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روزنامه

 معاون دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: همراهی مردم و اصناف 
قم در کاهش ترددها و افزایش پروتکل های بهداشتی قابل تقدیر 
است ولی نیازمند همکاری بیشتری برای کاهش این بیماری در 
استان هستیم. سیامک محبی با اشاره به ضرورت افزایش نکات 
بهداشتی در مدیریت کرونا اظهار داشت: وضعیت قم براساس 
شاخصه های ملی ستاد مقابله با کرونا همچنان قرمز اعلام شده 
است. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم ابراز کرد: قرار 
گرفتن قم در راه های مواصلاتی کشور و میزان ترددهای ملی سبب

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: از چهارم آذرماه 
درطرح  استان  صنفی  واحدهای  از  بازرسی  مورد  تاکنون ۷۰۰ 
ملی ناظران سلامت با مشارکت ۲۱۰ تن از اعضای داوطلب این 
این  با تشریح عملکرد  انجام شد.  محمدرضا بهرامی  جمعیت 
جمعیت در راستای مقابله با ویروس کرونا گفت: بعد از اجرای طرح 
آمران سلامت و مورد قبول واقع شدن این طرح از سوی مسئولان 
و مردم دربحث مبارزه با ویروس کرونا، طی یک همکاری مشترک با 

وزارت بهداشت و سازمان بسیج مستضعفین طرح ناظران

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم :

وضعیت کرونایی قم همچنان
 قرمز است

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد:

 انجام۷۰۰ مورد بازرسی  صنفی در 
طرح ناظران سلامت 
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به بهانه تصویب طرح راهبردی مجلس برای مقابله باتحریم ها؛

راهبرد لغو تحریم یا بهانه ادامه تقابل؟
سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم :

هیچ نگرانی درمورد افزایش مصرف 
اینترنت درقم وجود ندارد 

معاون خدمات شهری شهرداری قم هشدارداد

خطرات سیلاب
 کوه یزدان جدی گرفته شود

۷
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جریمه مخدوش کردن پلاک خودرو چیست ؟
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سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم، 
با بیان اینکه با تشدید محدودیت های کرونایی، مصرف پهن 
باند در قم ۴۰ درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافته 

است، گفت: به دلیل ایجاد زیرساخت های مناسب ارتباطی 
در سطح استان هیچ نگرانی درمورد افزایش مصرف اینترنت 

معاون فنی مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: تاکنون ۱۸ هزار واکسن آنفلوانزا درقم وجود ندارد.  جواد غلام پور با تاکید برضرورت توسعه
برای گروه های هدف از جمله مادران باردار و کادر بیمارستان ها و مراکز بهداشتی 
و درمانی، افراد مبتلا به تالاسمی، هموفیلی و سرطان فعال و بیماری های قلبی در 
این استان تزریق شده است.  دکتر بهاره زارع افزود: تزریق واکسن آنفلوانزا از ابتدای 
مهرماه آغاز شدهاست و پیش بینی می شود تا پایان آذرماه ادامه داشته باشد. وی با 
بیان این که واکسیناسیون آنفلوانزا برای همه گروه های هدف در مراکز سلامت جامعه، 

پایگاه های سلامت و خانه های بهداشت روستایی انجام می شود، اضافه کرد: مادران

معاون مرکز بهداشت شهرستان قم خبرداد:

توزیع 18 هزار واکسن آنفلوانزا برای گروه های هدف 
 

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و امور سرمایه گذاری شورای اسلامی شهر قم از 
اتمام فاز یک خط A مترو قم به عنوان یکی از اولویت های اعضای دوره پنجم این 
شورا نام برد.  مجید اخوان با اشاره به اینکه مدیریت شهری در بحث بودجه، منابع 
و درآمدهای شهرداری و با توجه به شرایط اقتصادی موجود با مشکل مواجه است 
بیان کرد: میزان تورم سبب افزایش شدید قیمت اجرای پروژه های عمرانی نسبت 
به پیش بینی های سال گذشته شده است. وی اظهار کرد: به هر حال قیمت و ارزش 
همه یا بیشتر مصالح و مواد اولیه بیش از دو تا سه برابر شده و از این رو اجرای پروژه

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم :

اتمام فاز یک خط A مترو اولویت شورای شهر قم است
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استاندار قم:

باید واحدهای صنعتی تملیکی بانک ها به مدار تولیدبازگردد
تمام بانک های استان باید در چارچوب وحدت رویه حرکت کنند

با بهبودی کامل صورت  گرفت

ترخیص نوزاد نارس 600 گرمی قمی 

نوزاد نارس 600 گرمی پس از 105 روز بستری در قم با وزن دو کیلو و دویست گرم 
سالم ترخیص شد.

ایزدی  فرقانی  درمانی  مجتمع  نوزادان  تخصص  فوق  مقدم  صادقی  پروانه  دکتر 
گفت:نوزادی به نام محمدرضا ابوالقاسمی با وزن 600 گرم در 29 مرداد ماه در این 

مجتمع بدنیا آمد که به دلیل نارسی و کم وزنی شدید در بخش NICU بستری شد.  
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: این نوزاد که در هفته 25 بارداری 
بدنیا آمد با مراقبت و درمان های به موقع و سریع در بخش مراقبت های ویژه نوزادان به 

مدت بیش از سه ماه، با وزن دو  هزار و دویست گرم امروز مرخص شد .

در محور جعفریه :

نیسان کودک 8 ساله را به کام مرگ بد 
رئیس اورژانس 115 قم  گفت :کودک 8 ساله بر اثر برخورد خودرو نیسان در محور 

جعفریه جان باخت .
دکتر شهیدی در خصوص این حادثه اظهارداشت : در ساعت 11:15 دیروز یازدهم 

آذر ماه برخورد نیسان با عابر منجر به فوت کودک 8 ساله شد.
وی گفت: این حادثه در محور جعفریه به قم روبروی دامشهر رخ داده است.

دکتر شهیدی افزود : بلافاصله یک دستگاه آمبولانس اورژانس 115 به محل حادثه 
اعزام و پس از بررسی کارشناسان فوریت های پزشکی عابر بعلت شدت آسیب وارده 

دردم جان باخته است.

نقاط  به  اشاره  با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
بحرانی پیرامونی شهر قم در وقوع سیلاب بر لزوم مدیریت 
خطرات ناشی از کوه یزدان تأکید کرد. سید امیر سامع با 

اشاره به نقاط بحرانی پیرامون شهر قم که خطر سیلاب در 
قم را افزایش می دهند، اظهار داشت: کوه یزدان که در شرق 
قم و در فاصله چند کیلومتری خارج از حریم قرارگرفته، یکی

آیا ما بیماریم؟
 End در دورانی هستیم که عده زیادی دوست دارند
هرچیزی باشند ." آرمانگرایی در سطح افراطی". مثلا 
خیلی ها می گویند بچه های ما تیزهوشند یا فامیل ما 

برترینند و اجداد ما چنین وچنان و تیم فوتبال موردنظرما در حد عالی و جناح سیاسی 
ما متعالی است. خوب این که اشکالی ندارد. به شرط این که انتظاراتمان را بالا نبرد. 
البته سایر کشورهای اطراف هم همین حرف ها رامی زنند به یاد دارم در فرودگاه 
کراچی پاکستان دیدم به بدنه یکی از هواپیماهایشان که احتمالا مخصوص ورزشکاران 
بود به انگلیسی نوشته شده بود. "پاکستان قهرمان آسیا" حالا بررسی کنید ببینید در 
چند رشته ورزشی پاکستان در رده های اول است؟ بگذریم مشکل مهم کشورما این 
است که می خواهیم در کل کل های سیاسی و ورزشی و......از روی دست خارجی 
ها نگاه کنیم ولی از آن ها جلو بزنیم. مثلا. تیم ورزشی مورد علاقه ما الزاما برترین است 
و نباید ببازد و پس از باخت در هر مسابقه از وزیر ورزش گرفته تا رئیس فدراسیون و داور 
و ساندویچ فروش ورزشگاه را مقصر بدانیم و حرفها و هتاکی هایی نسبت به  آنها داشته 
باشیم در حالی که میدانیم طرفدارهای تیم مقابل هم مثل خودمان اگر ببازند همین 
حرف ها را خواهند زد. این حالت دو بخش دارد بخش اول آن "دیگرآزاری" است که 
با افراط در کل کل طرف را آزار می دهیم و بخش دیگر آن "خودآزاری "است چون هم 
اعصاب خودمان رابه هم می ریزیم و هم این که باعلم به پاسخ گویی شدید طرف مقابل 
زمینه آزار خود از سوی او را فراهم می کنیم. متاسفانه از 15 سال قبل این وضع درعالم 
سیاست هم درحد افراط خودنمایی می کند و باعث انشقاق و ازبین رفتن وحدت ملی 
می شود. جناح های سیاسی در برابر هر پدیده ای اولین واکنشی که نشان می دهند 
دراز کردن انگشت اتهام به طرف مقابل است در حالی که اولین قدم باید همدلی و 
وفاق ملی باشد. 7سال است که طرفین سیاسی مملکت بر سر برجام کل کل می 
کنند. سالها است که بر سر پالرمو و.......در حال انتقاد که چه عرض کنم ؟ انگ 
وابستگی به خارج زدن نسبت به یک دیگر هستند.این گروه طرف مقابل را وابسته و 
نوکر آمریکا و غرب می داند و گروه مقابل هم این گروه را نوکر چین و روسیه ! متاسفانه 
در این عرصه بخش عمده ای از بزرگان سیاسی نیز خود میدان دارند و به جای تعدیل 
طرفداران به تهییج آنها اقدام می کنند. مبادا روزی بیاید که مردم به این جمع بندی 
برسند که هردوگروه راست می گویند!!! در جریان ترور دانشمند عزیز  فخری زاده نیز 
طرفداران جناح ها در شبکه های اجتماعی همین مواضع را نسبت به یک دیگر بیان 
می کنند و توپخانه اهانت و تمسخر به شدت به طرف ها شلیک می کند.البته در اینجا 
تعدادی از نو نمایندگان ناپخته که درشبکه های اجتماعی فعالند نیز پشت توپخانه 
ایستاده و با اتهام هایی عجیب و غریب به دولت و وزارت خارجه زمینه پاسخ مخالفین 
خود را فراهم می آورند. تا آنجا که نگارنده درک کرده است این بیماریهای خودآزاری و 
دیگرآزاری اجتماعی با توصیه و سخنرانی چندان قابل معالجه نیست چون بعضی از 
سران جناح ها هم خود علائم را دارند. شاید لازم به جراحی باشد یا جامعه شناسان و 

روانشناسان اجتماعی بتوانند راه درمان مناسبی را پیشنهاد بدهند.

سخنگوی وزارت بهداشت:

کرونا جان ۳8۲ نفر دیگر را در ایران گرفت
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۳82 بیمار دیگر 
از مبتلایان قطعی به کرونا در 2۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان قطعی بیماری 
کووید19 در کشور به ۴8 هزار و 628 نفر رسید و 27 استان همچنان در وضعیت 
قرمز کرونا هستند.  سیما سادات لاری روز سه شنبه با اعلام آخرین آمار مبتلایان و 
جانباختگان کرونا در ایران افزود: در 2۴ ساعت گذشته تا ظهر روز )11 آذر 1۳99( 
بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 1۳ هزار و 881 بیمار جدید مبتلا به کووید 
این حساب،  با  نفر بستری شدند.  و دو هزار و 2۳7  19 در کشور شناسایی شد 
مجموع بیماران کووید 19 در کشور به 975 هزار و 951 نفر رسید. سخنگوی وزارت 
بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 677 هزار و 96۳ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از 
بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 58۴0 نفر از بیماران مبتلا به کووید 19 در 
وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و تاکنون 6 میلیون و 168 هزار و 

6۳7 آزمایش تشخیص کووید 19 در کشور انجام شده است.

میرزا علی آیت اللهی*

آگهی مناقصه عمومی )نوبت اول(

منطقه ویژه اقتصادی
 سلفچگان قم

در نظر دارد مطالعات کامل جانمایی،طراحی برآورد ریالی 
درفضاهای  مداربسته  حفاظتی  های  دوربین  سیستم 
درحال بهره برداری و فازهای اجرایی  به مساحت کلی  
اقتصادی  ویژه   منطقه  به  متعلق  هکتار  حدود ۱39۰ 
سلفچگان قم را طبق نقشه منطقه به مدت  9۰ روز)سه 
ماه (  را از طریق برگزاری مناقصه به مشاورین واجد شرایط 

واگذار نماید.
 اشخاص حقوقی  واجد شرایط می توانند  جهت  اخذ 
اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی  نوبت اول   بمدت  شش 
روز  به آدرس سه راهی سلفچگان، کیلومتر سه جاده 
دبیرخانه  سلفچگان،  اقتصادی  ویژه  منطقه  اصفهان، 

مراجعه نمایند.

امور اداری

   آگهی عمومی شرکت در مزایده فروش زمین)نوبت دوم(

شهرداری دستجرد 

 روابط عمومی شهرداری دستجرد

درنظر دارد نسبت به فروش ۳ قطعه از زمین های خود بشرح ذیل از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.

متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار آگهی بمدت ۱۰ روز همه روزه بجز ایام تعطیلی در ساعات اداری به شهرداری دستجرد مراجعه نموده و نسبت به 
تهیه اسناد مزایده اقدام نمایند. 
تلفن تماس: 025۳522۳62۴

شرایط شرکت در مزایده:
1- زمین ها بصورت جدا از هم بفروش می رسد.

2- ارائه سپرده در مزایده معادل 5 درصد قیمت کارشناسی بصورت نقدی یا ضمانتنامه بانکی در وجه شهرداری دستجرد.
۳- درصورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند،سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد 

شد.
۴- قیمت پایه بر مبنای نظریه کارشناس رسمی دادگستری می باشد.

5- شهرداری در ردّ یا قبول هریک از پیشنهادات مختار می باشد.
6- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد.
شناسه آگهی  :۱۰5۰۸۱۸ 7- هزینه کارشناسی زمین ها و هزینه  نشر آگهی بعهده برنده مزایده می باشد.

شرکت مخابرات ایران- منطقه قم



چهارشنبه -دوازدهم آذرماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25167

 
رییس جمهور با اشاره به موفقیت آمیز بودن اجرای طرح جامع مقابله با کرونا 
اظهار امیدواری کرد: با تداوم همکاری های مردم در رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی به سرعت شهرهای مختلف از وضعیت قرمز به شرایط مناسب تری 

وارد شوند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی روز سه شنبه در جلسه کمیته های تخصصی ستاد مقابله با کرونا 
پس از گزارش کمیته اطلاع رسانی، ضرورت فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 
مستمر به مردم برای رعایت موارد بهداشتی را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
رعایت نشدن شیوه نامه های بهداشتی موجب محدودیت های دیگری خواهد 
شد که می تواند به زندگی مردم آسیب برساند از این نظر رعایت دستورالعمل ها 
اصلی مهم در تامین سلامت مردم و در عین حال اصلی موثر در تامین زندگی 

و معیشت مردم است.
کرونا  با  مقابله  ستاد  فرماندهی  قرارگاه  گزارش  از  پس  جمهوری  رییس 
درخصوص وضعیت اجرای محدودیت ها و اعمال جرایم تصریح کرد: قرارگاه 
فرماندهی باید درباره اعمال جرایم و اعلام آن به افکار عمومی با جدیت فعالیت 

کند و در این زمینه هیچ اهمالی پذیرفته نخواهد بود.
در این جلسه کمیته بهداشتی و درمانی ستاد ملی مقابله با کرونا درباره 
افزایش تست ها و هماهنگی بین دستگاه های ذیربط به منظور غربالگری 
انجام  در  جدید  دستگاه های  از  استفاده  خصوص  در  همچنین  و  وسیع 

تست های سریع گزارشی ارائه کرد.
کمیته امنیتی و اجتماعی نیز درباره ردیابی شهروندان مبتلا به کرونا با 
استفاده از تجهیزات و فناوری های نو و همکاری وزارت ارتباطات در این زمینه و 

نیز اعمال جرایم گزارشی ارائه داد.
رییس جمهوری پس از این گزارش تاکید کرد: اعمال جرایم زمانی می بایست 
صورت گیرد که هویت فردی که قرنطینه را رعایت نکرده است کاملا با اسناد 

معتبر از جمله کارت ملی تطبیق داده شود.
دشمن از عدم توقف اقتصاد ایران عصبانی است

ستاد  جلسه  در  شنبه  سه  روز  همچنین   روحانی  حسن  حجت الاسلام   
هماهنگی اقتصادی دولت با تاکید بر اینکه این موفقیت بزرگ در سایه مقاومت 
و ایستادگی ملت ایران و سیاست ها و تدابیر اتخاذ شده به دست آمد، اظهار 
داشت: از جمله اهداف مهم دشمن در این جنگ اقتصادی بر هم زدن آرامش 
جامعه و امنیت خاطر مردم بوده اما دولت با همه سختی ها، تمامی تلاش خود 
را به کار گرفته تا مانع نا امنی روانی و جلوگیری از بی ثباتی فضای اقتصادی 

کشور شود.
روحانی گفت: تحریم های دشمن اگرچه بدون آسیب و اخلال در اقتصاد 
کشور و زندگی و معیشت مردم نبوده اما دشمن به هدف اصلی ترسیم شده 
برای تحریم و جنگ اقتصادی که فروپاشی اقتصاد ایران بوده دست نیافت و با 

قدرت می توانیم اذعان کنیم که آثار تحریم ها خنثی شده است.
رئیس جمهور گفت: آنها که در طول دو و نیم سال اجرای سیاست ضد ایرانی 
فشار حداکثری نتوانستند به هدف متوقف کردن اقتصاد ایران برسند امروز از 
آرامش و روند بهبود در اقتصاد ایران عصبانی اند و می خواهند در این چند هفته 

امواج منفی به اقتصاد بفرستند.
روحانی تاکید کرد: مردم اطمینان دارند که مقاومت اقتصادی نتیجه داده و 

تحریم کنندگان ناچارند از راه خود برگردند به همین جهت پیش بینی ها نسبت 
به آینده مثبت شده و رفتارهای اقتصادی در بازارهای مختلف همین را نشان 

می دهد.
رئیس جمهور ایجاد نگرانی نسبت به آینده کشور و برهم زدن آرامش روانی 
مردم را دقیقاً بازی در میدان دشمن خواند و تصریح کرد: اگر چه این سختی ها 
و مشقات در دوره شیوع کرونا مسیر را برای دولت ناهموارتر می کرد اما نسبتاً 
توانسته این موضوع را نیز خنثی کند و از این نظر همه می بایست مراقب 
اقدامات و اظهارات خود باشند که آرامش فضای اقتصادی کشور و امنیت 

خاطر مردم مورد خدشه قرار نگیرد.
مسیر توسعه کشور در سال آینده آهنگ پرشتاب تری می گیرد 

و  بودجه مطرح شد  قانون  نهایی کردن  به  این جلسه مباحث مربوط  در 
آینده کشور گفت:  به محورهای اصلی بودجه سال  با اشاره  رئیس جمهور 
لایحه بودجه سال 1۴00، راه را برای تحرک کشور در مسیر پیشرفت و توسعه 

زیرساخت ها باز می کند.
روحانی اظهار داشت: حفظ و تقویت روند توسعه کشور و همزمان حمایت از 
قشرهای ضعیف مبنای اصلی تدوین بودجه در سال آینده بوده و با تلاش های 
صورت گرفته در سال جاری و ریل گذاری های انجام شده می توانیم افق پیش 

روی اقتصاد کشور و معیشت مردم را روشن تر و رو به بهبود ترسیم کنیم.
وی افزود: امیدواریم با برطرف شدن برخی تنگناها، مسیر توسعه کشور در 

سال آینده آهنگ پرشتاب تری به خود گیرد.
رئیس جمهور متکی نبودن به نفت در بودجه جاری سال آینده را از دیگر 
متغیرهای مثبت این بودجه برشمرد و گفت: دولت با محاسبات دقیق و با توجه 
به تجارب به دست آمده در فرایند مقابله با تحریم های سخت اقتصادی تحمیل 
شده به کشور، برنامه ریزی های لازم را انجام داده که این امر دستاورد بزرگی 

است.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

نظرات وزارت خارجه در طرح اقدام 
راهبردی مجلس منعکس نشده است

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه نظرات وزارت امور خارجه و دولت در طرح 
اقدام راهبردی مجلس برای لغو تحریم ها منعکس نشده گفت: دولت به صراحت تاکید 

کرده که مخالف این طرح است و معلوم نیست حقوق ملت با این طرح محقق شود. 
»سعید خطیب زاده« پیش از ظهر سه شنبه در نشست خبری با خبرنگاران که به شکل 
مجازی برگزار شد، شهادت محسن فخری زاده را تسلیت گفت و اظهار داشت: این 
دانشمند هسته ای و دفاعی نامش برای همیشه جاویدان باقی می ماند و اسوه ای برای 

فرزندان امروز و فردای ایران اسلامی خواهد بود.
سخنگوی وزارت امور خارجه با تبریک روز مجلس و آرزوی توفیق برای نمایندگان در 
حوزه تقنین و نظارت به تحولات هفته اخیر حوزه دیپلماسی کشور اشاره کرد و گفت: 
پنجم آذرماه سفر دو، سه روزه به افغانستان داشتم و درباره مباحث فرهنگی، مردمی و 
رسانه ای دیدارها و برنامه هایی داشتم و علاوه بر دیدار با عبدالله عبدالله، مقامات وزارت 
خارجه و فرهنگ افغانستان، با اصحاب اندیشه و قلم دیدارهایی داشته و گفت وگویی 

داشتیم.
پیوست قوی  آنکه  نمی شود مگر  راهبردی درست  یادآورشد: هیچ  زاده   خطیب 

فرهنگی، رسانه ای و مردمی داشته باشیم.
وی با اشاره به گفت و گوهای تلفنی وزیر امور خارجه با همتایان سوری، سوئدی و 
جمهوری آذربایجان اظهار کرد: علاوه بر این وزیر امور خارجه در اجلاس ژنو با موضوع 
افغانستان سخنرانی کردند. همچنین پنجم آذر ماه تبادل زندانیان سه جانبه ای در 
تهران انجام شد.  سخنگوی دستگاه دیپلماسی ادامه داد: پس از ترور شهید فخری زاده 
تعداد زیادی از کشورها این اقدام را محکوم کردند. در این راستا وزرای خارجه قطر، 
عمان، عراق، افغانستان، کویت و... تماس هایی انجام دادند و در این تماس ها حادثه 

تروریستی محکوم و به ملت و دولت ایران تسلیت گفته شد.
خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره ادعای به شهادت رسیدن یکی از سرداران سپاه 
در سوریه در حملات پهپادی بیان کرد: گزارشی از این موضوع نشنیده ایم و به نظر 
می رسد خبرسازی است. البته سخنگوی ستاد کل نیروهای مسلح باید اظهارنظر کند.  

پاسخ به ترور فخری زاده با حداکثر درد است
خطیب زاده درباره ادعای یک روزنامه عربی درخصوص ترور شهید فخری زاده و 
حضور یک پهپاد اسرائیلی در این باره گفت: مراجع امنیتی و نظامی باید در این باره 
اظهارنظر کنند. سناریوهای هالیوودی زیاد مطرح شده است. کارزار اطلاعاتی که از 

آلبانی، اسرائیل و واشنگتن شروع شده، نباید موجب سردرگمی ما شود.
خطیب زاده درخصوص واکنش کشورهای عربی به ترور شهید فخری زاده اظهار کرد: 
یک کشور تنها موضع گیری نکرده و مابقی کشورهای پیرامونی و شش کشور عربی 
خلیج فارس، موضع گیری کرده اند. آن کشورهم باید در سیاست های خود تجدیدنظر 
کند. خطیب زاده با اشاره به درخواست خویشتنداری از ایران از سوی کشورها در 
موضوع ترور شهید فخری زاده گفت: آنها هرچه می خواهند، بگویند. وزیر امور خارجه 
استانداردهای دوگانه شرم آور خواندند. ایران پاسخ خود را به عاملین و آمرین خواهد داد 

که متناسب، مستقل و با حداکثر درد خواهد بود.  

قالیباف:

 مجلس به جاده یک طرفه برجام پایان داد
رئیس مجلس شورای اسلامی با تأکید بر اینکه مجلس با تصویب طرح اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها جاده یک طرفه در برجام در مقابل غربی ها را پایان داد، گفت: البته 
فرصت برای غربی ها جهت عمل به تعهداتشان در برجام وجود دارد که در آن صورت 

موضوع طبق ماده ای از این طرح قابل مذاکره خواهد بود. 
محمدباقر قالیباف دیروز بعد از تصویب جزئیات طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم 
ها و صیانت از منافع ملت ایران گفت: از همه نمایندگان مجلس تشکر می کنم. از صبح 
در دو جلسه این طرح را به سرانجام رساندند. این مصوبات فرصتی برای مجموعه هسته 

ای کشور در بعد تحقیقات و صنعتی فراهم می کند.
وی اظهار کرد: در طول چند سال گذشته ما تعهدات یک طرفه را در برجام اجرا 
کردیم اما طرف های غربی به تعهدات خود پایبند نبوده و عمل نکردند. ما بر تعهداتمان 
پابرجام بوده و غربی ها اقدامی برای اجرای تعهداتشان نکردند. امروز مجلس با این 
مصوبات جاده یک طرفه را پایان داد. البته در این مصوبات فرصتی برای غربی ها جهت 
عمل به تعهدات شان در نظر گرفته شده است. قالیباف مجددا گفت: غربی ها نه تنها 
به تعهدات خود در برجام عمل نکردند که با خرابکاری در نطنز به صنعت ما آسیب زده 
و حتی حاضر به محکومیت اقدامات تروریستی در کشورمان نشدند که اخیرا شاهد 
به شهادت رسیدن شهید فخری زاده بودیم. امیدواریم با این تصمیم قاطع بتوان رفع 
تحریم کرد. غربی ها هم مطمئن باشند تا زمانی که به تعهدات خود عمل نکنند ما  
این مسیر را پیش خواهیم برد. هر گاه آنها تعهداتشان را اجرا کردند براساس ماده 7 
این طرح موضوع قابل مذاکره است. امیدواریم با رفع تحریم ها سختی را از این مسیر 
برداشت. بعداز صحبت های رئیس مجلس نمایندگان شعارهای الله اکبر، مرگ بر 

آمریکا، مرگ بر اسرائیل و مرگ بر منافق سر دادند.

محمدعطریانفر:

 دشمن در زمان منطقی مجازات شود
یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت: دشمن باید در زمان منطقی 

و  تابع سیاست هایی که رهبر انقلاب اعلام کرده اند، مجازات شود. 
محمد عطریانفر در گفت و گو با ایسنا، در واکنش به ترور شهید فخری زاده، اظهار 
کرد: باید عناصر و طراحان اصلی و کلیدی اقدامات تروریستی که افرادی را برای ضربه 

زدن به منافع کشور بسیج می کنند را افشا کنیم.
وی ادامه داد: رهبر انقلاب هم بر مجازات آمران و عاملان این جنایت تاکید کردند. در 
حوزه آمران باید در عرصه دیپلماسی اقدام جدی، منتقدانه و طلبکارانه در پیش گرفت و 
در مجامع جهانی رد پای آمران این اقدام تروریستی را افشا کرده و آنها را به معرفی کنیم. 

این حداقل کاری است که می توان انجام داد.
این فعال سیاسی در ادامه با بیان اینکه نوعا سیاست کلان ایران مقابله به مثل یعنی 
ترور شخصیت ها  نیست، گفت: با این حال کسانی که در حوزه اطلاعاتی، امنیتی و 
دفاعی تخصص دارند، منافع دشمنان را در منطقه مثل نهادها یا مجتمع های صنعتی 
را شناسایی کرده تا در زمان مناسب به آنها ضربه بزنند. البته تایید عملیات را هم از رهبر 
انقلاب بگیرند. این اقدام به معنای ترور اشخاص هم نیست. با این اقدام می توان به 
دشمن ثابت کرد که ایران می تواند پاسخ آنها را بدهد تا دشمن را از تکرار این عملیات 

های تروریستی بازداریم. در واقع اقدام ایران  می تواند نقش بازدارندگی داشته باشد.
عطریانفر در پایان اظهار کرد: افکار عمومی مطالبه می کند که ایران به دشمن پاسخ 
داده و منفعل نباشد بنابراین برای پاسخ به افکار عمومی، دستگاه دیپلماسی باید فعال 
شود. همچنین دشمن باید در زمان منطقی و تابع سیاست هایی که رهبری اعلام کرده 

اند، مجازات شود.

دریادارخانزادی: 

تمام تجهیزات نیروی دریایی
 تولید داخل است

فرمانده نیروی دریایی ارتش با بیان اینکه این نیرو در حوزه جهاد خودکفایی پیشگام 
بوده است، گفت: تمامی قطعات گلوگاهی توسط شرکت های دانش بنیان ساخته و 

تامین شده و امروز تمام تجهیزات نیروی دریایی بومی و تولید داخل است. 
دریادار حسین خانزادی در آیین رونمایی نمایشگاه دستاوردهای تحقیقاتی و صنعتی 
نیروی دریایی ارتش که عصر سه شنبه در ستاد این نیرو برگزار شد اظهار کرد: حرکت 
جهادی از سال 1۳62 با فرمان مقام معظم رهبری در مجموعه نیروهای مسلح آغاز شد 
و از آن روز تاکنون حرکت بالنده ای برای رفع گلوگاه ها و دستاوردهای دفاعی شاهدیم 

که پیشرفت های زیادی اتفاق افتاده است.
ارتش در حوزه جهاد  نیروی دریایی  اینکه  بیان  با  ارتش   نیروی دریایی  فرمانده 
خودکفایی پیشگام بوده است، افزود: نیروی دریایی در تمامی عرصه ها حرکت جهادی 
را آغاز کرده و  اوج این بالندگی را در سال 88 با حضور مقام معظم  رهبری و الحاق 

ناوشکن جماران تجربه کردیم.
دریادار خانزادی تاکید کرد: مجموعه جهاد خودکفایی نیروی دریایی از سال 62 
تاکنون به طور پیوسته نمونه های مختلفی از محصولات جهادی برای رفع گلوگاههای 
فناورانه و آمادگی رزمی و توسعه تجهیزات و فناوری هایی که نیروی دریایی انجام داده 
است. وی گفت: نیروی دریایی در مسیر انقلاب مجاهدت خاموشی را آغاز کرده و در 
عرصه های رزم زمین و هوا نگاه جدی محققین و تجربه آنها حرکت روبه رشدی داشته و 

گامهای خوبی برداشته ایم.

تله لابی عربی  ـصهیونیستی 
برای ایران

روز جمعه ایران یکی دیگر از دانشمندان بزرگ خود 
را طی یک عملیات ترور از دست داد؛ تروری که متهم 

اصلی آن رژیم صهیونیستی به شمار می رود.
مهمترین دغدغه و نگرانی رژیم صهیونیستی به آینده روابط جمهوری اسلامی 
ایران با ایالات متحده آمریکا بر می گردد. شرایطی که بیش از پیش پرتنش تر 
شده و آنها نگران این هستند که مبادا چنین فضایی فروکش کرده و مسیر به 
سمت عادی شدن رود، تا در پی آن ایران به بازارهای بین المللی مورد نظر خود 
دسترسی پیدا کند و از همه مهمتر صادرات نفت را به صورت گسترده تری ادامه 
دهد. همانطور که می دانیم ایالات متحده آمریکا تحریم های گسترده ای را در 
بخش های مختلف اعمال کرده و با قلدری به کشورهای دیگر در خصوص تجارت 
با ایران هشدار می دهد؛ کشورهایی که اگرچه ملزم به تبعیت از این روند نیستند 

اما در پی تهدیدها و فشارهای واشنگتن نهایت تسلیم می شوند.
اما روی کار آمدن دولت جو بایدن ممکن است قسمتی محدود از تحریم های 
ایران لغو شود که در این صورت تا حدودی شرایط برای تهران عادی می شود که 
چنین مساله ای می تواند زمینه های نزدیک تر شدن روابط ایران و آمریکا را فراهم 
 ـصهیونیستی به دنبال آن است تا به هر نحوی که  کند. از همین رو لابی عربی 
شده از این اتفاق جلوگیری کند. آنها در روزهای پایانی دوره دونالد ترامپ در کاخ 
سفید درصدد انجام اقداماتی هستند تا دست بایدن در حنا قرار گیرد تا مانع از 
انجام فعالیت های عادی او شوند. نتیجه چنین اقداماتی ممکن است منجر به 
خطر انداختن فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران و همچنین ایجاد یأس و 

ناامیدی در بین مردم ایران شود.
بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی به همراه یکی از مقام های 
امنیتی خود برای دیدار با محمد بن سلمان شبانه به عربستان سعودی سفر می 
کند جایی که مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا نیز در آن حضور داشت. این 
یک دیدار نمی توانست عادی باشد و مشخص بود قرار است طرحی مورد بررسی 
قرار گیرد. هدف جلوگیری از عادی سازی روابط تهران و واشنگتن و افزایش میزان 
تنش ها بود تا در پی تحریکات ایران وادار به انجام اقدامی شده تا در نهایت به 
عنوان مقصر اصلی نیز معرفی شود و متعاقبا آمریکا به همراه اسرائیل و ناتو وارد 

این ماجرا شوند.
خوشبختانه مسئولین ارشد نظام جمهوری اسلامی ایران نیز نسبت به چنین 
توطئه ای آگاه هستند و با دیدگاهی که نسبت به مسائل جاری دارند به خوبی می 
دانند که نباید وارد چنین بازی شوند. اقدامات انجام شده علیه ایران طی این مدت 
مانند ترور ناجوانمردانه شهید محسن فخری زاده و همچنین حمله به پایگاه های 
ایران و متحدانش در سوریه همه به منظور تحریک ایران برای پاسخ دادن محسوب 
می شود. از همین رو رفتار و نوع رویکرد ایران نشان می دهد که به خوبی دست آنها 
را خوانده است؛ البته این بدان معنا نیست که ایران حقی برای پاسخ دادن ندارد، 
بر همین اساس زمان و مکان مناسب در آینده تعیین خواهد کرد که برنامه ایران 
چه خواهد بود. باید مدنظر داشت که عکس العمل شتابزده و بازی کردن در زمین 

عربستان و اسرائیل به معنای باخت ایران در این بازی خواهد بود.
از سویی عدم پاسخگویی سریع ایران را نباید به حساب ترس گذاشت؛ در زمان 
ترور سردار شهید قاسم سلیمانی، دونالد ترامپ نسبت به این اقدام ابراز خرسندی 
کرد و رئیس جمهور ابرقدرت ترین کشور دنیا از اینکه دستور "ترور" را صادر کرده 
افتخار می کرد و نشان داد که یک تروریست به تمام معنا است. در آن سو ایران 
در واکنش به این اقدام تصمیم به بمباران پایگاه عین الاسد گرفت و این در حالی 
است که انتقام اصلی همچنان محفوظ است.نکته اصلی اینجاست که شرایط 
کنونی کمی متفاوت است و اینکه ایران چه زمان و با چه برنامه ای پاسخ می دهد 
بسیار حائز اهمیت است. البته تدابیر لازم در این خصوص اتخاذ شده تا در این 
مدت باقی مانده از دوران ترامپ در دامی که برای ایران پهن کرده اند نیفتیم. در 
این مقطع ایران می تواند با تکیه بر حقوق بین الملل شکایات خود را به سازمان 
های مختلف ببرد. مراجعی مانند سازمان ملل، دادگاه لاهه و غیره می توانند در 
این زمینه به ایران کمک کنند. با توجه به شواهد و مدارک موجود و آنچه که مقام 
های اسرائیلی چه در گذشته و چه اخیرا بیان کرده اند می توانیم این شکایات را به 
پیش ببریم و از طریق رسانه می توانیم فضای موجود را زنده نگه داریم تا در زمان 

مناسب اقدامات خود را به صورت مستقیم و چه غیرمستقیم انجام دهیم.
در بحبوحه چنین تحولاتی شاهد بودیم که نهم آذرماه نمایندگان مجلس شواری 
اسلامی دو فوریت طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها را با 2۳2 رای موافق 
تصویب کردند.  .متاسفانه روی آوردن به چنین تصمیماتی دست ایران را در عرصه 
سیاست خارجی خواهد بست و دست رقبای ایران را از آنچه که آنها اراده کرده اند 
باز می گذاریم. فکر می کنیم که این یک طرح راهبردی است اما درست بر خلاف 
منافع ملی کشور محسوب می شود و از همین رو نقش نهادهای ناظر بر مجلس 
از جمله شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصحلت نظام بیش از پیش پررنگ تر 
می شود؛ اگرچه این طرح به تصویب رسیده اما می تواند مسکوت باقی بماند تا 
منافع و مصالح کشور به خطر نیفتد و دست های سیاست خارجی و مجری آن 
نیز باز بماند. البته در این خصوص رهبر انقلاب اسلامی بر مسائل مهم و سیاست 
خارجی کشور اشراف کامل دارند و امیدواریم با توجه به میزان اهمیت موضوع این 

طرح ادامه پیدا نکند.

برای نخستین بار منتشر شد؛ 

نشان خدمت برجام بر سینه فخر ایران

از  تالار اجلاس سران مراسم باشکوهی برای  قدرشناسی   همان روز که در 
افتخارآفرینان برجام برگزار شد،  دکتر محسن فخری زاده نیز از رییس جمهور مدال 
گرفت اما به دلیل رعایت حیطه بندی حفاظتی و امنیتی مربوط به آن شهید، 

هیچ کس تجلیل رییس جمهور را از او ندید.  
رییس جمهور روحانی در جریان  تجلیل از افتخارآفرینان برجام، بیرون از سالن و 
دور از دید رسانه ها،  به چند شخصیت دیگر که در روند شکل گیری این توافقنامه 
و پیش از آن در توسعه و بالندگی صنعت صلح آمیز هسته ای کشور نقش مؤثر ایفا 

کرده بودند، نشان خدمت اعطا کرد.
نخستین دانشمندی که از رئیس جمهوری نشان درجه ی دو خدمت گرفت، 
شهید دکتر محسن فخری زاده بود. فخر ایران این بار هم در بی نشانی، نشان 

خدمت گرفت. 
تصاویر قدردانی رییس جمهور از این شهید بزرگوار که به طور اختصاصی در 

اختیار خبرگزاری ایرنا  قرار گرفته برای اولین بار منتشر می شود.
علیرضا معزی معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس جمهوری امروز در 
حساب کاربری توئیتر خود نوشت: »19بهمن 9۴ در بی نشانی و گمنامیِ ناگزیر، 
نشان خدمت بر سینه  فخر ایران نشست؛ اما حالا که ترور و نفرت دژخیمان، 
سرمایه ای بی بدیل را از ایران ستانده، وقتش رسیده است که بیشتر از او بشنویم. 
این تصاویر یکی از صدها ناگفته  برجام است که برای نخستین بار فرصت انتشار 

می یابد.«

اخبار

 سخنگوی دولت با بیان اینکه موضوع برجام و برنامه 
های هسته ای از اختیارات شورای عالی امنیت ملی 
است، گفت: مسئولیت هر گونه تصمیم درباره برجام 
قانون   176 اصل  براساس  هسته ای  برنامه های  و 
به  اساسی فراقوه ای بوده است هیچ نهاد و قوه ای 

تنهایی نمی تواند خارج از این چارچوب اقدام کند. 
خبری  نشست  در  شنبه  سه  روز  ربیعی«  »علی 
را  ایران  علمی  جامعه  فرزند  شهادت  دولت  گفت: 
به مقام معظم رهبری، مردم شریف و صبور، جامعه 
علمی کشور و خانواده ایشان تبریک و تسلیت عرض 

می کند.
سخنگوی دولت افزود: این ترور وحشیانه پدری را 
از خانواده خود، دانشمندی را از جامعه دانشگاهی 
و شهروندی افتخار آفرین را از ملت ما گرفت اما هرگز 

نخواهد توانست به هدفی فراتر از این دست بیابد.
دانش هسته ای و دفاعی ما ترور شدنی و 

برگشت پذیر نیست
خود  اهداف  به  تروریست ها  قطعاً  افزود:  ربیعی 
نخواهند رسید دانش هسته ای و دفاعی ما ترور شدنی 
از  متاثر  تنها  نه  ما هم  مردم  نیست  پذیر  برگشت  و 
عملیات روانی این ترور قرار نگرفتند بلکه همانطور که 
رفتار این روزهای آنها نشان داد، هوشمندتر و متحدتر 
نسبت به منافع ملی و برابر دشمنان واقعی ملت ما 

شدند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری به هم 
زدن آرامش روانی جامعه ناامید کردن مردم و دستیابی 
ایجاد  و به عقب راندن فشار حداکثری،  به پیروزی 
سردرگمی در استراتژی ایران و واداشتن به بازی در 
زمین دشمن و در نهایت برهم زدن امنیت منطقه و 
مسدود کردن روزنه های صلح و آرامش را از اهداف این 

ترور عنوان کرد.
ربیعی به هم خوردن فضای امنیت جهانی با توجه 
به تغییرات پیش رویی که فرصتی برای احقاق حقوق 
ملت ایران فراهم می آورد و این تروریست ها خود را 
بازنده آن می بینند هدف دیگر این عملیات تروریستی 
عنوان کرد و گفت: تروریست ها به ضعف بنیادی خود 
آگاهند و می دانند  که نمی توانند موتور پیشرفت های 
علمی ایران را  متوقف کنند و مقابل عزم و اراده ایران و 
ایفای نقش موثر در صلح، امنیت و جامعه جهانی و باز 
داشتن ایران از برخورداری از فناوری صلح آمیز هسته 

ای، اقدامی زبون و حقیرانه سامانه دادند.
با  تروریست ها  کرد:  دولت خاطرنشان  سخنگوی 
شگرد شیطانی سعی در جبران ضعف خود دارند. آنها 
در همراهی با پادوهای رسانه ای خود می کوشند با 
بزرگنمایی اقدام حقارت آمیزشان و لاپوشانی نیات 
سیاسی پلیدشان به ذهن و اراده ما رخنه کنند که 

البته چنین اجازه پیدا نکرده و نخواهند کرد.
حق پاسخ ملت ایران محفوظ است 

ربیعی ادامه داد: خلاف آنچه در رسانه های خارجی 
فخری زاده  محسن  شهید  ترور  مورد  در  می شنویم 
دانشمند هسته ای کشورمان سازمانهای تروریستی 
و جاسوسی به رغم ادعایهای زیاد خود زیر پوشش 
ما قرار داشتند و محل وقوع ترور پیش بینی شده بود 
و با کمی دقت و رعایت پروتکل های حفاظتی می 

توانستیم این جنایت را ناکام بگذاریم.  
وی ادامه داد: در همین حال دستگاههای امنیتی 

چون همیشه برای بهبود هر چه بیشتر رویه های خود 
و اظمیناصن از تکرار نشدن این اتفاقات ناگوار تمام 

تلاش خود را به کار خواهند گرفت.
همان  از  دولت  کرد:  اظهار  دولت  سخنگوی 
معظم  مقام  بیانیات  انتشار  ساعت های  نخستین 
رهبری، براساس دو رهنمود ایشان، خود را متعهد کرد 
که بسیج تمام قوای خود را برای پیگیری و مجازات 
عاملان و آمران این جنایت و ودیگر اینکه اطمینان از 
تداوم راه پرفروغ شهید فخری زاده و مجموعه ای بزرگ 
از دانشمندان ما در صنایع گوناگون با شتابی توقف 

ناپذیر و اراده ای راسخ تر از قبل سامان دهد.
ربیعی تصریح کرد: در راستای این تعهد،  حق ملت 
ایران برای پاسخ قاطع شامل »کیفیت، ابعاد، زمان و 

مکان آن«  محفوظ است.
ربیعی درباره مصوبه  روز سه شنبه  تصویب کلیات 
حسینعلی  گفت:  تحریم ها،  لغو  برای  فوری  اقدام 
امیری معاون پارلمانی رییس جمهوری این موضوع 
را در جلسه روز یکشنبه دولت مطرح کرد و اعضای 
نظر  به  کردند.  بررسی  و  بحث  موضوع  روی  دولت 
دولت، موضوع از اختیارات شورای عالی امنیت ملی 
است و مسوولیت هر گونه تصمیم چه درباره برجام و 
چه برنامه های هسته ای، براساس اصل 176 قانون 
اساسی فراقوه ای بوده است وهیچ نهاد و قوه ای به 

تنهایی نمی تواند خارج از این چارچوب اقدام کند.
سخنگوی دولت  ادامه داد: به نظر می رسد مجلس 
هم به تنهایی نمی تواند در این موضوعات وارد شود 
و قطعا شورای نگهباندر مورد این طرح به این موارد 
توجه خواهد کرد و به محدودیتهای قانونی، ملاحظات 

و مصلحت های ملی توجه خواهد شد.
طرح مجلس منجر به لغو تحریم ها نمی شود

 ربیعی با بیان اینکه آنچه در عنوان طرح نمایندگان 
آمده، برداشتن تحریم ها است، گفت: انباشت اورانیوم 
با غنای 20 درصد و همین طور عدم اجرای پروتکل 
می شود؛  تحریم ها  شدن  دائمی  به  منجر  الحاقی، 
در این صورت به مذاکرات هسته ای و برجام نیازی 
اجرا  را  الحاقی  پروتکل  برجام،  از  قبل  تا  نمی بود. 
نمی کردیم و صدها کیلوگرم اورانیوم با غنای 20 درصد 
در اختیار داشتیم اما همچنان ذیل سخت ترین تحریم 
های چندجانبه شورای امنیت سازمان ملل متحد 

بودیم.
وی اضافه کرد: بنابراین اگر هدف از طرح آنطور که 
در عنوان آن آمده »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« 
باشد، براساس تجربه های پیشین، این طرح که شامل 
الحاقی  پروتکل  اجرای  و عدم  کیفیت غنی سازی 
است، کمکی به لغو تحریم ها نمی کند. مگر اینکه 

عنوان را عوض کنیم.
دستیار ویژه ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری با 
اشاره به اینکه امروز بیش از ۳ تن اورانیوم غنی شده 
در اختیار داریم و ماهانه بین 250 تا ۳00 کیلوگرم 
اورانیوم غنی شده تولید می کنیم، اظهار کرد: این 
میزان تقریبا و حدودا با ظرفیت تولید کشور قبل از 
برجام برابری می کند. بنابراین برجام تاثیری بر حجم 
و کمیت عددی اورانیوم غنی شده هم نداشته است. 
به این ترتیب، اگر مقصود از این طرح، ایجاد آمادگی 
در ظرفیت است هیچ گونه جای نگرانی نیست و اگر 
مقصود، رفع تحریم ها است قطعا منجر به رفع تحریم 

ها نخواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: اعتقاد ما این است براساس 
اصل 176 قانون اساسی این وظیفه مصلحت های 
کلان است که باید در شورای عالی امنیت ملی بررسی 
شود و امیدواریم هر تصمیمی گرفته می شود، برای 
رفاه و امنیت مردم باشد و هر تصمیمی که گرفته می 

شود همه جوانب آن سنجیده شود.
منافع برخی در نظم ترامپی تامین می شود

اهداف  از  یکی  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  ربیعی 
ترور شهید فخری زاده و مانع تراشی برای رابطه بین 
ایران و دولت جدید آمریکا است، گفت: می دانستیم 
که با وقوع تغییرات سیاسی در واشنگتن و باز شدن 
روزنه ای به روی تنش زدایی و عادی سازی رفتار آمریکا، 
افراد، گروه ها و رژیم هایی هستند که از چنین تغییرات 

مثبتی برای صلح و امنیت جهانی نگرانند.
از  بسیاری  بلکه  ما  نه  افزود:  دولت  سخنگوی 
آمریکایی  حتی  و  بین المللی  مستقل  کارشناسان 
معتقدند که عده ای به دنبال نظم ترامپیست بودند و 
منافعشان را در این نوع نظم می دیدند و این یک امری 

طبیعی است.  
وجود  دولت هایی  که  می دانیم  داد:  ادامه  ربیعی 
و  خشونت  به  زدن  دامن  با  می خواهند  که  دارند 
افزایش  را  تنش ها  قیمتی  هر  به  افراطی،  اقدامات 
دهند. قطعا این ترور با چنین هدفی صورت گرفته 
است. علاوه بر اینکه  آنها را به مجازاتی که سزاوار آن 
هستند می رسانیم بلکه آنها را در رسیدن به این هدف 
جنگ طلبانه و تروریستی هم ناامید خواهیم کرد. ما 

مسیر درست خود را خواهیم رفت.
پاسخ قاطع و مجازات سنگین در انتظار 

تروریست ها است
سیاست  خصوص  در  سوالی  به  پاسخ  در  ربیعی 
ایران در نشان دادن عکس العمل نسبت به ترور اخیر 
دانشمند هسته ای و دفاعی کشورمان، گفت: ما در 
حال بررسی ابعاد موضوع  هستیم. به محض آشکار 
شدن همه جزییاتی که انتظار آن را داریم، تصمیم های 
لازم اتخاذ می کنیم. سخنگوی دولت افزود: شورای 
مختلف  ابعاد  بررسی  حال  در  ملی  امنیت  عالی 
موضوع است بنابراین آنچه که مسلم است  کسانی که 
مرتکب این ترور و جنایت شدند، باید مطمئن باشند 
که تاوان آن را خواهند پرداخت اما در مکان، زمان و 
به شیوه ای که ما انتخاب می کنیم این اقدام صورت 
خواهد گرفت. مطمئنا پاسخ قاطع و مجازات سنگین 

در انتظار تروریست ها است.
اقدام تنبیهی و مجازات مقتضی انجام می شود
دانشمند  ترور  به  دولت  واکنش  درباره  ربیعی 
هسته ای و اقدامات تروریستی مشابه، بازی نکردن در 
زمین دشمن و اظهارات آقای عراقچی پس از حادثه 
نطنز مبنی بر اینکه تا قبل از انتخابات آمریکا باید از هر 
اقدامی که موجب تنش می شود اجتناب شود، گفت: 
اشاره مسوولان به اجتناب از تشدید تنش و افتادن در 
دام دشمنان، یک استراتژی کلی و همیشگی بوده و 

به حادثه معینی منحصر نیست.  
وی ادامه داد: همیشه توصیه این است تشدید تنش 
نکنیم و در دام دشمنان نیفتیم. آیا باید توصیه کنیم 
در دام دشمن بیفتیم؟ این توصیه غلطی است. قطعا 

پاسخ آنطور نباید باشد که دشمن می خواهد.  

سخنگوی دولت:

 تصمیم درباره برجام و برنامه هسته ای فراقوه ای است

سید جلال ساداتیان*

روحانی در جلسه کمیته های تخصصی ستاد مقابله با کرونا؛
شهرهای قرمز با همکاری مردم وارد شرایط مناسب تری می شوند
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بیشتر افراد خواب آلودگی طی روز را مشکل خاصی نمی دانند. خیلی وقت ها 
واقعاً هم مشکل بزرگی نیست اما اگر خواب آلودگی طی روزتان ادامه دار است و 
مانع فعالیت های روزانه تان شده، پس احتمالًا لازم است با پزشکتان این مسئله را 

مطرح کنید.
همیشه احساس خستگی کردن می تواند نشانه ی دیابت باشد. بیماری قلبی، 
سرطان، رژیم غذایی ضعیف، خواب ناکافی و عوامل دیگری نیز ممکن است باعث 
این حالت شوند؛ در این مطلب به برخی از آن ها اشاره کرده ایم، با ما همراه باشید...
دیابت: وقتی شما دیابت دارید، بدنتان انسولین کافی تولید نمی کند. در نتیجه 
اثر گذاشته و احساس  سطح قند خونتان بالا می رود که می تواند بر تمرکزتان 
خستگی و تحریک پذیری عصبی به شما دهد. اگر احساس خستگی دارید و 
دلیلی برایش پیدا نمی کنید به پزشک مراجعه کنید. بر اساس مطالعه ای که روی 
بزرگسالان مبتلا به این بیماری انجام شده است، افراد مبتلا به دیابت نوع 2 در 
مقایسه با افراد فاقد این بیماری مزمن تقریباً 10 برابر بیشتر احساس خستگی 
می کنند. در واقع گلوکز منبع اصلی انرژی برای تمام سلول های بدن ما، به ویژه مغز 
است. اما باید این را بدانید که در دیابت نوع 2، با این که سطح گلوکز زیاد است اما 
این گلوکز قادر به ورود به سلول ها نیست و این یعنی سلول ها روی هم رفته انرژی 
کمتری برای عملکردشان دارند؛ در نتیجه، فرد احساس خستگی عمومی می کند. 
اوضاع وقتی بدتر می شود که بدانیم هم سطح بیش از حد زیاد و هم سطح پایین 

قند خون می تواند باعث خستگی بیشتر شود.
تمام مدت احساس خستگی کردن می تواند علامت کمبود ویتامین باشد. کمبود 
ویتامین می تواند شامل پایین بودن سطح ویتامین D، ویتامین B12، آهن، منیزیم 

و یا پتاسیم باشد
اما این پایان کار نیست. خستگی ناشی از دیابت نوع 2 معمولًا چند عاملی است. 
در حقیقت، تحقیقات نشان می دهد که استرس، افسردگی، افزایش شاخص 
توده بدن )BMI( و کمبود ورزش می توانند از عوامل مهم خستگی در افراد مبتلا 
به دیابت نوع 2 باشند که همه این عوامل می توانند به طور مستقل از حساسیت 
به انسولین بکاهند و رساندن گلوکز از جریان خون به بافت ها از جمله قلب، مغز و 
عضلات را برای انسولین دشوارتر کند. در ضمن، بسیاری از افراد مبتلا به دیابت 
نوع 2 دارای شرایط مشترکی مانند بیماری قلبی، آسیب های کلیوی و کمبود آب 
هستند که این ها هم می توانند خستگی را بیشتر کنند. خوب است بدانید بسیاری 

از داروهای کاهنده فشارخون بالا نیز باعث خستگی می شوند.
برای از بین بردن خستگی ناشی از دیابت به جز تنظیم قند خونتان در محدوده ی 

طبیعی باید موارد دیگری را نیز رعایت کنید: 
. یک فعالیت بدنی سبک برای خودتان ترتیب دهید. خوشبختانه، برای افزایش 
انرژی و تقویت روحیه ناشی از ورزش، نیازی به انجام تمرینات شدید نیست: بر 
اساس مطالعه ای که در ژوئن 2018 در مجله توان بخشی ورزش منتشر شد، هر 

نوع فعالیت بدنی منظم، استرس را کاهش می دهد. 
برای خودتان اهداف فعالیتی کوچک و قابل دستیابی مانند پیاده روی روزانه 
یا کشش را تعیین کنید و اهداف حرکتی خود را هرچه قدر که می توانید افزایش 
احساس  تنهایی می تواند  به  دیابت  کنید.  مراقبت  روانتان  از سلامت   . دهید. 
اضطراب، استرس یا افسردگی در شما ایجاد کند و افسردگی هم به نوبه خود 
می تواند منجر به خستگی و کمبود انرژی شود. طبق مطالعه 90686 نفری که 
در مجله Psychosomatic Medicine در فوریه-مارس 2016 منتشر شده است، 
افراد دیابتی در مقایسه با افراد فاقد این بیماری 2 تا ۳ برابر بیشتر دچار افسردگی 

می شوند. 
اگر به دلیل ابتلا به دیابت احساس افسردگی و استرس می کنید، به دنبال کمک 
حرفه ای باشید. یک درمانگر که در زمینه درمان افسردگی آموزش دیده است 

می تواند به شما در بهبود سلامت روان کمک کند. 
با همسالان خود ارتباط برقرار کنید. گفتگو با سایر افراد مبتلا به دیابت نیز می تواند 
تا حدی تسکین دهنده ی حالتان باشد. انجمن دیابت آمریکا پیشنهاد می کند بحث 
در مورد چالش های روزمره، نگرانی ها و احساسات با همسالانی که شرایط مشابهی 
را تجربه کرده اند، می تواند به شما در مدیریت استرس کمک کند. . کیفیت خوابتان 
را بهبود ببخشید. تقریباً نیمی از افراد دیابتی ممکن است در خواب مشکل داشته 
باشند. علاوه بر استرس، اضطراب و افسردگی که می توانند در بی خوابی نقش 
داشته باشند، این که مجبور باشید مرتب در شب برای ادرار کردن از خواب بیدار 

شوید نیز می تواند کیفیت کلی خواب را بدتر کند.
اگر شب خوب نمی خوابید، در طول روز خسته خواهید شد. تغییر در برنامه شبانه 

و محیط خواب می تواند به شما کمک کند تا بیشتر استراحت کنید. 
هر روز سر یک ساعت مشخص بخوابید و سر ساعت مشخصی بیدار شوید؛ حتی 

آخر هفته ها و تعطیلات. 
اتاق خواب خود را خنک و تاریک نگه دارید. 

بنیاد ملی خواب توصیه می کند وسایل الکترونیکی )کامپیوتر و تلویزیون( را 
یک ساعت قبل از خواب خاموش کنید. علاوه بر دیابت عوامل دیگری که باعث 

خستگی می شوند در ادامه آورده شده اند:
اگر میلی به خوردن وعده های غذایی تان نداشته باشید، پس  رژیم غذایی: 
فواصل  نمی کنید.  دریافت  را  انرژی تان  سطح  حفظ  برای  لازم  کالری  احتمالًا 
طولانی بین وعده های غذایی می تواند باعث شود قند خونتان افت کند و سطح 
انرژی تان پایین بیاید. مهم است که وعده های غذایی خود را صرف کنید. شما باید 
همیشه میان وعده های سالمی نیز بخورید، خصوصاً وقتی که احساس خمودی 
و خستگی تان شروع می شود. اسنک های سالم شامل موز، کره بادام زمینی، 

کراکرهای سبوس دار، پروتئین بار، میوه های خشک و مغزها.
کمبود ویتامین و املاح: تمام مدت احساس خستگی کردن می تواند علامت 
کمبود ویتامین باشد. کمبود ویتامین می تواند شامل پایین بودن سطح ویتامین 
D، ویتامین B12، آهن، منیزیم و یا پتاسیم باشد. آزمایش خون روتین می تواند به 

تشخیص کمبود ویتامین بدن کمک کند.
پزشک شما ممکن است توصیه کند مکمل هایی مصرف کنید. شما می توانید 
مصرف یک سری از غذاهای طبیعی را نیز افزایش دهید تا کمبود ویتامین تان از 
راهی طبیعی برطرف شود. مثلًا خوردن گوشت گوساله و جگر می تواند کمبود 

ویتامین B-12 را جبران کند.
کمبود خواب: شب ها تا دیروقت بیدار ماندن می تواند اثرات منفی بر سطح 
انرژی تان بگذارد. بیشتر افراد بزرگسال به هفت تا نه ساعت خواب شبانه نیاز دارند. 
اگر عادت دارید شب ها دیر بخوابید، باید بدانید که خود را در معرض کمبود خواب 
مزمن قرار می دهید. بهتر است عادت های سالم خواب را که در بالا ذکر شد در پیش 
بگیرید تا سطح انرژی تان بالاتر رود. اگر وضعیت خوابتان با این مراقبت ها بهتر 
نشد، با پزشکتان صحبت کنید. ممکن است نیاز به تجویز داروی خواب یا بررسی 

بیشتر داشته باشید.
اضافه وزن داشتن: داشتن اضافه وزن نیز می تواند باعث خواب آلودگی شود. هر 
چه وزن بیشتری با خود حمل کنید، بدنتان سخت تر می تواند کارهای روزانه تان را 
تحمل کند، مثلًا بالا رفتن از پله ها یا تمیزکاری منزل.  برنامه ای برای کاهش وزنتان 
در نظر بگیرید. با فعالیت های سبُک مانند پیاده روی و شنا شروع کنید و تدریجاً 
شدت تحرک بدنی تان را تا جایی که ظرفیت استقامتی تان اجازه می دهد افزایش 
دهید. همچنین میوه و سبزی تازه و غلات کامل بیشتر مصرف کنید. مصرف قند و 

هله هوله و غذاهای چرب را نیز محدود نمایید.
یکجانشینی و عدم تحرک: فعالیت بدنی نیز می تواند سطح انرژی تان را افزایش 
دهد؛ اما سبک زندگی بی تحرک می تواند به شما احساس خستگی و رخوت دهد. 
در مطالعه ای پژوهشگران مشاهده کردند که چگونه بی تحرکی و یکجانشینی بر 
احساس خستگی در زنان اثر گذاشته بود. هفتاد و سه زن در این مطالعه شرکت 
داشتند. سبک زندگی بعضی از این افراد شامل فعالیت های بدنی می شد و برخی 
دیگر هیچ گونه فعالیت فیزیکی نداشتند. طبق یافته ها، زنانی که کمترین میزان 
تحرک بدنی را داشتند، دارای پایین ترین سطح انرژی و بیشترین میزان احساس 
خستگی بودند. این نتیجه نشان می دهد افزایش فعالیت بدنی می تواند انرژی 

خوبی به شما بدهد.

استرس: استرس مزمن می تواند موجب سردرد، تنش عضلانی، مشکلات معده 
و احساس خستگی شود. وقتی تحت استرس هستید، بدن شما وارد فاز جنگ یا 
گریز می شود. در نتیجه میزان کورتیزول و آدرنالین خونتان بالا می رود که بدنتان 
را برای مواجهه با شرایط مورد نظر آماده می کنند. این هورمون ها در دوزهای کم، 
واکنشی بی خطر هستند و ضرری ندارند. اما در مورد استرس مزمن یا مداوم، همین 
هورمون ها می توانند اثرات مخربی بر سطح انرژی تان گذاشته و احساس فرسودگی 

و ناتوانی به شما بدهند.
یاد بگیرید چگونه استرس خود را کنترل کرده و میزان انرژی تان را بالا ببرید. با 
حد و مرزهای کوچک تر شروع کنید، مثلًا هدف های واقع گرایانه داشته باشید و 
الگوهای فکری تان را تغییر دهید. تنفس عمیق و مدیتیشن نیز می تواند به حفظ 

آرامش تان در شرایط استرس برانگیز کمک زیادی بکند.
در دیابت نوع 2، با این که سطح گلوکز زیاد است اما این گلوکز قادر به ورود به 
سلول ها نیست و این یعنی سلول ها روی هم رفته انرژی کمتری برای عملکردشان 

دارند؛ در نتیجه، فرد احساس خستگی عمومی می کند
وقتی احساس افسردگی می کنید، متعاقباً احساس خستگی و  افسردگی: 
بی انرژی بودن نیز خواهید کرد. اگر دچار افسردگی هستید با پزشکتان در مورد 
گزینه های درمانی مشورت کنید. پزشک ممکن است داروهای ضدافسردگی یا 
ضداضطراب تجویز کند. همچنین می توانید از مشاور یا درمانگر کمک بگیرید. 
درمان رفتاری شناختی نیز نوعی درمان است که به اصلاح الگوهای فکر منفی 

کمک می کند. الگوهای منفی فکری منجر به افسردگی و منفی گرایی می شوند.
اختلالات خواب: یک اختلال خواب گاهی می تواند دلیل پنهان خستگی تان 
باشد. اگر سطح انرژی تان بعد از چند هفته بهتر نشد یا بعد از تغییراتی در سبک 
زندگی نتیجه ای نگرفتید، با پزشکتان صحبت کنید. ممکن است نیاز به مراجعه به 
متخصص خواب داشته باشید. یک اختلال خواب جدی می تواند دلیل احساس 
خستگی روزانه تان باشد. آپنه خواب زمانی است که تنفس شما برای چند لحظه 
در خواب متوقف می شود. در نتیجه مغز و بدن شما شب ها اکسیژن کافی دریافت 

نمی کنند. این اتفاق، خستگی طی روز را به همراه دارد.
افزایش  سبب  می تواند  عارضه  این  است.  جدی  عارضه ی  یک  خواب  آپنه 
فشارخون، ضعف تمرکز، سکته مغزی یا حمله قلبی شود. درمان آپنه خواب شامل 
استفاده از ابزارهایی می شود که کمک می کنند راه های تنفسی فوقانی وقتی که در 

خواب هستید باز بمانند.
سندرم خستگی مزمن: اگر شما دچار سندرم خستگی مزمن باشید ممکن 
است تمام وقت احساس خستگی کنید. این عارضه باعث خستگی مفرط می شود 

که با خوابیدن برطرف نخواهد شد. دلیل این سندرم ناشناخته است.
تست خاصی برای تائید سندرم خستگی مزمن وجود ندارد. پزشک شما باید 
پیش از تشخیص، مشکلات دیگر را نیز بررسی کند. درمان این عارضه شامل این 
می شود که یاد بگیرید چگونه با توجه به محدودیت های فیزیکی تان زندگی کنید یا 
با خودتان در صلح و آرامش باشید. ورزش در حد متوسط نیز می تواند به شما کمک 

کند احساس بهتری داشته باشید و انرژی تان را بالاتر ببرید.
فیبرومیالژیا: فیبرومیالژیا باعث دردهای عضلانی گسترده می شود. این عارضه 
بر عضلات و بافت های نرم اثر می گذارد؛ اما می تواند سبب احساس خستگی هم 
بشود. برخی از افراد به دلیل درد ناشی از این عارضه قادر به خوابیدن نیستند. 
در نتیجه طول روز خواب آلودند و احساس خستگی می کنند. مصرف داروهای 
کند.  کمک  حدودی  تا  خواب  بهبود  و  درد  کاهش  به  می تواند   OTC مسکن 
همچنین بعضی از افراد ممکن است با مصرف داروهای ضدافسردگی و فیزیوتراپی 

و ورزش نتایج خوبی بگیرند.
دارو: گاهی دارو می تواند باعث احساس خستگی مداوم بشود. بررسی کنید و 
ببینید اولین بار چه زمانی طی روز خواب آلود بوده اید. آیا زمانی نبود که مصرف 
داروی جدیدی را شروع کردید؟ برچسب راهنمای دارو را مطالعه کنید و ببینید 
خستگی از عوارض جانبی آن نیست. اگر چنین است با پزشکتان در میان بگذارید. 
شاید او بتواند داروی دیگری را با این دارو جایگزین کند یا دوز مصرفی تان را کاهش 

دهد.
که  است  مهم  دیگرند.  روزهای  از  خسته کننده تر  روزها  برخی  آخر:  کلام 
خواب آلودگی و خستگی طبیعی را از خستگی مفرط و غیرمعمول تشخیص دهید.
در برخی موارد، خستگی مفرط با تغییراتی در سبک زندگی قابل رفع است؛ اما 
اگر مدتی خودتان تلاش کردید مشکل را رفع کنید ولی نتیجه نگرفتید، با پزشکتان 
مشورت کنید. ممکن است دچار یک اختلال خواب یا عوارض دیگری باشید که 

نیاز به بررسی دارد.

چند توصیه برای افرادی که تمام مدت احساس خستگی می کنند

همیشه خسته اید؟ شاید دیابت مقصر باشد!

پلک ها ممکن است به واسطه جدا شدگی یا کشیده شدن 
در  مشکل  بروز  همچنین،  شوند.  افتادگی  دچار  پلک  عضله 

اعصاب پلک چشم ممکن است به افتادگی پلک منجر شود. 
افتادگی پلک بالایی چشم شرایطی است که به نام پتوز شناخته 
می شود. پتوز ممکن است در یک یا هر دو چشم رخ دهد. به نقل 
از "مدیکال نیوز تودی اصطلاح پتوز به معنای افتادگی است. در 
ادامه با دلایل افتادگی پلک چشم و چگونگی اصلاح آن بیشتر 

آشنا می شویم.
دلایل مختلفی می توانند موجب افتادگی پلک شوند. گاهی 
اوقات، افتادگی ناچیز است و موجب هیچ مشکلی در دید فرد 
نمی شود. در موارد دیگر، پلک ممکن است به اندازه ای فرو افتد 

که مردمک چشم را پوشانده و دید را محدود کند.
را درگیر  از نظر زیبایی ذهن فرد  افتادگی جزئی پلک اغلب 
می کند، به این معنی که ممکن است درباره ظاهر پلک خود 
خوشحال نباشد اما این شرایط بر عملکرد چشم تاثیری نمی 

گذارد.
است  ممکن  مشکل  است،  بیشتر  پلک  افتادگی  که  زمانی 
عملکرد چشم را تحت تاثیر قرار داده و توانایی فرد برای مشاهده 

اطراف را محدود کند.
گاهی اوقات، افتادگی پلک در دوران کودکی آغاز می شود اما 

این شرایط اغلب با افزایش سن شکل می گیرد.
پلک ها ممکن است به واسطه جدا شدگی یا کشیده شدن 
در  مشکل  بروز  همچنین،  شوند.  افتادگی  دچار  پلک  عضله 

اعصاب پلک چشم ممکن است به افتادگی پلک منجر شود.
پایین آمدن بیش از حد معمول پلک بالایی چشم علامت اصلی 
افتادگی پلک است. یکی دیگر از علائم مشخص پتوز این است که 
چین های روی پلک بالایی چشم بین چشم چپ و راست متقارن 

به نظر نمی رسند.
فرد چه زمانی به درمان نیاز دارد؟ 

در برخی موارد، افتادگی پلک ممکن است خود به خود برطرف 
شود. اگر پتوز وجود داشته باشد اما موجب بروز مشکل در عملکرد 
چشم نشود، فرد ممکن است به هیچ درمانی نیاز نداشته باشد. 
گزینه های درمان به دلیل بروز افتادگی پلک، تاثیر آن بر فرد و سن 

وی بستگی دارند.
به عنوان مثال، زمانی که یک کودک با افتادگی پلک مواجه 
است، پزشک اغلب عمل جراحی را توصیه می کند. این به دلیل 
آن است که افتادگی پلک احتمال بیشتری دارد بر بینایی کودک 

تاثیرگذار باشد.
است  ممکن  پزشک  پتوز،  مدیریت  نحوه  پیشنهاد  از  پیش 
شرایط فرد را با کمک گزینه های زیر ارزیابی کند: - آزمایش های 

تصویربرداری - آزمایش های خون - معاینه کامل چشم

این ارزیابی ها به پزشک در تعیین بهترین روش درمان کمک 
خواهد کرد.

درمان های غیر جراحی 
مدیریت پتوز ممکن است شامل عمل جراحی شود، اما برخی 
گزینه های درمان غیر جراحی نیز وجود دارند که شامل موارد زیر 
می شوند: - قطره های چشم تجویزی - عینک های ویژه برای 

تقویت چشم - دارو
عضله  عملکرد  بر  تواند  می  متازولین  اکسی  داروی  مصرف 

بالابرنده پلک چشم تاثیرگذار باشد.
پزشک ممکن است این گزینه ها را پیش از توصیه انجام عمل 

جراحی امتحان کند.
درمان های جراحی 

با توجه به دلیل بروز پتوز، انواع مختلفی از عمل جراحی برای 
درمان این شرایط وجود دارند.

عمل فرونتالیس اسلینگ 
اگر مشکل با عملکرد عضله بالابرنده مرتبط باشد، یک گزینه 
جراحی رایج روش فرونتالیس اسلینگ است. این عمل جراحی 
شامل عضله فرونتالیس می شود و از عضله پیشانی برای کنترل 

پلک بالایی استفاده می شود.
عمل جراحی فرونتالیس اسلینگ یک گزینه رایج برای پتوز 

میوژنیک است.
برش عضله بالابرنده 

برش عضله بالابرنده یک روش دیگر برای بهبود عملکرد ضعیف 
این عضله است. این شامل کوتاه کردن عضله بالابرنده می شود. 
اگر پتوز مکانیکی باشد، مانند وزن اضافه روی پلک چشم، جراح 

ممکن است توده و هر گونه پوست اضافه روی پلک را نیز بردارد.
گزینه های جراحی دیگر 

 Levator دو گزینه جراحی دیگر افتادگی پلک چشم شامل
 Fasanella-Servat و   Aponeurosis Advancement
Mullerectomy می شوند. پزشک ممکن است این گزینه ها را 
برای افرادی با افتادگی پلک که مرتبط با عضله بالابرنده نیست، 

توصیه کند.
چه انتظاری باید داشته باشید 

هایی  روش  پلک  افتادگی  برای  جراحی  های  عمل  بیشتر 
سرپایی هستند، به این معنی که فرد می تواند پس از انجام عمل 
جراحی بی نیاز از بستری شدن در همان روز به خانه برود.  اگرچه 
بعید است، برخی خطرات مرتبط با عمل جراحی پتوز وجود 
زیر می شوند: - خونریزی - عفونت -  موارد  دارند که شامل 

اصلاح کم - اصلاح بیش از حد - کاهش یا تاری دید
فرد  بر  جسمی  نظر  از  پلک  افتادگی  که  زمانی  تنها  پزشک 
را توصیه  بینایی، عمل جراحی  تاثیرگذار باشد، مانند کاهش 

خواهد کرد.
دلایل افتادگی پلک چشم 

برخی عوامل می توانند موجب افتادگی پلک شوند که از آن 
جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- افزایش سن - آسیب دیدگی چشم از جمله تروما - عمل 
جراحی روی چشم - تومورها

نحوه افتادگی پلک چشم اغلب به نوع پتوز که فرد به آن مبتلا 
است، بستگی دارد. در ادامه با برخی انواع پتوز بیشتر آشنا می 

شویم.
پتوز آپونوروتیک 

این  است.  پلک  افتادگی  شکل  شایع ترین  آپونوروتیک  پتوز 
شرایط به طور معمول با افزایش سن شکل گرفته و اغلب در دهه 
پنجم یا ششم زندگی فرد آغاز می شود. ابتلا به پتوز آپونوروتیک 
برای افراد جوان کمتر شایع است، اما احتمال آن وجود دارد. این 
شرایط ممکن است پس از آسیب دیدگی چشم آغاز شده یا در 
نتیجه عمل جراحی یا استفاده از لنزهای تماسی برای مدت زمان 

طولانی شکل بگیرد.
پتوز نوروژنیک 

پتوز نوروژنیک زمانی رخ می دهد که مشکلی در مسیرهای 
عصبی در عضلات پلک چشم وجود داشته باشد. این نوع از 
پتوز اغلب در نتیجه مستقیم شرایطی مانند سندرم هورنر یا فلج 
عصب سوم جمجمه ای رخ می دهد. به طور غیر مستقیم، پتوز 
نوروژنیک می تواند به واسطه تومورها، دیابت، مولتیپل اسکلروز، 

یا آنوریسم های کاروتید-کاورنو رخ دهد.
پتوز میوژنیک 

پتوز میوژنیک زمانی که عضله بالابرنده که مسئول حرکت پلک 
چشم است عملکرد درست خود را ارائه نمی کند، شکل می گیرد. 
در این شرایط عضله قادر به بالا بردن پلک در موقعیت درست 
خود نیست. افزون بر پلک ها، این نوع از پتوز به طور معمول سایر 

عناصر حالات چهره فرد را تحت تاثیر قرار می دهد.
پتوز مکانیکی 

برخی افراد به دلیل سنگینی بیش از حد پلک چشم به پتوز 
مبتلا می شوند. این وزن افزوده شده ممکن است از چربی یا 
پوست سرچشمه بگیرد. همچنین، زمانی که یک تومور در پلک 

چشم وجود داشته باشد، امکان بروز این شرایط وجود دارد.
سودوپتوز 

تا حدی، دلیل پتوز اغلب ناشی از مشکلی در عضله بالابرنده 
پلک است. با این وجود، زمانی که افتادگی پلک به دلیل عوامل 
دیگری شکل می گیرد، این شرایط به نام سودوپتوز شناخته می 
شود. سودوپتوز ممکن است از شرایطی به نام بلفارواسپاسم ناشی 
شود که موجب پلک زدن غیر قابل کنترل یا حرکات ناگهانی چشم 
می شود. همچنین، این شرایط می تواند از اسپاسم نیمه صورت 
که یک اختلال سیستم عصبی است و بر یک سمت صورت تاثیر 

می گذارد، سرچشمه بگیرد.
زمانی که پزشک دلیل افتادگی پلک را بررسی می کند، موارد 
زیر را مد نظر قرار خواهد داد: - سن فرد - هر گونه شرایط پزشکی 
که فرد به آن مبتلا است - شدت افتادگی پلک - عملکرد عضله 

بالابرنده پلک
تعیین دلیل افتادگی پلک به پزشک در انتخاب بهترین گزینه 

درمان کمک خواهد کرد.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم 

بخشی  عنوان  به  را  پلک  افتادگی  است  ممکن  افراد  برخی 
طبیعی از روند افزایش سن تجربه کنند. با این وجود، اگر پلک 
چشم یک کودک دچار افتادگی شده یا فردی درباره شرایط پلک 
برای  به پزشک  بهترین گزینه مراجعه  های خود نگران است، 

بررسی دقیق شرایط است.
اگر فرد با موارد زیر مواجه است باید به پزشک مراجعه کند:

- چشم ها به طور مدام با اشک پر می شوند - دید تار می شود
- ظاهر خسته تری دارد

در موارد کمتر شایع، افتادگی پلک ممکن است نشانه ای از 
یک شرایط پزشکی زمینه ای مانند مشکلی در اعصاب، عضلات 

یا مغز باشد.

افتادگی پلک چیست؟ 

دانستنی هایی درباره افتادگی پلک چشم 

یکی از مشکلات روزهای سرد سال؛

چرا پوستتان خشک می شود؟

خشکی پوست یکی از مشکلات پوستی رایج در بین مردم است که در 
سنین مختلف در نواحی مختلف بدن بروز می کند. پوست ما برای نرم و لطیف 
ماندن به 10 تا 15 درصد آب نیاز دارد و مقدار پایین تر روی خاصیت ارتجاعی 

آن تأثیر منفی می گذارد.
پوست خشک دچار خارش می شود و در پی آن خراش های سطحی روی 
پوست ایجاد می شود که ممکن است به عفونت منجر شوند. خوشبختانه 
و  بهداشتی  آرایشی  تغییر محصولات  افزایش رطوبت محیط،  با  می توان 
استفاده از مرطوب کننده های مناسب مشکل خشکی پوست را برطرف کرد. 
در این مطلب در خصوص عوامل خشکی پوست بیشتر صحبت می کنیم. با 

ما همراه باشید.
علائم خشکی پوست

قابل  طور  به  و  می دهد  دست  از  زیادی  رطوبت  خشک  خیلی  پوست 
مشاهده ای دهیدراته است. بر اساس گفته آکادمی پوست آمریکا، علائم 

خشکی پوست شامل موارد زیر می شود:
خشکی با چین و چروک عمیق

خارش پوست
پوسته پوسته شدن

خشن بودن در حین لمس کردن پوست
قرمزی پوست

هر قسمتی از بدن می تواند دچار خشکی پوست شود اما این مشکل بیشتر 
در ناحیه دست ها، بازوها و پاها دیده می شود. با مرطوب کردن پوست می توان 
ظاهر و البته عملکرد آن را بهبود داد چون پوست یک ارگان وسیعی است که 
نقش های متعددی در بدن انسان ایفا می کند. باید بدانید که پوست خشک 
می تواند باعث بروز عفونت های باکتریایی شده و نتواند به وظیفه حفاظتی 

خود عمل کند.
اگر مشاهده می کنید که پوستتان به طور مکرر دچار خارش می شود به این 
معنی است که دهیدراته شده و آب خود را از دست داده است. بنابراین لازم 

است که به میزان کافی آب بنوشید و به طور مرتب کرم مرطوب کننده بزنید
عوامل خشکی پوست

گزروزیس یا همان خشکی پوست عارضه ای است که در بین میلیون ها نفر 
در سرتاسر جهان وجود دارد. این مشکل به صورت حاد یا مزمن و در واکنش 
به تغییرات محیطی، مراقبت های نامناسب از پوست یا بیماری ها خود را نشان 
می دهد. اکثر افراد در زمان های مختلف زندگی خود با علائم خشکی پوست 
دست به گریبان بوده اند. این مسئله می تواند ناشی از عوامل بیرونی یا درونی 

باشد که در زیر به برخی از آن ها اشاره می شود.
بیماری ها

دیابت، بیماری های غدد تیروئید و بیماری های کلیوی، درماتیت تماسی 
)واکنش التهابی پوست در تماس با عوامل شیمیایی( و درماتیت آتوپیک 
خشک  افراطی  طور  به  را  پوست  که  هستند  بیماری هایی  جزو  )اگزما( 
می کنند. این بیماری ها به شیوه های متفاوتی روی درجه رطوبت لایه شاخی 

پوست و درم )لایه میانی( تأثیر می گذارند.
علامت اصلی که نشان می دهد پوست خشک شده خارش است. به بیان 
دیگر، خارش مداوم ناشی از خشکی پوست است. بنابراین مهم است که با 

کمک نرم کننده ها و مرطوب کننده ها از سد حفاظتی پوست مراقبت کنید.
آب و هوای بیش از حد سرد یا گرم

زندگی در آب و هوای سردتر به ویژه در فصل زمستان که دمای هوای بیرون 
خشک است همان طور که هوای داخل منزل نیز به دلیل وسایل گرمایشی 
خشک است باعث می شود که خون از درم یا همان لایه میانی پوست بیرون 
کشیده شود. این اتفاق زمانی که هوا بیش از اندازه گرم و خشک است و گرما 
و باد کولر آب پوست را تبخیر می کند نیز اتفاق میافتد. در چنین مواقعی بهتر 
است که زمان دوش گرفتن را کمتر کنید و پوستتان را با آب ولرم شستشو 

دهید. در نهایت نیز کرم مرطوب کننده مناسب بزنید.
حمام زیاد و طولانی

اگر عادت دارید که زیاد حمام کنید و حمام هایتان نیز طولانی هستند بدانید 
که این مسئله به خشکی پوست می انجامد. محصولات شستشوی پوست 
حاوی ترکیباتی هستند که چربی های طبیعی روی پوست را از بین می برند. 
این مسئله نیز باعث می شود که لایه محافظتی پوست به مرور از بین برود. 
علاوه براین، قرار گرفتن افراطی در معرض ترکیبات شیمیایی آسیب رسان 
باعث تخریب لایه محافظتی پوست می شود. در این صورت نیز ترکیبات 

مخرب خارجی در لایه های عمیق تر پوست نفوذ می کنند.
پیری

با گذشت زمان و افزایش سن خشکی پوست نیز بیشتر می شود. چون 
با گذشت زمان تغییراتی در روند کراتین سازی و میزان چربی لایه شاخی 
پوست ایجاد می شود. بنابراین افراد مسن بیشتر در معرض خشکی پوست 
قرار می گیرند. هر چه سن بالاتر می رود، درم یا همان لایه میانی پوست سبوم 
کمتری تولید می کند. حتماً می دانید که سبوم چربی طبیعی پوست است 
که باعث نرمی و جوانی آن می شود. کاهش سبوم نیز باعث خشکی سطح 

پوست و از بین رفتن لایه حفاظتی در برابر عوامل محرک بیرونی می شود.
به طور دقیق اینکه از ۴0 سالگی، میزان سبوم ترشح شده توسط بدن به 
میزان زیادی کاهش پیدا می کند. سپس بعد از ۴0 سالگی نیز میزان سبوم 
رفته رفته کمتر شده و این مسئله خطر خشکی پوست را بالا می برد. بنابراین 

حفاظت و مراقبت از پوست در سنین بالا اهمیت بیشتری پیدا می کند.
مصرف دخانیات

همین سیگار کوچکی که به دست می گیرید حاوی ترکیبات شیمیایی 
سمی است که روند پیری پوست و همچنین خشک شدن آن را افزایش 
می دهد. علاوه براین، سیگاری ها پوست خشک تری دارند و چین چروک 
اطراف لبشان بیشتر است. سیگار به طور چشمگیری روند تخریب کلاژن 
را افزایش داده خاصیت ارتجاعی پوست را پایین می آورد. بنابراین روند پیری 

پوست افزایش پیدا می کند.
پوست را مرطوب کنید

همان طور که گفته شد خشکی پوست عوامل متعددی دارد. اما کاری که 
شما باید بکنید محافظت از پوست و مرطوب نگه داشتن آن است. بهترین کار 
برای مراقبت از پوست خشک این است که دوش های کوتاه با آب ولرم بگیرید 
و سپس مرطوب کننده مناسب بزنید. چون بعد از دوش پوست نفوذپذیری 
بیشتری دارد و به راحتی کرم ها را جذب می کند. در نهایت اینکه خارش 
پوست یک علامت قدیمی است. در نتیجه اگر مشاهده می کنید که پوستتان 
به طور مکرر دچار خارش می شود به این معنی است که دهیدراته شده و آب 
خود را از دست داده است. بنابراین لازم است که به میزان کافی آب بنوشید و 

به طور مرتب کرم مرطوب کننده بزنید.
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وجود یک سامانه جامع اطلاعاتی ملی می تواند مبنای شناخت دقیق دولت 
از شرایط اقتصادی و خانوارها باشد و کمک کند تا حاکمیت مطلوبی در زمینه 
سیاستگذاری حمایتی و ارائه کمک های معیشتی برای قشر آسیب پذیر جامعه 

اعمال شود.
»ایجاد پایگاه ملی ایرانیان با اتصال پایگاه های مختلف اطلاعاتی به یکدیگر« 
یکی از مواردی بود که رهبر معظم انقلاب در جلسه اخیر سران قوا و اعضای شورای 

عالی هماهنگی اقتصاد بر آن تاکید کردند.
ایشان با بیان اینکه در حال حاضر معیشت مردم دچار مشکل شده و در ماه های 
اخیر کرونا نیز این مشکلات را بیشتر کرده است بر »ضرورت حمایت از قشرهای 

ضعیف« و لزوم اقدام جدی در این زمینه تاکید کردند.
»ایجاد نظام متمرکز تامین اجتماعی برای آحاد مردم« و »ایجاد پایگاه ملی 
ایرانیان با اتصال پایگاه های مختلف اطلاعاتی به یکدیگر« از جمله پیشنهادهای 
کارشناسان برای کاهش مشکلات مردم بود که از سوی رهبر معظم انقلاب عنوان 

شد.
اما پرسش اینجاست که ایجاد پایگاه ملی ایرانیان که در واقع یک بانک جامع 
از  حمایت  می تواند  چگونه  و  دارد  کارایی  چه  است  ملی  سطح  در  اطلاعاتی 

قشرهای آسیب پذیر و کم برخوردار را تسهیل کند.
لازمه هدفمندی داشتن اطلاعات جامع است

محمد اسکندری جامعه شناس سیاسی در مورد اهمیت ایجاد پایگاه ملی ایرانیان 
به ایرناپلاس  گفت: اساسا دولت آنقدر ثروتمند نیست که بتواند در ارائه یارانه به 
کالاهای اساسی دست و دلباز عمل کند. بنابراین اعطای این یارانه یا کالاها باید 
کاملا هدفمند باشد و لازمه هدفمندی درست، داشتن یک بانک اطلاعاتی دقیق 

از وضعیت اقتصادی خانوارهاست.
وی با بیان اینکه مادامی که دولت جامعه هدف و دهک ها را نشناسد نمی تواند 
به صورت هدفمند یارانه تخصیص دهد تصریح کرد: برای مثال دولت برای تامین 
نیاز گوشت و مرغ برای دهک های کم درآمد و آسیب پذیر یارانه پرداخت می کند 
اما در این میان، این یارانه نصیب رستوران ها نیز می شود. بنابراین برای به هدف 
خوردن یارانه ها، نیازمند بانک های اطلاعاتی جامعی هستیم و این سبب می شود 
بتوانیم داده های دستگاه مختلف را کنار یکدیگر قرار داده تا به یک سامانه جامع 
اطلاعاتی ملی دست پیدا کنیم. به گفته اسکندری، یک سامانه جامع اطلاعاتی 
ملی باید مبنای شناخت دولت از شرایط اقتصادی و خانوارها قرار گیرد زیرا نبود 
چنین سامانه ای سبب شده است تا دولت نتواند حاکمیت مطلوبی در زمینه 
سیاستگذاری حمایتی و ارائه کمک های معیشتی به قشر آسیب پذیر جامعه اعمال 

کند. به عبارت ساده تر مادامی که دولت نداند، توانا هم نخواهد بود.
وی در مورد موانع ایجاد سامانه جامع اطلاعاتی ملی افزود: بخشی از کار مربوط 
به الزامات فناورانه است و در درجه دوم باید زیرساخت های فقهی و تقنینی کار نیز 
فراهم شود. چون بخش مهمی از کار الزامات مربوط به حفظ حریم خصوصی افراد 

است که باید برای آن چاره اندیشی کرد.
این جامعه شناس سیاسی با بیان اینکه یکی دیگر از موانع مهم، ذی نفعانی 
هستند که شفافیت ناشی از سامانه جامع اطلاعاتی به ضرر آنهاست، تصریح کرد: 
برای مثال موضوع فرار مالیاتی زیرسایه شفافیت به حداقل می رسد، همچنین 
کل نظام توزیع متفاوت خواهد شد لذا ابهام در این ماجرا به نفع برخی افراد و 

گروه هاست.
اسکندری معتقد است در واقع نظام جامع تامین اجتماعی که مورد تاکید رهبری 
معظم انقلاب است نیز بدون یک بانک اطلاعاتی کامل و جامع از جامعه هدف، 
محقق نخواهد شد چون بدون این اطلاعات، پوشش جامع افراد برای ارائه خدمات 

غیرممکن است.
خطای راهبردی در یکسان دانستن »نظام جامع اطلاعات« و »آمار«

حامد اکبری پژوهشگر سیاست گذاری دولت الکترونیک نیز در این رابطه به 
ایرناپلاس گفت: جمع آوری و ایجاد پایگاه اطلاعات برای شهروندان کشور در 
حوزه های مختلف سابقه ای طولانی دارد. این پایگاه از ثبت احوال تا ثبت اطلاعات 

پزشکی و سلامت شهروندان را شامل می شود.

وی با بیان اینکه یکی از دوره های تاریخی که سبب تحول در حوزه دانش مدیریت 
و طبقه بندی اطلاعات شد، جنگ جهانی دوم بود توضیح داد: در این جنگ 
نیروهای درگیر، به ویژه آلمان ها برای اداره و مدیریت جنگ، موضوع دانش و ضبط 

و ثبت کردن دانش و اطلاعات را به طور جدی دنبال می کردند.
اکبری ادامه داد: این ماجرا، زمینه را برای شکل گیری مفهومی به نام پایگاه و 
بانک اطلاعات فراهم کرد. نکته ای که در اینجا باید یادآورشد اینکه اساسا نظام 
اطلاعات و داده از منظر فرآیند و استفاده و کاربرد، با مفهوم آمار متفاوت است و 
نباید این دو را یکسان تصور کرد چون در این صورت مرتکب یک اشتباه راهبردی 

خواهیم شد.
به گفته وی، این سابقه تاریخی سبب شد کشورهای غربی از ابتدا با مفهوم و 
اهمیت این پایگاه های داده آشنا شده و از کارکردهای آن بهره مند شوند. برخلاف 
کشورهایی مانند ایران که اساسا زیرساختی برای چنین مفهومی از ابتدا فراهم نشد 

چون نیازی به آن احساس نمی شد.
این پژوهشگر سیاست گذاری دولت الکترونیک با بیان اینکه زمانی که نسبت 
به این موضوع احساس نیاز شد، ما نیز اقدام به واردات این علم از خارج کشور 
کردیم، افزود: وارداتی بودن این مفهوم بدون تبیین مفاهیم و تامین زیرساخت های 
آن سبب شد تا نظام جامع اطلاعاتی که یک مفهوم با ماهیت و ذاتی مخصوص به 
خود است از سوی برخی مسئولان به جایگاه داده های آماری تقلیل جایگاه دهند.

تحقق نظام جامع اطلاعاتی نیازمند فهم مشترک مسئولان
به گفته اکبری، لازمه و ضرورت ایجاد نظام جامع اطلاعاتی، در درجه اول، 
دستیابی به یک فهم مشترک در مورد مفاهیم و اهمیت آن از سوی مسئولان است.
زمان  اطلاعاتی،  جامع  نظام  نبود  خلاء  مهمترین  اینکه  بیان  با  وی 
تصمیم گیری های کلان اقتصادی مشخص می شود، تصریح کرد: این موضوع 
خود را در نبود اجماع در تصمیم گیری ها نشان می دهد چون تصمیم گیری درست، 
همه جانبه و قاطع نیازمند اطلاعات جامع و دقیق است تا امکان خطا به حداقل 
ممکن برسد. وی حُسن دیگر نظام جامع اطلاعاتی را جلوگیری از تصمیم های 
جزیره ای دانست و افزود: واقعیت اینکه بسیاری از نهادها و سازمان ها هستند که 
اطلاعات دقیقی در زمینه های مختلف از جمله شرایط اقتصادی خانوارهای کشور 
را در اختیار دارند اما به دلیل اینکه یک رقابت بین دستگاهی در میان آنها وجود 
دارد، همکاری و هم افزایی لازم برای تشکیل یک نظام جامع اطلاعاتی بین آنان 

تاکنون شکل نگرفته است.
اکبری با بیان اینکه خلاء نبود یک نظام جامع به خوبی در بحران کرونا احساس 
شد، گفت: تحقق دولت الکترونیک در واقع بخشی از نظام جامع اطلاعاتی است. 
در ایام محدودیت فعالیت و تردد و پرهیز از حضور مردم در محیط های عمومی 
توسط مردم و همچنین اعلام و اجرای مقررات دورکاری ها، هم پیشرفت ها روشن 
شد و هم واقعیت اوضاع زیرساختی و فرآیندی دولت الکترونیک در کشور را بعد از 

بیست و اندی سال فعالیت، به رخ مسئولان کشیده است.
به گفته وی، در صورتی که زیرساخت های دولت الکترونیک یا به قول رایج تر، 
خدمات عمومی الکترونیک وجود داشت، نه تنها این سیاست ها باید جزئی از 
حداقل های خدمات عمومی الکترونیک باشد، بلکه اساساً در بحرانی که اکنون 
گرفتارش هستیم، تنها خدماتی که نباید دچار حداقل مشکل شود، دقیقاً همین 
خدمات الکترونیک است و انتظار می رود این شرایط، ظرفیتی برای کمک به 
سایر دستگاه ها باشد. در چنین مواقعی می توان فهمید آنچه موسوم به دولت 

الکترونیک است، کارایی لازم دارد یا نه.
اکبری یادآورشد: یکی از مهم ترین دلایلی که مسئولان مرتبط با دولت الکترونیک 
سال هاست در رابطه با ضعف عملکرد آن بیان می کنند، عدم همکاری دستگاه ها و 

سازمان هاست که باید برای آن چاره ای اندیشید.
عالی  شورای  اینکه  بیان  با  الکترونیک  دولت  سیاست گذاری  پژوهشگر  این 
فضای مجازی می تواند در تشکیل این نظام جامع اطلاعاتی نقش بسزایی ایفا 
کند، توضیح داد: این شورا می تواند در نقش یک هماهنگ کننده، تعیین کننده 
و تنظیم کننده، قوانین را برای تشکیل این نظام تدوین، تسهیل و ابلاغ کرده و 

همچنین نقش نظارتی و مطالبه گری داشته باشد.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم :

اتمام فاز یک خط A مترو اولویت شورای 
شهر قم است

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و امور سرمایه گذاری شورای اسلامی شهر قم 
از اتمام فاز یک خط A مترو قم به عنوان یکی از اولویت های اعضای دوره پنجم 

این شورا نام برد. 
مجید اخوان با اشاره به اینکه مدیریت شهری در بحث بودجه، منابع و درآمدهای 
شهرداری و با توجه به شرایط اقتصادی موجود با مشکل مواجه است بیان کرد: 
میزان تورم سبب افزایش شدید قیمت اجرای پروژه های عمرانی نسبت به پیش 

بینی های سال گذشته شده است.
وی اظهار کرد: به هر حال قیمت و ارزش همه یا بیشتر مصالح و مواد اولیه بیش 
از دو تا سه برابر شده و از این رو اجرای پروژه های مختلف با دردسرهای جدیدی 

رو به روست.
این عضو شورای اسلامی شهر قم افزود: بنابراین اولویت دوره پنجم شورای 
اسلامی شهر بر این است که پروژه های نیمه تمام به اتمام برسد، اگرچه رویکرد 
این شورا پیش از افزایش قیمت ها و در تدوین بودجه سال 99 هم بر همین اساس 
بود، اگرچه به نظر می رسد در شرایط فعلی به اصلاحیه بودجه هم نیاز است. 
اخوان ادامه داد: تکمیل پروژه ادامه بلوار جمهوری اسلامی در منطقه دو شهری و 
دو سطحه شدن میدان امام حسین )ع( و اتصال آن از طریق سواران و بنی فضل به 

بلوار امام علی )ع( در حوزه توسعه و تعریض، از جمله این اولویت هاست.
وی اضافه کرد: تکمیل پروژه خیابان شهیدان برقعی، بین خیابان سمیه و 
خیابان طالقانی و همچنین فاز پنج پروژه عمار یاسر حد فاصل خیابان معلم 
تا خیابان شهیدان فاطمی هم به عنوان یکی از رینگ های اصلی شهر از دیگر 
اولویت های مدیریت شهری در اتمام پروژه های نیمه تمام در حوزه توسعه و 

تعریض است.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و امور سرمایه گذاری شورای اسلامی شهر قم 
بازسازی و نوسازی ناوگان اتوبوسرانی عمومی و تعمیر اتوبوس های کارکرده را از 
دیگر پروژه های اولویت دار مدیریت شهری عنوان و اضافه کرد: اعضای دوره پنجم 
شورای شهر امیدوارند که تا پایان این دوره شاهد افتتاح فاز یک خط A متروی قم 

حد فاصل میدان شهید مطهری تا امامزاده ابراهیم )ع( باشند.
وی اولویت دیگر شورای اسلامی شهر قم را تسویه و تعیین تکلیف بدهی های 
بانکی دانست و تصریح کرد: البته این بدهی ها تا حد زیادی تعیین تکلیف شده 
و امید است موارد دیگر آن هم به سرانجام برسد. اخوان درباره تأدیه مطالبات 
پیمانکاران و طلبکاران و حق  الزحمه نیروهای خدمات شهری نیز گفت: در اکثر 
این موارد مشکلی وجود ندارد و به روز هستیم. وی افزود: البته در کنار این اولویت 
ها نباید از وظایف روزانه مدیریت شهری یعنی نظافت، نگهداری از شهر و فضای 

سبز و همچنین تعمیر آسفالت و معابر نیز غافل شد.
 

مدیر فنی مهندسی آستان مقدس بانوی کرامت  خبرداد

احداث سازه های جدید با رویکرد 
معماری ایرانی اسلامی در حرم مطهر

مدیر فنی مهندسی آستان مقدس بانوی کرامت از عملیات احداث سازه  های 
جدید در صحن مطهر حضرت جوادالائمه)ع( با رویکرد معماری اصیل ایرانی - 

اسلامی خبر داد. 
علی رضا کاشی  زاده با اشاره به نیازهای حرم مطهر بانوی کرامت و اولویت  بندی 
آنها، به تشریح فعالیت های انجام شده، در حال انجام و در دست مطالعه مدیریت 
فنی مهندسی پرداخت و اظهار کرد: در سال جاری با وجود محدودیت  های ناشی 
از شیوع ویروس کرونا تیم فنی مهندسی آستان مقدس با رعایت پروتکل  های 
بهداشتی، کاملًا  فعال و کوشا توانسته است خدمات مطلوبی را در راستای فراهم 

ساختن آسایش زائران و مجاوران ارائه کند.
وی اضافه کرد: از جمله دستاوردها انجام انواع مرمت، تعمیرات، بهسازی و 
نوسازی ابنیه و زیرساخت  های تأسیساتی حرم مطهر است که در این خصوص 
می  توان به افزایش ظرفیت و اصلاح کامل سیستم سرمایش و گرمایش روضه 
برای  جدید  مسیر  اندازی  راه  و  احداث  مطهر،  حرم  مختلف  نقاط  و  منوره 
دسترسی به شبستان نجمه خاتون)س( با دو دستگاه پله برقی و یک سرویس 
پله ثابت، بهبود و به روزرسانی سیستم نورپردازی حرم مطهر، اصلاح پنجره فولاد 

و... بوده است.
آن،  ورودی های  و  خمینی)ره(  امام  شبستان  ستون های  سنگ کاری  وی 
رنگ آمیزی دیوارها، مرمت بخشی از خطوط گچ بری آیات منقش بر بدنه  های 
حرم مطهر، اصلاح و تعمیرات سنگ فرش های شکسته، مرمت کاشی کاری  ها 
و آیینه کاری  ها، اصلاح راهرو میان صحن مطهر حضرت امام هادی)ع( و مسجد 
اعظم، بهینه  سازی مصرف انرژی و رصد کامل زیرساخت های حرم مطهر را از 

دیگر اقدامات انجام شده برشمرد. 
اقدامات  خصوص  در  کرامت  بانوی  مقدس  آستان  مهندسی  فنی  مدیر 
آغاز  بیت)ع(،  اهل  توسعه درمانگاه کریمه  پروژه  ادامه  اجرا گفت:  در دست 
عملیات احداث ۳00 چشمه سرویس بهداشتی در ضلع شرقی حرم مطهر، 
ادامه عملیات اجرایی پروژه اصلاح و توسعه سرویس بهداشتی شبستان نجمه 
خاتون)س(، مراحل پایانی ساخت دو سازه جدید آبخوری با طراحی منطبق 
بر معماری اصیل ایرانی – اسلامی، مراحل پایانی عملیات احداث سازه  های 
جدید در صحن مطهر حضرت جوادالائمه)ع( با رویکرد معماری اصیل ایرانی 
– اسلامی، ادامه مطالعات برای تکمیل بهسازی و به روزرسانی سیستم  های 
اگزاست و سرمایش و گرمایش حرم مطهر، مانیتورینگ ابنیه میراثی حرم مطهر 

به صورت مستمر و ادواری از جمله این اقدامات است.

دبیرستاد هفته پژوهش و فناوری قم:

نمایشگاه دستاوردهای پژوهش و فناوری 
راه اندازی می شود

دبیرستاد هفته پژوهش و فناوری قم گفت: برگزاری نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهش و فناوری و فن بازار و رونمایی از دستاوردهای جدید با رویکرد کارآفرینی و 

مهارت آموزی از برنامه های هفته پژوهش است.
فرد عصر دوشنبه در جمع خبرنگاران هفته  فراهانی  حجت الاسلام سعید 
پژوهش را فرصتی مناسب برای توجه و تمرکز روی ابعاد مختلف مساله پژوهش و 
فناوری در کشور دانست و افزود: ترویج فرهنگ پژوهش و فناوری در سطح استان، 
تشویق و ترغیب پژوهشگران، تبیین وضعیت موجود پژوهش و فناوری، شناسایی 
و عرضه یافته های پژوهشی، بستر سازی برای تجاری سازی یافته های پژوهشی و 

فناوری توسعه یافته را از برنامه های این هفته است.
دبیر ستاد برگزاری هفته پژوهش در استان قم برقراری ارتباط سازنده میان 
پژوهشگران و فناوران دستگاه های اجرایی و خریداران دستاوردها با تقویت ارتباط 
دانشگاه با صنایع و سایر مراکز مربوطه، و ایجاد فضای تعاملی برای آشنایی 
ذی نفعان حال و آینده واحدهای پژوهشی و فناوری با همدیگر از اهداف برگزاری 
این هفته بیان کرد و افزود: شعار هفته پژوهش سال جاری »پژوهش و فناوری در 

خدمت جهش تولید« است.
و  بازار  فن  و  فناوری  و  پژوهش  دستاوردهای  نمایشگاه  برگزاری  افزود:  وی 
رونمایی از دستاوردهای جدید با رویکرد کارآفرینی و مهارت آموزی، برگزاری 
جشنواره  برگزاری  استان،  فناوری  و  پژوهش  برگزیدگان  از  تجلیل  جشنواره 
دانش آموزی و تجلیل از دانش آموزان پژوهشگر و فناور و برگزاری نشست های 
تخصصی و سمینارهای علمی پژوهشی از جمله اقدامات برنامه ریز شده در این 

ایام است.
معاون دانشگاه قم ابراز کرد: برگزاری سمینارهای شناسایی نیازهای پژوهشی و 
فناوری، دیدار با نخبگان پیشکسوتان علمی مخترعان و فناوران، برگزاری تورهای 
پژوهشی برای بازدید از مراکز دانشگاهی تولیدی معدنی و پژوهشی، تقویت ارتباط 
صنعت و جامعه با دانشگاه ها و تقویت و حمایت از تولیدکنندگان داخلی از دیگر 

برنامه های مدنظر در هفته پژوهش و فناوری است.

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم :

هیچ نگرانی درمورد افزایش مصرف 
اینترنت درقم وجود ندارد 

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم، با بیان اینکه با 
تشدید محدودیت های کرونایی، مصرف پهن باند در قم ۴0 درصد نسبت به سال 
گذشته افزایش یافته است، گفت: به دلیل ایجاد زیرساخت های مناسب ارتباطی 

در سطح استان هیچ نگرانی درمورد افزایش مصرف اینترنت درقم وجود ندارد. 
پایداری  و  ارتباطی  تاکید برضرورت توسعه زیرساخت های  با  پور  جواد غلام 
شبکه دیتا در سطح استان به ویژه درایام شیوع کرونا افزود: توسعه زیرساخت های 
ارتباطی دراستان موجب شده تا در شرایط بحرانی و افزایش استفاده از این شبکه 

ارتباطی، ارتباطات در قم در شرایط پایداری قرار داشته باشد.
وی ادامه داد: درحال حاضر ظرفیت پهن باند ورودی  استان 220 گیگابیت 
بر ثانیه است و بطور میانگین مصرف استان 86 گیگابیت می باشد که مصرف 
استان دراوج مصرف درایام قرمز کرونایی تا رکورد 91 گیگابیت بر ثانیه افزایش 

داشته است.
غلامی گفت: شرکت ارتباطات زیر ساخت استان در موج اول شیوع کرونا در قم، 
با افزایش زیر ساخت های پهنای باند، خدمات دیتای استان را در اختیار مشترکین 
قرارداد و هم اکنون با ایجاد گشت های نظارت بر شبکه های زیرساختی استان،  از 

هر گونه اختلال در شبکه جلوگیری می کنند.
سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم، زیرساخت های فناوری 
ارتباطات در این استان را مناسب دانست و تصریح کرد : با توجه به زیر ساخت های 
مناسب ارتباطی استان، آمادگی  لازم برای مصرف بیشتر اینترنت نیز فراهم بوده و 

هیچگونه نگرانی  در این خصوص وجود ندارد.
غلام پور با اشاره به وضعیت پایداری ارتباطات در سطح روستاهای استان نیز 
گفت: با افزایش  ایستگاه های تلفن همراه و نیز ارتقای تکنولوژی سایت های تلفن 

همراه، شاهد پایداری ارتباطات ثابت و همراه در سطح استان بوده ایم.
کرد:  تصریح  درادامه  قم  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  کل  اداره  سرپرست 
اپراتورهای تلفن همراه، مخابرات منطقه و شرکت های FCP  نیز آمادگی خود را 

برای  ارایه باکیفیت خدمات پهنای باند به مشترکین اعلام کرده اند.
وی با تاکید بر اینکه توسعه زیر ساخت های ارتباطی موجب کاهش شکاف 
دیجیتال در مناطق شهری و روستایی قم شده است گفت: اجرای طرح های 
سایت های  ایستگاه های  افزایش  و  تکنولوژی  ارتقای  نوری،  فیبر  توسعه ای 
تلفن همراه، راه اندازی سرویس اینترنت ثابت پرسرعت  VDSL موجب شده تا 
زیرساخت های بسیار مناسب ارتباطی برای اجرای طرح های پیشگیرانه شیوع 

ویروس کرونا در قم فراهم باشد.
غلامی اظهار داشت: با زیرساخت های ایجاد شده در سطح استان قم، هم 
اکنون تمامی دوره ها و کلاس های آموزشی در مقاطع مختلف تحصیلی، انواع 

کسب و کارها و سایر خدمات در بستر فضای مجازی  ارایه می شود.
شتاب توسعه فناوری اطلاعات در این استان موجب شده تا در آخرین رده بندی 
استان ها، قم موفق به کسب عنوان ششم کشوری در شاخص توسعه فاوا و رتبه 
چهارم از نظر ضریب نفوذ پهن باند سیار شود. بر اساس شاخص توسعه فناوری 
ارتباطات و اطلاعات )IDI( در سال 98، استان قم در جایگاه ششم کشوری از نظر 
توسعه فاوا قرار گرفت. شاخص توسعه فاوا بر مبنای درصد استفاده افراد از اینترنت،  
درصد مشترکان پهن باند ثابت ومشترکان فعال پهن باند سیار به دست می آید که 
بر اساس ارزیابی اعلام شده،  این استان وضعیت نسبتا مطلوبی در مقایسه با سایر 

استان ها  قرار دارد.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبر داد:

 انجام۷00 مورد بازرسی  صنفی
 در طرح ناظران سلامت 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: از چهارم آذرماه تاکنون 700 
مورد بازرسی از واحدهای صنفی استان درطرح ملی ناظران سلامت با مشارکت 

210 تن از اعضای داوطلب این جمعیت انجام شد. 
محمدرضا بهرامی با تشریح عملکرد این جمعیت در راستای مقابله با ویروس 
کرونا گفت: بعد از اجرای طرح آمران سلامت و مورد قبول واقع شدن این طرح از 
سوی مسئولان و مردم دربحث مبارزه با ویروس کرونا، طی یک همکاری مشترک 
با وزارت بهداشت و سازمان بسیج مستضعفین طرح ناظران سلامت در استان 

همزمان با سراسر کشور درحال اجراست.
وی افزود: طرح ملی ناظران سلامت در راستای اهداف و برنامه های جمعیت 
هلال احمر با محوریت حمایتی از زندگی و سلامت انسان ها و تاکید بر رعایت 
احترام و کرامت انسان ها برای مدیریت و کنترل اپیدمی کووید 19 به شیوه محله 
و خانواده محور مبتنی بر برنامه »هرخانه یک پایگاه سلامت در سراسر استان قم 
اجرا می شود. مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم ادامه داد: این طرح در 
قالب همکاری جوانان، داوطلبان و امدادگران هلال احمر با بازرسان سلامت 
محیط و کار دانشگاه های علوم پزشکی استان در زمینه کنترل و نظارت بر حسن 
اجرای پروتکل های بهداشتی در راستای صیانت از سلامت هموطنان و قطع 

زنجیره انتقال ویروس کرونا صورت می پذیرد.
بهرامی تصریح کرد: آموزش رعایت پروتکل های بهداشتی برای شهروندان، 
توسعه آموزش  های همگانی، ترویج فرهنگ پیشگیری از بیماری و حمایت های 
بهداشتی درمانی از افراد آسیب  پذیر از کرونا از برنامه های این طرح است. وی 
اظهار داشت: بیش از 210 از نفر از اعضای داوطلب به معاونت بهداشت دانشگاه 
علوم پزشکی استان جهت همکاری در طرح ناظران سلامت در کمیته ارزیابی و 
نظارت بر پروتکل های بهداشتی معرفی شده اند که نشست های آموزشی و توجیهی 
این طرح توسط کارشناسان مرکز بهداشت در قالب 1۴ گروه 15 نفره برگزار شد. 
بهرامی به برگزاری دوره های آموزشی آنلاین در رشته های فنی  و حرفه ای، فرهنگی 
و علمی در مرکز امور جوانان هلال احمر اشاره کرد و گفت: برگزاری کارگاه های 
مجازی و وبینارهای علمی با موضوعات پیشگیری از آسیب های اجتماعی اعتیاد، 
مهارت های زندگی، صلح و دوستی و حمایت های روانی در ایام کرونا از دیگر 
برنامه های آموزشی این مرکز بود. وی با اشاره به رونمایی و شروع آموزش های 
مجازی امدادوکمک های اولیه در معاونت آموزش و پژوهش هلال احمر گفت: 
با شیوع ویروس کرونا دوره های کمک های اولیه و همچنین دوره های عمومی و 
تخصصی امدادونجات به صورت آنلاین برگزار می شود. مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر استان قم افزود: تهیه و توزیع 1۴ عنوان بروشور و پوستر آموزشی پیشگیری 
از بیماری کرونا ویروس، تهیه و توزیع 10 عنوان موشن گرافی درباره راه های مقابله 
با ویروس کرونا، تهیه و توزیع بیش از 15 عنوان بروشور در خصوص مداخلات 
روانی اجتماعی ناشی از کرونا را از دیگر اقدامات این معاونت برشمرد. قم در حال 
حاضر جزو شهرهای با وضعیت قرمز کرونایی به شمار می آید و محدودیت ها نیز 

متناسب با همین شرایط در این استان اعمال شده است.

معاون مرکز بهداشت شهرستان قم خبرداد:

توزیع 18 هزار واکسن آنفلوانزا برای 
گروه های هدف 

معاون فنی مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: تاکنون 18 هزار واکسن آنفلوانزا 
برای گروه های هدف از جمله مادران باردار و کادر بیمارستان ها و مراکز بهداشتی و 
درمانی، افراد مبتلا به تالاسمی، هموفیلی و سرطان فعال و بیماری های قلبی در 

این استان تزریق شده است. 
دکتر بهاره زارع افزود: تزریق واکسن آنفلوانزا از ابتدای مهرماه آغاز شدهاست 
این که  بیان  با  وی  باشد.  داشته  ادامه  آذرماه  پایان  تا  می شود  پیش بینی  و 
جامعه،  سلامت  مراکز  در  هدف  گروه های  همه  برای  آنفلوانزا  واکسیناسیون 
پایگاه های سلامت و خانه های بهداشت روستایی انجام می شود، اضافه کرد: 
مادران باردار به ویژه مادرانی که بیماری زمینه ای داشته باشند، نخستین گروه 
هدف تزریق واکسن آنفلوانزا می باشند. به گفته وی، خانم های باردار، افراد دارای 
بیماری های زمینه ای مثل تالاسمی، هموفیلی و کودکان مبتلا به سرطان برای 

تزریق واکسن در مراکز جامع سلامت فراخوان شده اند.

اجتماعی

ایمان  گزارش می دهد
ضرورت های یک سامانه ملی برای توزیع هدفمند کمک های یارانه ای

گزارش:راحله روشن

 فعالان غسالخانه ها به عنوان شاغلان بی ادعا و بی ریا 
این روزها سخت مشغول خدمتی ماندگار با توجه به 
شیوع کرونا هستند و علیرغم تمامی مشکلات دلشان 

به رضایتمندی مردم خوش است
در آهنی سبزرنگ که باز شد انگار مرگ  با همه سردی 
و بی رحمی اش یک باره ته مانده زندگی باقی مانده را در 
خود فروبرد. صدای دریچه آهنی و کشیده شدن کف 
تخت آلومینیومی آمبولانس بهشت معصومه)س( به 
دریچه یک متر دریک متر سالن تطهیر آخرین نُتی است 
که هر کس از زندگی می شنود و می رود تا چند ساعت 

آخر زندگی اش را هم بگذراند و برود.
نفسم بند می آید، چادرم را جمع می کنم و وارد میشم 
و به چهره آدم های اطرافم نگاه می کنم و سلامم  را پاسخ 
می دهند. مرد قدبلند بالباس سرتاپا سپید و چکمه های 
سیاه جوان تر از آن است که تصورش را می کردم. نوشته 
تابوت های پشت سرش سردی سالن را بیشتر به رخم 
می کشد " خوشا به حال کسانی که گناه را برای چنین 

روزی ترک کرده اند".

نوشته  درشت تری  خط  با  کاورها  از  بعضی  روی 
کرونایی و راهشان از بقیه جدا می شود. دنبال یکی از 
کرونایی ها راه میافتم، تخت را هل می دهند پشت پرده، 
مسئول بخش بانوان پرده را کنار میزند و چهره به چهره 
می شویم. تنها جایی است که پیرترها نه جانش را دارند 

کار کنند و نه دلش را.
لبخندش حتی از پشت ماسک چندلایه و شیت هم 
قابل تشخیص است. جوانی صورتش، مرگ را به سخره 
خدمت  اینجا  است  سال   10 می گوید  است.  گرفته 
می گویند  و  هستند  جوان  نفرشان   5 هر  می کند. 
برای  را  بچه ای  وقتی که  مگر  دارند  دوست  را  کارشان 

تطهیر می آورند.
دورم که جمع می شوند بوی کافور و سدر قوی تر از 
گذشته ریه هایم را پر می کند، تقریباً هر پنج نفرشان هم 
سن و سال هستند، فقط یکی که از همه باسابقه تر است 
می گوید شغلش را از همه پنهان کرده است، دورتراز 
همه و پای آخرین سکو ایستاده و گره های آخر کفن زنی 

حدود چهل ساله را محکم می کند.
دوباره همان مرد بلندقد پشت پرده مسئول بخش 
بانوان را صدا می کند و صدای هل دادن تخت دیگری 

و کاورهای  لباس های ضد آب  زیر  به گوش می رسد. 
مخصوص خیلی مشخص نیست که خسته باشند و 
فقط گاهی صدای خنده شان می آید و یا "یا حسینی" 

که برای جابه جایی میگویند.
میاید  جلو  است  خوش صحبت تر  همه  از  که  یکی 
بعضی  باز می کنیم  را  کاوری  زیپ  وقتی  و می گوید: 
روز  چند  تا  که  دارند  زیبایی  لبخند  آنقدر  اموات  از 
خاطره اش در ذهنمان می ماند و یاد جمله روی تابوت 

دم درمیافتم.
باوجود  و  می دهیم  انجام  را  وظیفه مان  می گوید 
مدرک روانشناسی از دانشگاه حاضر نیست شغلش را 
عوض کند، می گوید اینجا تنها جایی است که خدا در 

لحظه لحظه آن وجود دارد.
بندهای  آخرین  تازه وارد  لباس  روی  تیغ  صدای 
تعلق خاطرم را پاره می کند، لباسش را از کجا خریده 
کرونا  به  بی توجه  خریدنش  برای  روز  چند  بوده؟ 
مغازه های پاساژها را بالا پایین کرده تا جدیدترین مدل 
سال باشد؟ شاید عزیزی برایش هدیه گرفته، عزیزی که 
بی توجه به بی رحمی این ویروس ناخوانده پشت درهای 

سالن تطهیر ایستاده و بی تابی می کند.
و  پلاکارد  رد می شویم  که  از هر خیابانی  روزها  این 
سالن  این  در  چندساعتی  عزیزی  یعنی  سیاه  پرچم 
مهمان بوده است. دوباره تختی از پشت پرده با سرعت 
وارد می شود. اینجا مهمانی آخر است و به قول مسئول 
این بخش میزبان مهمانان ما خدا است و آماده می شوند 
برای ملاقات با پروردگار و چه کاری بهتر از آماده کردن 

مهمانان خدا.
هر سه سکوی سالن تطهیر منتظر مهمان جدیدی 
است و آن که از همه سنش کمتر است یکی یکی سکوها 
را آب می کشد. متوفای کرونایی با غیر کرونایی هیچ 
تفاوتی برایشان ندارد، با همان دقت و سرعت کارها را 

انجام می دهند و آماده اش می کنند.
صلوات  باهم  می شود  بلند  که  ظهر  اذان  صدای 
می فرستند و تربت لای کفن را می گذارند و برای بلند 
کردن مهمانی دیگر یا علی میگویند. به خانواده هایشان 
و ترس هایشان فکر می کنم. ایمان و توکلشان بیشتر به 

چشم می آید.

روایتی از غسالخانه بهشت معصومه)س( قم ؛

اینجا فرقی بین پولدار و فقیر نیست
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وزیر ارتباطات خبرداد

تجهیز همه روستاهای بالای ۲0 خانوار
 به اینترنت تا پایان سال

اینترنت گفت:  به  به تسهیل دسترسی دانش آموزان  اشاره  با  ارتباطات  وزیر 
وقتی متوجه مشکل حاد اینترنت در دو شهرستان استان زنجان شدیم و فهمیدیم 
کودکان این مناطق با مشکل آموزش مجازی مواجه هستند، تصور کردیم اینها 
بچه های خود ما هستند که نمی توانند از ساعات آموزشی برخوردار باشند و از همه 

توان برای رفع مشکلات این مناطق استفاده کردیم.
محمدجواد آذری جهرمی در جلسه بررسی مشکلات ارتباطی استان زنجان که 
به صورت ویدئوکنفرانس با حضور امام جمعه، استاندار و سرپرست اداره فناوری 
اطلاعات استان و مسئولان مخابرات و همراه اول کشور برگزار شد، اظهار کرد: 
پروژه های ارتباطی استان زنجان پیشرفت خوبی داشته اند به طوری که تاکنون 70 

سایت برای 95 روستا دایر شده است.
وی با اشاره به تاسیس دو سایت جاده ای در این استان تصریح کرد: 50 درصد 
از مبلغ برای تامین برق این سایت ها از سوی وزارت ارتباطات و 50 درصد مابقی از 
طرف استانداری زنجان تقبل شده است. شرکت ایرانسل هم احداث دکل را سریع 

در دستور کار خود قرار داده، تا دهه فجر این سایت های روستایی به اتمام برسد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه در تلاش برای رفع مشکلات 
ارتباطی استان زنجان هستیم، خاطرنشان کرد: وقتی متوجه مشکل حاد اینترنت 
دو شهرستان زنجان شدیم و فهمیدیم کودکان این مناطق با مشکل آموزش 
مجازی مواجه هستند تصور کردیم اینها بچه های خود ما هستند که نمی توانند 
از ساعات آموزشی برخوردار باشند و از همه توان برای رفع مشکلات این مناطق 

استفاده کردیم.
آذری جهرمی تصریح کرد: در تلاش هستیم تا مشکلات ارتباطی استان هایی 
مانند: هرمزگان، سیستان و بلوچستان، زنجان، کهیگلویه و بویراحمد، کردستان، 

فارس و زنجان رفع شود.
 وی با اشاره به اینکه تا پایان سال جاری همه روستاهای بالای 20 خانوار به 
اینترنت مجهز می شوند بیان کرد: دوستان ما همه ظرفیت ها را به کار گرفته اند 
نوع  این  ما  شوند.  بهره مند  اینترنت  از  خانوار  از 20  بیش  روستاهای  همه  تا 
خدمت رسانی به مردم را نعمتی از سوی خدا می دانیم و از خداوند تشکر می کنیم.

یک کارشناس حوزه کار تاکیدکرد

دلارهای نفتی را کجا هزینه کنیم 
بهتر است؟

یک کارشناس حوزه کار می گوید کاهش وابستگی به نفت زمانی اثرگذار است 
که درآمدهای نفتی در صنایع زیربنایی و بخشهای تولیدی سرمایه گذاری شود تا 

کل کشور به ویژه کارگران آثار آن را در زندگی خود احساس کنند.
حمید نجف در ارزیابی کاهش وابستگی بودجه 1۴00 به نفت و تاثیر آن بر 
معیشت کارگران اظهار کرد: معتقدم تا زمانی که موانع از سر راه تولید و صادرات 
تاثیری  یابد  نفتی کاهش  به درآمدهای  به هر میزان وابستگی  برداشته نشود 
در معیشت کارگران ندارد، مگر آنکه هرچه از محل فروش نفت به دست آمد در 

زیرساختها و صنایع زیربنایی کشور هزینه کنیم.
وی ادامه داد: کاهش وابستگی بودجه به نفت خوب است به شرطی که پول 
نفت را در جایی به کار ببریم که کل کشور از آن منتفع شوند. لازم نیست کارخانه 
جدیدی راه اندازی کنیم، اگر پول نفت در بخشهای تولید سرمایه گذاری شود 
و کارخانه های راکد به چرخه تولید برگردند می توان گفت که کارگران اثرات این 

کاهش وابستگی را در زندگی خود احساس خواهند کرد.
نجف تصریح کرد: وقتی درآمدهای نفتی در بخش تولید و صنعت به کار رود، 
دو نتیجه حاصل می شود؛ اول اشتغالزایی و رونق تولید و کسب و کار و دوم حفظ 
امنیت شغلی کارگران و بقای کارخانه ها و تمام این موارد مثل زنجیره های بهم 
پیوسته هستند چرا که با احیای کارخانه های از رده خارج شده، بازگشت به کار 
کارگران و ایجاد شغل اتفاق می افتد، از محل بازگشت کارگران به کار، خطوط تولید 
راه اندازی می شود و افزایش بهره وری و رونق تولید به وجود می آید و در نهایت 

صیانت و حفظ امنیت شغلی نیروی کار حفظ می شود.
این کارشناس حوزه کار با بیان اینکه باید تهدیدها را به فرصت تبدیل کنیم، اظهار 
کرد: در شرایط اقتصادی حاضر که از یک سو با فشارهای خارجی و از سوی دیگر 
با کرونا روبه رو هستیم باید از فرصت به وجود آمده استفاده کنیم. نرخ دلار و نوسان 
ارز اگرچه به بیشتر بخشها خسارت وارد کرد ولی در مقابل برای بخش تولید موثر 
بود چون تولید ملی را در برابر کالاهای بی کیفیت و بنجولی که همه ساله وارد 

کشور می شد حفظ و مردم را به خرید و مصرف تولید داخلی ترغیب کرد.
نجف افزود: صرفنظر از تقویت تولید داخلی و جلوگیری از واردات بی رویه کالا، 
بسیاری از کارخانه ها تحت این شرایط به سودآوری رسیدند و درآمد سرشاری به 

دست آوردند.
وی در پایان به کارخانه ها پیشنهاد کرد: بخشی از سود کلانی که از محل افزایش 
نرخ ارز حاصل شده در جهت راه اندازی خطوط تولید صرف کنند و بخشی دیگر 
را که متعلق به کارگران است به عنوان سهم نیروی کار بپردازند و جایگاه کارگران 

را در نظر بگیرند.

بانک مرکزی:

تسهیلات کرونایی به ۷0 درصد از 
واحدهای معرفی شده پرداخت شد

برای  بانک ها  به  شده  معرفی  واحدهای  مجموع  از  اعلام کرد:  مرکزی  بانک 
دریافت تسهیلات مربوط به کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا، ۳65 هزار و 8۴1 

واحد معادل حدود 70 درصد واحدها تسهیلات مذکور را دریافت کرده اند. 
بر اساس مصوبات ستاد کرونا مقرر شده برای کمک به صاحبان کسب و کارهایی 
که به دلیل شرایط ناشی از شیوع  بیماری کرونا در فعالیت خود دچار مشکل 
شده اند، با ثبتنام متقاضی در سامانه کارا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و تایید 

سامانه مذکور و معرفی به بانک، تسهیلات با نرخ 12 درصد پرداخت شود.
برپایه این گزارش، تا تاریخ 10 آذرماه افزون بر 5۳۳ هزار و 752 واحد به بانک های 
عامل معرفی شده اند که تاکنون ۳65 هزار و 8۴1 واحد تسهیلات مذکور را دریافت 

کرده و پرونده بقیه واحدها نیز در دست بررسی و تکمیل مدارک و وثایق است.
همه واحدهای مذکور تا تاریخ اشاره شده به شعب بانک ها و موسسات اعتباری 
عامل مراجعه کرده اند که از این تعداد، ۳65 هزار و 8۴1 واحد با میزان اشتغال 
620 هزار و 9۳1 نفر در مجموع مبلغ 76 میلیارد و 9۳۳ میلیون ریال تسهیلات 

دریافت کرده اند.
به گزارش ایرنا، چندی پیش جلسه ای برای اجرای طرح اعطای تسهیلات کرونا 
به منظور بررسی عملکرد شبکه بانکی در عمل به مصوبات ستاد کرونا و اجرای 
»طرح اعطای تسهیلات به کسب وکارهای آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا« و 
»تسهیلات ودیعه مسکن مستاجران« برگزار و بر لزوم تسریع و تسهیل در پرداخت 

تسهیلات مذکور تاکید شد.

دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات کشور گفت: امروز صدای تحول 
دیجیتال به لایه سیاست گذاری و اجرایی کشور رسیده و همه می دانند که 

بدون آن نمی توان قدم از قدم برداشت. 
روز گذشته هجدهمین جلسه شورای فناوری اطلاعات ایران با حضور 
رییس جمهوری، هیات وزیران و برخی از معاونان رئیس جمهوری و وزرا 

برگزار شد.
بهمن ماه پارسال، پس از 1۴ سال رییس جمهوری برای نخستین بار در 
جلسه شورای فناوری اطلاعات کشور شرکت کرد و به گفته دبیر شورا پس  

از آن در اغلب جلسات نیز حضور پیدا کرد.
همراهی جدی رئیس جمهوری در جلسات شورا

»رضا باقری اصل« دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات کشور در این باره 
به خبرنگار ایرنا گفت: تحول دیجیتال امروزه نقش مهمی در اداره کشورها 
دارد. رئیس جمهوری و هیات وزیران این مهم را به خوبی درک کرده  و با آن 

همراه شده اند.
وی گفت: از بهمن سال گذشته رییس جمهوری در همه جلسات شورا 

شرکت کرد و حتی با محدودیت های کرونایی نیز جلسات برگزار شد.
شرکت  جلسات  در  نه فقط  رییس جمهوری  بیان داشت:  باقری اصل 
دبیرخانه  هستند،  پروژه ها  پیشرفت  روند  پیگیر  مدام  بلکه  می کند، 
برای  را  گزارش هایی  قبل  روز  یک  نیز  اطلاعات  فناوری  اجرایی  شورای 
رییس جمهوری ارسال می کند و حداکثر با گذشت سه روز آن گزارش ها با 
دستور اجرایی رییس جمهوری به دبیرخانه برمی گردد که این همراهی در 

نوع خود بی نظیر است.
وی افزود: امروزه سیاست گذاری و حتی تنظیم مقررات بدون استفاده از 
داده ها و اطلاعات شدنی نیست، نکته ای که روز گذشته رییس جمهوری با 
اشاره به مزایای راه اندازی سامانه توسعه تجارت الکترونیکی به آن تاکید کرد.

تکمیل زنجیره اعتباربخشی مدارک تحصیلی
دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات کشور با بیان این که روز گذشته 
شاهد تکمیل شدن زنجیره اعتباربخشی به اسناد و مدارک تحصیلی بودیم، 
تاکید کرد: مدتی قبل اعتبارسنجی مدارک آموزش عالی را تکمیل کردیم و 

اکنون نیز امکان لازم برای اعتبارسنجی دیپلم مهیا شده است.

وی خاطرنشان کرد: تا پیش از این، تبادل ها به صورت داده سیستمی 
انجام نمی شد و کار را با سختی مواجه می کرد، اما اکنون این مشکلات رفع 
شده و در نظر داریم فرآیندهای مربوط به آن را به صورت الکترونیکی ارائه 

کنیم.
روز  فناوری اطلاعات که  باقری اصل درباره هجدهمین جلسه شورای 
گذشته برگزار شد، افزود: روز گذشته سه گزارش روند پیشرفت 2۳ پروژه 
که  محوری  و 10  داده  پایگاه  پروژه های 25  پیشرفت  دولت،  اولویت دار 

رییس جمهوری بر الکترونیکی شدن آن تاکید کرده بود را ارائه دادیم.
وی گفت: در جلسه شورا میزان پیشرفت و ضعف برخی از پروژه ها را بررسی 
کردیم، نکته کلیدی این بود که ما در این جلسه دستاوردها را در نظر گرفتیم.

این مسوول ادامه داد: این که سازمانی فقط یک سامانه را برای پروژه خود 
ایجاد کرده و خدمات آن به طور کامل برای استفاده دستگاه ها و مردم مهیا 
تلقی  به عنوان دستاورد کامل  را  پروژه  دولت همراه(  )مانند  نشده است 

نکردیم و به آن نمره کاملی اختصاص ندادیم.
کارگروه ارزیابی تشکیل شد

باقری اصل گفت: علاوه بر آن کارگروه ارزیابی با حضور سازمان اداری 
استخدامی، سازمان برنامه وبودجه، سازمان فناوری اطلاعات و دبیرخانه 

شورا برای ارزیابی همه 2۳ پروژه اولویت دار دولت تشکیل شد.
دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات تشریح کرد: علاوه بر این سه گزارش 
از رییس جمهوری درخواست کردیم و در مصوبه نیز آن را گنجاندیم تا با 
مشخص کردن یک سری اولویت ها در زمان باقی مانده از دولت، سه گام برای 
نهایی شدن پروژه های دولت الکترونیکی مشخص و در این مدت با پیگیری 

مداوم از دستگاه ها مطالبه گری کنیم.
تشویق و تنبیه دستگاه ها

باقری اصل با تاکید بر این که دبیرخانه شورا اکنون اختیار تنبیه و تشویق 
دستگاه ها برای همکاری و عدم همکاری را دارد، گفت: این اجازه برای ما 
صادر شده که اگر در این بین با مانعی روبه رو شدیم که از تحول و پیشرفت 
پروژه جلوگیری می کرد، بتوانیم آن را به عنوان تخلف اداری در کارنامه مدیر 

مربوطه درج کنیم.
وی تاکید کرد: در کنار آن دستگاهی که پیشرفت داشته است را نیز تشویق 
خواهیم کرد، همچنین دستگاه هایی که به زعم گزارش های ما کم کاری 
داشته اند ابتدا باید گزارش  های خود را به دفتر رییس جمهوری ارسال کنند 
و پس  از آن اگر دلایل کافی و قوی برای عدم پیشرفت خود نداشتند، آن 
را به عنوان یک تخلف در نظر گرفته و در پرونده دستگاه و مسوول مربوطه 
درباره  کشور،  اطلاعات  فناوری  اجرایی  شورای  دبیر  شد.  خواهد  درج 
سه گام بعدی که تا پایان دولت در دبیرخانه شورا پیگیری می شود، گفت: 
یک سری برنامه که برای دولت لازم است را در سه گام دهه فجر، 20 اسفند 
و خرداد 1۴00 بر خواهیم داشت. رونمایی از فاز دوم سامانه جامع تجارت 
و سفته  پرداخت سود سهام  و  الکترونیکی  الکترونیکی، سامانه مجامع 
الکترونیک از جمله مواردی است که طی این سه گام به بهره برداری می رسد 

و اطلاعات آن گسترش پیدا می کند.

دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات کشور:

صدای تحول دیجیتال به لایه سیاست گذاری کشور رسیده است

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق، گفت: با راه اندازی سامانه جامع 
تجارت، ساماندهی اهلیت و شایستگی یک فرد با عنوان بازرگان 
باید مشخص شود و سپس کارت متناسب با سطح فعالیت آن 

صادر شود.
علی مویدی با حضور در برنامه گفتگوی ویژه خبری دوشنبه 
شب شبکه دو سیما با اشاره به اینکه درسال 81 با دستور مقام 
معظم رهبری ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز شکل گرفت 
افزود: تا سال 92 فاقد قانون برای مبارزه با قاچاق کالا و ارز بودیم 
و در سال 92 با پیگیری دولت و مجلس وقت قانون خاص مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز وضع شد. وی با اشاره به اینکه شاهکار این قانون، 
ادامه داد: در موضوع پیگیری مواد  موضوع پیشگیری است، 
قانونی 5 و 6 به صراحت در جهت راه اندازی سامانه ها ذکر شده 

است که این سامانه ها به منظور شفاف سازی، روال سازی و ایجاد 
یک تجارت امن و سالم ایجاد می شود. مویدی گفت: در سال 97 
برنامه ای که طراحی شد چگونگی عملیاتی کردن سامانه ها بوده 
است که امروز بعد از ۳ سال با یک تلاش شبانه روزی بخشی از این 
دستاورد توسط ریاست جمهوری افتتاح شد. وی ادامه داد: در 
فرآیند طراحی سامانه ها چهار گام تحلیل، طراحی، پیاده سازی 
و استقرار را تعریف کردیم که البته امروز در مرحله استقرار هستیم.
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: در طول سه سال 
حدود 1۳ هزار نفر ساعت کار توسط 26 دستگاه عضو ستاد انجام 
گرفته است و سامانه ها از نظر طراحی، پیاده سازی و استقرار آماده 

شده و بسیاری از سامانه ها با هم مرتبط شده اند.
وی افزود: اگر بخواهیم به صد در صد استفاده از این سامانه ها 

برسیم موضوع داده ها را پیش رو داریم که بخش عمده آن وصل 
شدند و خروجی آن در فرآیند تجارت خارجی کاملًا محسوس 
ادامه داد: در  بازرگانان  برای  است. مویدی درباره صدور کارت 
مرحله کارت، موضوع اعتبار سنجی و سطح بندی عملیاتی شده 
است. وی با بیان اینکه یکی از دستاوردهای بزرگ این سامانه ها، 
ساماندهی کارت بازرگانی بود گفت: در گذشته و در هر نقطه 
از کشور بنام هر شخصی با مسئولیت حقوقی و حقیقی کارت 
این ساماندهی  با  در حال حاضر  ولی  بازرگانی صادر می شد، 
اهلیت و شایستگی یک فرد با عنوان بازرگان باید مشخص شود و 

سپس کارت متناسب با سطح فعالیت آن صادر شود.
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه داد: در گام بعدی 
بازرگانان، ثبت سفارش می کنند که در این مرحله سامانه کاملًا 

فعال است و در مرحله عملیات ارزی هم سامانه یا بانک مرکزی 
بصورت آنلاین )برخط( از طریق درگاه سامانه جامع تجارت انجام 
می شود. وی افزود: در حال حاضر در موضوع تجارت خارجی 

بیش از 70 درصد اطلاعات ذخیره می شود.
مویدی گفت: در سامانه جامع تجارت، زیرساخت و اطلاعات 

چندین ساله دستگاه ها باید در این سامانه قرار گیرد.
برای دستگاه ها مشخص  اینکه 275 تکلیف  به  با اشاره  وی 
کردیم افزود: برای وزارت راه 56 تکلیف وزارت جهاد حدود 50 
تکلیف، وزارت بهداشت نزدیک به ۴0 تکلیف و ناجا ۴ تکلیف در 

این سامانه مشخص شده است.
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: قاچاق در صورت به 

روز شدن قوانین پایان می یابد.

وزیر نفت با اشاره به اینکه بازار نفت همچنان شکننده است، گفت: تمدید توافق کاهش تولید احتیاطی است که اوپک می 
کند و البته احتیاط معقولی برای ایجاد توازن در بازار است.

بیژن زنگنه دوشنبه شب بعد از نشست صد و هشتادم اوپک با بیان اینکه جلسه امروز ۴ ساعت طول کشید اما تمام نشد، 
ادامه داد: مشکلی برای تصمیم گیری برای تمدید در اوپک نبود البته برخی از اعضا از عدم مراعات سهمیه از سوی برخی 

اعضا گلایه داشتند اما مانع تصمیم نبود.
وی افزود: بیشتر نگران همکاری اوپک پلاس بودند زیرا اگر اعضای اوپک پلاس حاضر به کاهش تولید نشود، اعضای 

اوپک نیز کاهش تولید 7.7 میلیون بشکه ای را تمدید نمی کنند.
زنگنه با تاکید بر اینکه جلسه اوپک با عنوان تنفس تعطیل شد تا همزمان با جلسه فردا ادامه پیدا کند و تصمیم گیری انجام 

شود، گفت: شرط رسیدن به توافق این است که با هم مذاکره کنیم و حوصله داشته باشیم.
وی ادامه داد: بحث مخالفت روسیه و قزاقستان برای تمدید کاهش تولید مطرح است و قزاقستان می خواهد کاهش 

تولید را ادامه ندهد و همان کاهش 5.5 میلیون بشکه در روز ملاک عمل باشد. 
به گفته زنگنه بر اساس توافق اولیه قرار بود از اول سال 2021 تا اوریل 2022 کاهش تولید به 5.5 میلیون بشکه در روز 

برسد.
وی با اشاره به اینکه برای تصمیم گیری همه اعضا باید موافق باشند، ادامه داد: فردا روز مهمی است هم باید مذاکره کرد 

و هم حوصله داشت.
وزیر نفت با تاکید بر اینکه ایران با نظر اکثریت موافق است زیرا بازار شکننده است، گفت: افزایش تولید و عرضه نسبت 

به تقاضا زیاد است. 
وی افزود: اگرچه امیدی در بازار با توجه به واکسن کرونا ایجاد شده اما بازار شکننده است زیرا ذخایر و تولید بالا است.

زنگنه ادامه داد: برای سال آینده تمام بلوک های اقتصادی دنیا رشد اقتصادیشان مثبت می شود و از منفی ۴ به بالای 
مثبت ۴ می رسد.

وی تاکید کرد: با این حال تمدید توافق کاهش تولید احتیاطی است که اوپک می کند و البته احتیاط معقولی است.
وزیر نفت درباره میزان صادرات نفت در بودجه سال اینده نیز گفت: هنوز نهایی نشده و پیچیدگی زیادی دارد. برای قیمت 

نیز براورد ۴0 دلار در هر بشکه مطرح شده که قابل دفاع است.
وی در مورد زمان بازگشت ایران به بازار نفت در صورت بر داشته شدن تحریم ها نیز تاکید کرد: تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود درباره تولید و صادرات نفت ایران صحبت نمی کنم.

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه از روزدوشنبه در یکی از فرودگاه ها اقدامات مربوط به تجهیز 
انبارها برای نگهداری واکسن کووید 19 آغاز شده است، گفت: به کمک دو ایرلاین، آماده تحویل و انتقال واکسن ها 

به کشور می شویم.
جهان در حال آماده شدن برای واکسیناسیون در مقابل ویروس کرونا است و در این بین شرکت های هواپیمایی برای 
فراهم کردن امکانات و تاسیسات حمل و نقل واکسن های کووید –19 در دمای بسیار سرد به سرعت تلاش می کنند و 

آماده حمل این واکسن ها می شوند.
آنطور که اعلام شده است واکسن های کرونای ساخت 2 شرکت تایید شده باید در دمای نزدیک به یخ زدگی نگهداری 

شوند و برای همین، حمل  درست آن ها به کار سخت دولت ها تبدیل شده است.
بر اساس بررسی تازه انجمن باربری هوایی تنها 15 درصد اعضای صنعت هوایی برای انتقال واکسن ها در دمای 

نزدیک به منفی 70 درجه سانتیگراد آمادگی دارند.
اکنون بیشتر کشورهای جهان در حال تدارک امکاناتی هستند که بتوانند بعد از خرید واکسن ها آن ها را سالم به 
مشتری ها تحویل دهند و فرودگاه های جهان اکنون درگیر ساخت موقت انبارهایی می شود که بتوانند واکسن ها را 

نگهداری کنند.
در همین راستا، »شهرام آدم نژاد« معاون وزیر راه و شهرسازی  درباره نحوه انتقال واکسن کووید19 به کشور و 
چگونگی آمادگی ایران برای تحویل این واکسن ها، گفت: در صورت تصمیم کشور برای خرید و واردات واکسن، 
قسمت عمده کار، انتقال آن به داخل کشور خواهد بود که عملیات لجستیک آن به معنای حمل، نگهداری و تحویل به 

گیرنده یعنی وزارت بهداشت، مهمترین قسمت کار است.
وی ادامه داد: برای مثال نحوه نگهداری این واکسن تا انتقال آن به بیمارستان اهمیت بسیار زیادی دارد. واکسن ها 

وقتی به فرودگاه می رسد باید در دمای پایین نگهداری و منتقل شود.
آدم نژاد گفت: در حال هماهنگی با وزارت بهداشت هستیم و روز گذشته جلسه ای بدین منظور برگزار شد تا در 
صورتی که ستاد، تصمیمی برای واردات واکسن کووید 19 به کشور گرفت سرعت انتقال واکسن به کشور توسط کمیته 

حمل و نقل با پیش بینی های صورت گرفته افزایش یابد.
وی با بیان اینکه مراحل آماده سازی حداقل ٢٠ روز طول می کشد، گفت: هواپیمای کارگو می توانند محموله واکسن 
کرونا را جابه جا کنند، البته هنوز زمان اولین پرواز مشخص نیست، اما اکنون به کمک دو ایرلاین، آماده تحویل و انتقال 

واکسن ها به کشور می شویم.

زنگنه :

 بازار نفت همچنان شکننده است
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

جزییات آماده سازی فرودگاه و هواپیماها برای انتقال واکسن  کرونا

آگهی مزایده تلفن همراه
آگهی مزایده خط تلفن همراه اول به شماره 0912۴529269 مربوط به پرونده 

کلاسه 1۳990۴0۳0011002۳75/1
به موجب پرونده اجرایی کلاسه 1۳990۴0۳0011002۳75/1 )با شماره بایگانی 
9902559( له: خانم سکینه اکبری و علیه: آقای حامد سلامی، مستند سند ازدواج 
شماره ۴216-1۳98/01/07 دفترخانه ازدواج 16 قم خط کارکرده همراه اول به 
شماره 0912۴529269 متعلق به آقای حامد سلامی بازداشت شده است که از طریق 

مزایده بفروش می رسد:
خط کارکرده همراه اول به شماره 0912۴529269 که قیمت فروش آن توسط 
اتحادیه صنف تعمیرکاران و فروشندگان تلفن ثابت و خط کارکرده همراه اول به شماره 
0912۴529269 که قیمت فروش آن توسط اتحادیه صنف تعمیرکاران و فروشندگان 
تلفن ثابت و همراه قم به مبلغ 50/000/000 ریال )پنجاه میلیون ریال( ارزیابی شده 

است و از طریق مزایده به فروش می رسد.
مزایده خط تلفن همراه مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 ظهر روز شنبه 1۳99/09/29 
در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه 7-طبقه 
فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام 

می شود.
)پنجاه  ریال   50/000/000 پایه  مبلغ  از  مذکور  همراه  تلفن  خط  مزایده 
شرکت  شد.  خواهد  فروخته  پیشنهادی  قیمت  بالاترین  به  و  شروع  ریال(  میلیون 
سپرده  حساب  به  کارشناسی  مبلغ  از  درصد  ده  پرداخت  به  منوط  مزایده  در 
واریز  شناسه  با   98010000۴07601۳20789569۳IR شبا  شماره  به  ثبت 
965108576100000002171۳2۳512006 می باشد و حضور خریدار یا نماینده 
قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ 
فروش را ظرف مدت 5 روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره 

حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش 
را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب 

خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده 
تجدید می گردد.

حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن کلیه 
بدهی های مربوط به خط مذکور و حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده 
مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با 
بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل 
رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام 
می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. )م الف 1۳۳67(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: ۱399/۰9/۱۲
قوه قضائیه – سازمان ثبت اسناد و املاک کشور- اداره اجرای اسناد رسمی قم

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق عنوان کرد؛

صدور کارت بازرگانی از طریق سامانه جامع تجارت
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دیدار تیم های پیکان و استقلال در حالی با تساوی بدون گل به اتمام 
رسید که پیکان با روشی کاملا تدافعی در طول بازی، مانع از برتری 

میهمان شد. 
برپایه این گزارش ، عصر روز سه شنبه در هفته چهارم لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های ایران، پیکان و استقلال در ورزشگاه شهدای شهرقدس به 

مصاف هم رفتند که این دیدار با تساوی صفر بر صفر به اتمام رسید.
»سیدمهدی سیدعلی« با کمک های »سعید قاسمی« و »حسین 

گلشنی« قضاوت این دیدار را برعهده داشت.
پیکان در دقایق نخست با پرتاب های اوت عجیب »نادر محمدی« 

سعی داشت روی دروازه استقلال خطرساز شود.
در دقیقه چهارم، »محمدحسین مرادمند« مدافع استقلال با تکل 

مناسب خود مانع از گلزنی مهاجم پیکان شد.
»محمود فکری«  سرمربی استقلال که با محرومیت یک جلسه ای 

مواجه شده است، این دیدار را از روی سکوها تماشا کرد.
پس از گذشت دقایقی، استقلال با حرکات انفرادی »مهدی قایدی« از 

جناح چپ روی دروازه میزبان حملاتی را طراحی کرد.
در دقیقه 20 »آرش رضاوند« به دلیل مصدومیت جای خود را به 

»داریوش شجاعیان« داد.
استقلال برای دقایقی، چند کرنر متوالی روی دروازه پیکان ارسال کرد 

که اکثر آنها با خطای بازیکنان این تیم همراه شد و بی نتیجه ماند.
در دقیقه ۳8 پیکان روی کرنر ارسالی فرصتی عالی برای گلزنی داشت 

که »امیر روستایی« این بخت را از دست داد.
در نهایت نیمه نخست این دیدار گلی نداشت تا بازیکنان، امید خود 
را به نیمه دوم معطوف کنند.  نیمه دوم با حملات استقلال آغاز شد و 

پیکانی ها به طور کامل در دفاع بوده تا از دروازه خود محافظت کنند.
در دقیقه 60 ضربه سر »ارسلان مطهری«  را دروازه بان پیکان مهار کرد 

تا بازی همچنان بدون گل باشد.
تیم تحت هدایت »مهدی تارتار« با روشی کاملا تدافعی و تعداد نفرات 

بالا دفاع می کرد تا حملات و ارسال های استقلال را خنثی کند.
کیفیت پایین زمین چمن نیز استقلالی ها را وادار به ارسال های بلند 

کرده بود.
در دقیقه 8۳ »مسعود ریگی« از ناحیه کتف به شدت مصدوم شد و 
جای خود را به »فرشید باقری« داد. ریگی با آمبولانس به بیمارستان 

منتقل شد.
در دقیقه 92 مطهری با بی دقتی نتوانست از فرصت مناسب ایجاد 

شده استفاده کند.
نتیجه،  این  با  اتمام رسید.  به  با تساوی بدون گل  بازی  در نهایت 
استقلال به امتیاز هفت رسید و در جایگاه سوم قرار گرفت و پیکان هم 

جمع امتیازات خود را به عدد پنج رساند.
شهدای  ورزشگاه  در  حضور  با  ایران  فوتبال  ملی  تیم  فنی  کادر 

شهرقدس، این بازی را زیر نظر داشتند.
ترکیب پیکان

محمد دریس، میلاد شیخ سلیمانی، نادر محمدی، محمد خدابنده لو 
)اسماعیل بابایی(، ابراهیم صالحی)آرش قادری(، حسین پورامینی، 
سیدمحمد  حق وردی،  حجت  ابراهیمی(،  روستایی)محمد  امیر 

ستاری، مجید عیدی و رضا جبیره )فرزاد حاتمی(
ترکیب استقلال

رشید مظاهری، عارف غلامی، محمد حسین مرادمند، محمد نادری، 
دانشگر(،  میلیچ)محمد  هرویه  خاقانی(،  موسوی)سبحان  احمد 
رضاوند)داریوش  آرش  باقری(،  ریگی)فرشید  مسعود  غفوری،  وریا 

شجاعیان(، ارسلان مطهری و مهدی قایدی
صمد مرفاوی:

بازیکنان تلاش کردند اما به هدفمان نرسیدیم
ربی تیم فوتبال استقلال با ابراز رضایت از عملکرد بازیکنان این تیم در 
دیدار برابر پیکان گفت: تلاش زیادی از سوی بازیکنان صورت گرفت تا 

سه امتیاز این بازی را کسب کنیم اما به هدفمان نرسیدیم. 
صمد مرفاوی مربی تیم فوتبال استقلال که به دلیل محرومیت محمود 
فکری در این دیدار کنار زمین حضور داشت و آبی پوشان را هدایت کرد 
در پایان این بازی گفت: تمام تلاش ما این بود که بتوانیم سه امتیاز این 

بازی را کسب کنیم اما نشد. 
وی در مورد دلایل تساوی گرفتن استقلال از پیکان هم گفت: بازیکنان 
ما تلاششان را کردند و خیلی زحمت کشیدند که بتوانند این سه امتیاز 

را کسب کنند اما به چیزی که مد نظرمان بود دست پیدا نکردیم. 
مرفاوی در مورد کیفیت زمین ورزشگاه شهدای قدس نیز گفت: آنطور 
که بازیکنان می گفتند کیفیت زمین مناسب نبود. البته این زمین برای 
هر دو تیم یکسان بود اما ظاهرا شرایط طوری بوده که بازیکنان هنگام 
استارت زدن به مشکل می خوردند. با این حال همانطور که گفتم زمین 

برای دو تیم شرایط یکسانی داشت. 
مهدی تارتار:

چاره ای جز این نوع بازی نداشتیم
سرمربی تیم فوتبال پیکان گفت: مجبوریم بازی نتیجه گرا ارائه دهیم 

به همین خاطر تمام فضاهای تیم استقلال را بستیم.
مهدی تارتار پس از این بازی گفت: ما شناخت خوبی از استقلال 
با توجه به  داشتیم . می دانستیم اگر فضا به تیم استقلال بدهیم 
مهاجمانی سریعی که داشتند می توانستند برای ما دردسرساز شوند. 
به همین خاطر فضاها را بستیم. وی با اشاره به تدافعی بازی کردن 
تیمش در اکثر دقایق دیدار برابر استقلال گفت: به هر حال باید نتیجه 
گرا بازی کنیم. تیم حریف به خوبی تجهیز شده است و ما چاره ای جز 
این روش بازی نداریم. سرمربی تیم فوتبال پیکان ادامه داد: من از 

سبک و روش بازی تیم راضی نیستم اما از نتیجه راضی هستم.
تارتار در مورد اینکه آیا جدایی اش از این تیم منتفی شده است گفت: 
فعلا سرمربی پیکان هستم و تمرکزم روی موفقیت این تیم است. تلاش 

می کنیم که در دیدارهای آینده بهتر نتیجه بگیریم.  

استقلال نتوانست پیکان را خاموش کند

اتوبوسِ پیکان مانع برتری استقلال شد
رئیس هیأت دوچرخه سواری استان قم  خبرداد 

تفاهم با شهرداری برای بهره برداری از 
پیست های دوچرخه سواری

رئیس هیأت دوچرخه سواری استان قم از توافق و تفاهم با شهرداری کلانشهر قم 
به منظور بهره برداری از پیست های دوچرخه سواری این شهر خبر داد. 

و  دوچرخه سواران  برای  مژده  یک  این  واقع  در  کرد:  اظهار  امینی  مصطفی 
علاقمند به دوچرخه سواری در قم است که بر اساس تفاهم نامه بین معاونت حمل 
و نقل شهرداری کلانشهر قم و هیأت دوچرخه سواری، بهره برداری از پیست های 
دوچرخه سواری شهر قم به این هیأت واگذار شد و طبق این تفاهم نامه عقد قرارداد 

نهایی در دست اقدام قرار گرفت.
وی در ادامه به اجرای مستمر طرح سه شنبه های بدون خودرو در قم اشاره و 
عنوان کرد: دوازدهمین هفته از اجرای این طرح با حضور مدیرعامل سازمان 
ترافیک شهرداری قم برگزار شد و مهندس نیک و برخی از علاقمندان به دوچرخه 
در آن حضور داشتند و مسیر میدان ارتش تا بوستان تفریحی ورزشی علوی را رکاب 

زدند.
رئیس هیأت دوچرخه سواری استان قم اضافه کرد: حضور مسوولان استان در 
این طرح زمینه ساز رغبت و تمایل بسیاری از مردم و شهروندان برای مشارکت شده 
است، ما در هفته یازدهم این طرح میزبان آقای خاکی مدیرعامل سازمان بهسازی 
حرم مطهر بودیم و به اتفاق علاقمندان به دوچرخه سواری، مسیر خیابان صدوق 

تا خیابان 19 دی را رکاب زدند.
وی با بیان اینکه یکی از اهداف برگزاری این طرح اشاعه فرهنگ استفاده بیشتر 
از دوچرخه است، افزود: در هفته دهم این طرح شیخ الاسلام مدیر کل آموزش 
و پرورش قم و رمضان بیگی معاون تربیت بدنی و سلامت این اداره کل به همراه 
برخی از معاونین این اداره حضور یافتند و شرکت کنندگان مسیر حدود پنج 

کیلومتری بوستان نرگس تا اداره آموزش و پرورش را رکاب زدند.
امینی بکارگیری از دوچرخه به جای خودرو برای داشتن هوایی سالم تر را از 
دیگر اهداف اجرای سه شنبه های بدون خودرو توصیف کرد و افزود: در اجرای این 
مطرح به دنبال نشان دادن اهمیت توسعه دوچرخه سواری همگانی در قم و نقش 

آن در سلامت جسم و روان جامعه هستیم.
وی در پایان به بازدید مسوولان ارشد قم از پیست اختصاصی این رشته نیز 
اشاره و اظهار کرد: استاندار قم به اتفاق شهردار و جمعی از معاونین شهرداری 
در کنار رئیس شورای شهر اسلامی قم از پیست دوچرخه سواری شهرک پردیسان 
قم بازدید کردند و در پایان بر رفع موانع و مشکلات ادامه کار احداث این پیست 

تاکید شد.

دود از کنده بلند شد 

تیم قلعه نویی صدرنشین لیگ جوانگرایی
به عنوان یکی از شگفتی های لیگ بیستم می توان به صدرنشینی گل گهر 

سیرجان در چهار هفته متوالی ابتدایی آن اشاره کرد.
گل گهر سیرجان در چهارمین دیدار خود در این فصل به سومین پیروزی اش 
رسید تا چهارمین صدرنشینی متوالی اش از ابتدای فصل تا پایان هفته چهارم را 

تجربه کند.
انتظار  و  تجربه می کند  را  برتر  لیگ  گل گهر که دومین فصل حضورش در 
بالایی هم از آن نمی رود، در لیگی صدرنشین است که تیم هایی مثل استقلال، 
پرسپولیس، تراکتور، فولاد و سپاهان با عزمی جزم برای قهرمانی پایین تر از آن 
قرار گرفته اند. هرچند شاید این صدرنشینی تداوم نداشته باشد و شاید هم داشته 
باشد، اما همین که سیرجانی ها در دومین فصل حضورشان در لیگ برتر برای 
چهار هفته متوالی صدرنشینی را تجربه می کنند، به خودی خود اتفاق جالبی 

است.
گل گهر که با یک مربی کهنه کار و باتجربه مثل امیر قلعه نویی که 5 بار قهرمانی 
در لیگ برتر را تجربه کرده وارد این مسابقات شد، در حالی به یکه تازی اش در لیگ 

برتر ادامه می دهد که ویژگی خاص لیگ بیستم، جوان گرایی در مربیان است.
در لیگ بیستم مربیان جوانی مثل رحمتی، بیاتلو، نکونام، رضایی، خطیبی، 
ربیعی، نویدکیا و… حضور دارند و به جز اینها، باتجربه ترهای این لیگ نفراتی 
مثل گل محمدی و منصوریان هستند که به تازگی در مرز 50 سالگی قرار 

دارند.
در هفته های ابتدایی بیستمین فصل از لیگ حرفه ای، یک مربی کهنه کار با 
تیمی جوان و کم ادعا توانسته فعلًا گوی سبقت را از مربیان جوان که با تیم های 
مدعی وارد لیگ شده اند برباید و باید دید این رقابت در ادامه چه سرنوشتی پیدا 

می کند.

کاپیتان تیم ملی فوتسال زنان: 

دوست داشتم لژیونر شوم
نسیمه غلامی می گوید دوست داشته لژیونر شود و تجربه جدیدی کسب کند و 

به همین دلیل به لیگ کویت پیوسته است.
 نسیمه غلامی، کاپیتان تیم ملی فوتسال زنان ایران به تیم الفتات کویت پیوست 

تا یک فصل لژیونر شود.
غلامی در مورد لژیونر شدن خود به ایسنا گفت: سه ماه قبل به من پیشنهاد شد 
و قبول کردم. از تیم قادسیه هم پیشنهاد داشتم اما شرایط الفتات خیلی بهتر بود، 
به همین دلیل تصمیم گرفتم این تیم را انتخاب کنم. قرارداد من برای یک فصل 

است اما به خاطر ویزا دیر به تیم اضافه شدم.
غلامی در مورد نقش شهرزاد مظفر )سرمربی سابق تیم ملی فوتسال ایران و 
سرمربی فعلی تیم ملی کویت( در این انتقال گفت: همه کارهایم را به تنهایی انجام 

داده ام و در این مسیر فقط خدا کمکم کرده است.
او در ادامه افزود: دوست داشتم تجربه جدیدی کسب کنم، لژیونر بشوم و بتوانم 

نماینده خوب و مایه افتخار برای کشورم باشم.
غلامی با تاکید بر این موضوع که کویت با جذب لریونرهایی از کشورهای دیگر 
به دنبال آموزش و انتقال تجربه به بازبکنان خود است، گفت: لیگ کویت دو، 
سه سال است که راه اندازی شده است. من می توانم خیلی کمک کنم و تجربه 

جدیدی برای من هم محسوب می شود که امیدوارم لذت بخش باشد.

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: این تیم باید روند خوبش 
را تا فینال لیگ قهرمانان آسیا حفظ کند تا با روحیه و هماهنگی 

خوبی در این دیدار به میدان برود.
»حمید درخشان« با اشاره به برتری ۳ بر صفر سرخپوشان برابر 
از  را  دیدار خوبی  افزود:  برتر  لیگ  در هفته چهارم  شهر خودرو 
پرسپولیس شاهد بودیم؛ موضوع بسیار مهم این بود که سرخپوشان 
توانستند سه گل در این بازی به ثمر برسانم و این نقطه عطف مسابقه 

بود.
وی اظهار داشت: در نیمه نخست، شهرخودرو قصد داشت تا بازی 
بسته را در پیش بگیرد و چشم به ضد حملات ببندد چرا که آنها تنها 
برای کسب یک امتیاز به تهران آمده بودند اما پرسپولیس به خوبی توانست از ضربات ایستگاهی استفاده کند و به گل برسد. 
همان گل کافی بود تا شهرخودرو،  کمی باز شود و پرسپولیس هم به خوبی از این فرصت استفاده کرد و گل های بعدی را هم به 

ثمر رساند.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به عملکرد خوب خط هافبک سرخپوشان در این دیدار تصریح کرد: یکی از نکات مهم 
این دیدار، عملکرد و هماهنگی خوب هافبک ها بود، چرا که آنها هم در دفاع به خط دفاعی کمک می کردند و هم در بازی سازی 

توانستند عملکرد خوبی را از خود به جای بگذارند و بارها مهاجمان را در موقعیت گلزنی قرار دهند.
درخشان در مورد موقعیت های هدر رفته توسط سرخپوشان در این دیدار نیز یادآور شد: در یک دیدار فوتبال نمی شود توقع 
داشت که همه موقعیت ها تبدیل به گل شود اما این زنگ خطری برای تیم در فینال آسیا بود. حریف پرسپولیس در فینال آسیا 
شهرخودرو نیست که بخواهد اینگونه بازی کنند و هر موقعیتی را از دست بدهیم و چشم به حملات بعدی ببندیم بلکه در فینال 

لیگ قهرمانان آسیا باید از تک موقعیت ها به نحو احسن استفاده کنیم تا نتیجه لازم را بگیریم و قهرمان شویم.
درخشان در ادامه در مورد تمدید قرارداد با »یحیی گل محمدی« گفت: این اتفاق خوبی بود که صورت گرفت و به باشگاه و یحیی 
تبریک می گویم. چرا که این کار اعتماد و رابطه خوب مدیران باشگاه و مربی تیم را نشان می دهد. یحیی گل محمدی هم نتایج 
خوبی گرفته و می تواند دوباره روند و نتایج خوبی را تکرار کند. وی سپس در مورد شرایط تیم در آستانه فینال آسیا خاطر نشان 
کرد: این موضوع غیرقابل انکار است که خط حمله تیم به ترمیم نیاز دارد و کادر فنی باید تمام تمرکزش را روی رفع نواقص خط 
حمله بگذارد تا برای فینال مشکلی از این نظر نداشته باشیم. هم خط هافبک منظم نشان داده و هم خط دفاع مستحکم؛ پس 

باید بازیکنان خط حمله هم تمام توانشان را بگذارند تا با تمرکز بالا برای فینال آماده شوند.

سرپرست کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال ایران گفت: 
دیدارهای معوقه لیگ برتر پیش از شهرآورد در هفته هشتم 

برگزار خواهد شد.
از سوی  برتر در حالی  تا هفتم لیگ  برنامه هفته چهارم 
سازمان لیگ فوتبال ایران اعلام شد که از دیدار پرسپولیس 

و سپاهان به عنوان دیدار معوقه هفتم لیگ برتر خبری نبود.
این موضوع در هفته قبل از دربی با حاشیه های زیادی 
در  استقلال  فوتبال  تیم  پرویز مظلومی مدیر  و  بود  همراه 
گفت وگویی اعلام کرده بود که دیدار پرسپولیس و سپاهان 

باید حتماً قبل از شهرآورد برگزار شود.
سهیل مهدی در گفت وگویی تلویزیونی در واکنش به درخواست پرویز مظلومی مبنی بر برگزاری دیدار پرسپولیس و 
سپاهان در هفته هفتم لیگ برتر پیش از شهرآورد تهران اظهار داشت :خیلی زود در حال ورود به چالش های دربی 
هستیم. اگر قبل از دربی دیدار پرسپولیس و سپاهان برگزار شود یک گروه هواداری ما را محکوم می کند و اگر این دیدار 
بعد از دربی برگزار شود، گروهی دیگر ما را متهم خواهند کرد.  باید ابتدا ببینیم که شرایط پرواز ها و قرنطینه تیم ها چطور 

خواهد بود.
وی افزود : در حال حاضر پرسپولیس نماینده ایران در آسیا است و هر تیم دیگری نماینده ایران در فینال آسیا بود ما هم 

این تمهیدات را برای آنها در نظر گرفتیم. 
مهدی اضافه کرد: ما با مسوولان کنفدراسیون فوتبال آسیا در مورد برگزاری لیگ قهرمانان آسیا فصل 2021 جلساتی را 

برگزار کردیم و این نهاد نظرات ما را بر مورد برگزاری بازی ها همراه پروتکل های بهداشتی خواستار شد.
وی افزود: دیدار پرسپولیس و ذوب آهن 22 آذرماه است. ما برنامه خود را اعلام کردیم. باید روال هفته هایمان را حفظ 

کنیم. وی تصریح کرد: بعد از فینال آسیا دیدارهای معوقه لیگ برگزار خواهد شد.
رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ گفت: ما کمبود ورزشگاه داریم و از مسوولان شهرها می خواهیم ورزشگاه ها را 

حفظ کنند.
وی در مورد تست کرونای داوران خاطرنشان کرد: قرار بود که نمونه گیری انجام شود و من اطلاع دقیقی در این باره 
ندارم. تیم فوتبال پرسپولیس 29 آذرماه در فینال رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 2020 به مصاف نماینده شرق آسیا 

خواهد رفت.

حمیددرخشان: 

روند خوب پرسپولیس باید تا فینال آسیا حفظ شود
سرپرست کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال ایران:

 دیدار پرسپولیس و سپاهان پیش از شهرآورد برگزار می شود

ماجرای نیمکت های شلوغ یا شلوغ کاری نیمکت ها به تازه ترین پدیده لیگ 
برتر بیستم تبدیل شده است و شاهد خشونت های رفتاری و کلامی از سوی 

مربیان، بازیکنان و عوامل تیم ها در قبال یکدیگر و تصمیمات داوری هستیم.
چهار هفته از آغاز لیگ برتر فوتبال ایران می گذرد و رفتارهای صورت گرفته روی 
نیمکت تیم ها در ورزشگاه های خالی از تماشاچی بیش از هرچیز دیگری در ذوق 
می زند! اینبار صرفا رفتار مربیان، بازیکنان و سایر عوامل تیم ها مقابل دوربین ها 
به تصویر کشیده نمی شود بلکه حتی صدای آن ها به وضوح مشخص و بارها به 

گوش بیننده های تلویزیونی می رسد.
مختصات تنش های پساکرونایی فوتبال ایران؛ درون زمین!

از همان ابتدای شروع لیگ برتر بیستم، شاهد خشونت های کلامی و رفتاری 
روی نیمکت تیم ها بوده ایم و »شلوغ کاری نیمکت ها« به یکی از اصلی ترین 
دغدغه ها تبدیل شده و هر یک از تیم ها نسبت به رفتار نیمکت تیم مقابل به 

شدت معترض هستند.
کار به جایی رسیده که سرمربیان، مربیان و بازیکنان تیم ها دلیل رفتارهای 
خشونت آمیز  و پرخاشگرانه خود را تحریک از سوی نیمکت تیم مقابل می دانند و 
خواستار برخورد مراجع اخلاقی و انضباطی شده اند. به طور مثال مهدی تارتار، 
سرمربی تیم پیکان در نشست خبری اعلام کرد که بسیاری از سرمربیان برای 
کسب نتیجه دست به هر کاری می زنند و هر رفتاری را روی نیمکت از سوی عوامل 
تیم حریف شاهد هستیم و باید برخوردهای انضباطی لازم از سوی مراجع ذی 

ربط فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ در دستور کار قرار گیرد یا محمود فکری 
که پس از بازی تیمش با فولاد الفاظ زشتی را بر زبان آورد، گفت کسانی که باعث 

شدند او لب به دشنام باز کند باید عذرخواهی کنند!
قبل از کرونا در مورد بروز خشونت ها چه می گفتند؟

پیش از شیوع ویروس کرونا، پرخاشگری و خشونت در رویدادهای ورزشی با علل 
مختلف فضای تنش زا روی سکوها در ورزشگاه های ایران یکی از مهم ترین مسائلی 
بود که طی چند ساله اخیر گریبان گیر فوتبال ایران شده بود؛ اتفاقی بغرنج که 
علاوه بر ایجاد التهاب و تنش روی سکوها، بی احترامی  به ورزشکاران یا طرفداران 
حریف با فحاشی و ناسزا و نامناسب کردن فضا برای حضور کودکان و خانواده ها 
همراه شد، آن هم در حالی که یکی از مهم ترین مزیت ها و فرصت های ناشی از 
رقابت های ورزشی، ایجاد فضای نشاط آور و لذت بخش برای فرزندان و خانواده 
ها بود اما سکوها در ایران نه تنها محیطی امن و فضای مناسبی برای همدلی و 
نزدیکی افراد به شمار نمی رفت بلکه به بستری نا امن که صرفا محلی برای تخلیه 

ذهنی ناشی از سرکوب های خانوادگی و اجتماعی است، تبدیل شده بود.
شیوع ویروس کرونا اما شرایط را برای فوتبال ایران تغییر داد و دیگر شاهد حضور 
تماشاگران در ورزشگاه ها نیستیم، حال سوال مطرح شده این است که تنش ها و 
خشونت های به وجود آمده درون زمین و به ویژه نیمکت تیم ها ناشی از چیست؟
هدف وسیله را توجیه می کند؟ ورزش ما در دوران گذار قرار دارد و از مرحله 
آماتوری به سمت فضای حرفه ای در حرکت است هرچند با استانداردهای جهانی 

فاصله زیادی داریم. در عین حال ورزش ایران مصداق بارز این جمله است که 
"هدف، وسیله را توجیه می کند" و تفکر غالب، "نتیجه گرایی به هر قیمتی است" 
و با توجه به عدم ثبات مدیریت در ورزش ایران هر یک از مسئولان ذی ربط قصد 
تا بتوانند نسبت به کارنامه شان  دارند به منظور بقای خود کسب نتیجه کنند 
پاسخگو باشند اما در این مسیر توجه چندانی به معیارها و شاخص های تعریف 
شده در ورزش روز دنیا ندارند و همین رویه باعث می شود فشار بسیار زیادی روی 

نیمکت تیم ها و به ویژه سرمربیان و مربیان وارد شود.
راهکار؛ آموزش و برخورد انضباطی

باید رسانه ها، آموزش و پرورش، وزارت علوم و خانواده ها تمام تلاش خود را به 
منظور تربیت صحیح به کار گیرند و در عین حال باشگاه های ورزشی توجه جدی 
به این مسئله داشته باشند تا این گونه بتوان شاهد رفتار مناسب بازیکن، مربی 
و سایر عوامل تیم ها باشیم؛ موضوعی که در کشورهای توسعه یافته مدنظر قرار 

گرفته و در کشور ما نیز به عنوان یک مساله جدی باید مدنظر قرار گیرد.
اگر عوامل مختلف رفتار درون زمین به صورت دقیق بررسی شود بسیاری از این 
رفتارها قابل پیش بینی و مدیریت اند. باید قبل از گام نهادن به یک رویداد ورزشی 
آموزش های لازم داده شود تا خود کنترلی و مدیریت هیجان در دستور کار قرار 
گیرد و در نهایت شاهد بروز رفتار حرفه ای باشیم. آماده سازی ورزشکاران، مربیان و 
سایر عوامل درون زمین جهت ورود به رویدادهای ورزشی از مهم ترین برنامه هایی 
است که باید توسط ارکان ورزش در دستور کار قرار گیرد و زمانی که فرد سعی 

می کند با بروز خشونت به هدف خود برسد باید به او آموزش دهیم تا از مسیر 
دیگری گام بردارد و از بروز رفتار خشونت آمیز و پرخاشگرانه جلوگیری کند و با 

مدیریت رفتار بتواند کنترل خشم از سوی خود را در دستور کار قرار دهد.
در این بین همچنین نباید از وظیفه مراجع انضباطی و اخلاقی غافل باشیم، 
برخورد جدی این کمیته ها در صورت مشاهده و اثبات رفتارهای ناشایست به 
طور حتم تاثیر بازدارنده به سزایی خواهد داشت و به عنوان یک اهرم می تواند 
مانع از تکرار چنین مسائلی باشد. در کنار همه این موارد، عوامل تیم ها اعم از 
سرمربی، مربیان، بازیکنان و سوایر عوامل تیم ها باید بدانند که رفتارهای آن ها با 
توجه به خالی بودن ورزشگاه ها و نبود تماشاگران، بیش از پیش خود را نشان می 
دهد و باید نسبت به بروز واکنش های خود حساسیت بیشتری به خرج دهند و تا 
حد امکان از رفتارهای تنش آمیز درون زمین یا روی نیمکت ها پرهیز کنن چرا که 
نقش آن ها نسبت به سایر عوامل در رابطه با خشونت ها و پرخاشگری های رخ 

داده شده پر رنگ تر است.

راهکار؛ آموزش و برخورد انضباطی؛

معضل »شلوغ کاری نیمکت ها« در لیگ بیستم فوتبال!
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واکاوی حملات اخیر به وزیر امور خارجه؛

سناریوسازی تندروها علیه ظریف تا 1۴00
بارها گفته است تمایلی به حضور در انتخابات ندارد و نمی خواهد کاندیدای ریاست 
جمهوری شود اما دست از سرش برنمی دارند؛ یک بار او را تهدید می کنند و بار دیگر فیلم 
قیصر را با صداگذاری، دستاویز قرار می دهند تا تخریب و حمله به او را دنبال کنند؛ دست 

آخر هم روزنامه هایشان تهمت هایی بی اساس را به او نسبت می دهند. 
ماجرا تازگی ندارد، دولت و شخص رئیس جمهوری که همواره آماج حملات مخالفان 
بوده است، در کنار آن ظریف نیز که از کارآمدترین وزیران دولت بوده و از محبوبیت زیادی 
در بین مردم برخوردار است، از این حملات بی نصیب نیست و حالا دور تازه ای از این 

سناریوها آغاز شده است.
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری بهار 1۴00 برگزار می شود و گمانه زنی ها 
برای شناسایی کاندیداهای احتمالی، هر روز بیش از پیش مباحث سیاسی و رسانه ای را 
به خود اختصاص می دهد و به دنبال آن، تحرکات جریان های سیاسی و حزبی نیز برای 
رقابت انتخاباتی رنگ و بوی جدی به خود می گیرد که از جمله ملزومات و اقتضائات هر 

رویداد سیاسی انتخاباتی است و ایرادی هم به آن وارد نمی شود.
اما ایراد از آن جایی شروع خواهد شد که بعضی جریان ها و گروه های سیاسی، دستیابی 
به مقاصد و اهداف انتخاباتی خود را با تمسک به هر روش و شیوه ای دنبال می کنند که 
اگر طرف مقابل شان فقط گوشه ای از آن سناریوها را در پیش می گرفت، فریاد وامصیبتا 

سر می دادند.
مخالفان دولت حالا نه تنها شمشیر تخریب، توهین و تهمت به قطار تدبیر و امید را از رو 
بسته اند، بلکه هر ابزاری را دستاویز این مخالفت ها و رقابت های سیاسی شان قرار می دهند 
و در تازه ترین هنرنمایی ها، با مفروض گرفتن کاندیداتوری محمدجواد ظریف، دلواپس 
شده  و با صداگذاری روی بخش هایی از فیلم قیصر، هر چه نفرت از دولت و دستگاه موفق 
دیپلماسی داشته اند، بر زبان بهروز وثوقی می گذارند تا بازی همیشگی خود را دنبال کنند.
اما این تنها اقدام آن ها نیست، پس از مصاحبه اخیر ظریف و اظهاراتی شفاف و صریح 
درباره استفاده های جناحی از سیاست خارجی توسط بعضی گروه ها، رسانه های این 

جریان ها فصل تازه ای را در فرافکنی شروع کرده اند.
ظریف در آن مصاحبه به خوبی یادآور شد که بعضی جریان ها در حالی تهمت های 
بی اساس را به دولت و مذاکره کنندگان وارد می کنند که در گذشته و در زمان دولت مورد 
حمایت آن ها، حتی چین و روسیه نیز به قطعنامه های شورای امنیت علی ایران، رأی 

مثبت دادند.
وزیر امور خارجه با صراحت بعضی حقایق گذشته را برای مخالفان برجام در کشور بازگو 
کرد که »در مذاکرات دوره دولت قبل و مورد وثوق اصولگرایان، به یک توافق نانوشته با 
آژانس رسیده بودند که در مقابلش چیزی هم نگرفته بودند؛ در تهران با ترکیه و برزیل توافق 

کردند، چه چیزی گرفتند جز اینکه روسیه و چین به قطعنامه 1929 پیوستند؟«
هر چند ظریف دوباره در این مصاحبه هم تاکید کرد »خیلی ها برای کاندیداتوری در 
1۴00 با من صحبت کرده اند، اما من چنین قصدی ندارم.« اما توپخانه انتخاباتی مخالفان 
دولت همچنان ترجیح می دهد بر همین مدار بچرخد که ظریف گزینه کاندیداتوری 
برای تخریب  دارند  توان  آن، هر چه در  از رهگذر  و  ریاست جمهوری است  انتخابات 

دیپلماسی موفق دولت به کار می برند.
بعد از این مصاحبه، روزنامه کیهان از این سخن ظریف که »بعضی دوستان می روند و به 
آمریکا »گرا« می دهند که با ما بهتر می توانید کار کنید.« و آشکار شدن تحرکات انتخاباتی 
پشت پرده بعضی جریان ها، نگران شده و به جای پیگیری چنین اقدامات ضد منافع ملی، 

دوباره مجموعه ای از اتهام ها علیه وزیر امور خارجه را پشت سر هم ردیف کرده است.
اما شاید اصلی ترین موضوع در این حملات را ظریف در مصاحبه اخیر درباره ماهیت 
تخریب های مخالفان دولت مطرح کرد؛ وقتی که به درستی به این مخالفان یادآور شد: 
»فرض کنید که شما هشت ماه دیگر بتوانید با هر کسی به توافق برسید، آیا خوب است که 
در این هشت ماه، مردم بد زندگی کنند؟ خوب است به مردم فشار بیاید، آن هم فقط برای 

اینکه شما دوست دارید انتخاب شوید؟«
در  را  بعضی جریان ها  تحرکات  پرده  که می تواند پشت  واقعیتی است  این موضوع 
سنگ اندازی برای موفقیت های دیپلماتیک حتی به قیمت تمدید فشارهای مضاعف بر 

مردم، هویدا کند.
در این میان چند نکته را باید به این جریان ها یادآور شد تا شاید از میان آن، اندکی تامل 
کرده و مسیری را در پیش گیرند که ضمن رعایت بعضی حداقل های اخلاقی و سیاسی، 
فعالیت های انتخاباتی خود را نیز دنبال کنند و اگر اقبالی از طرف جامعه به سوی آن ها 

وجود داشته باشد، بتوانند به اهداف خود برسند.
1_ رقابت های سیاسی و انتخاباتی، آن هم برای جریان هایی که بیش از بقیه ادعای 
و  اخلاقی  اصول  از  بعضی  به  پایبندی  نیازمند  دارند،   ولایت مداری  و  انقلابی گری 
حداقل های منش سیاسی متناسب با آرمان هایی است که هر جریان خود را به آن منتسب 

می داند.
اگر این جریان ها خود را منتسب به ولایت مداری و انقلابی گری معرفی می کنند و دست 
به کنش هایی خارج از موازین اخلاقی بزنند که در آن از هیچ توهین و تهمت و تمسخری 
ابایی نیست، نه تنها نمی توانند بدنه اجتماعی خود را تقویت کنند بلکه ضربه ای به گفتمان 
انقلابی گری و ولایت مداری نیز وارد می کنند زیرا جامعه آن ها را به عنوان نمادهایی از 
انقلابی گری فرض خواهد کرد و این مساله دست کم با ادعاهای این جریان ها منافات 

دارد.
2_ مساله دیگر، به محتوای پیام های سیاسی مربوط می شود که چه اندازه با واقعیت ها، 
مشکلات و انتظارها مطابقت داشته باشد. در واقع فارغ از آنکه این جریان ها از چه ابزاری 
برای رساندن پیام خود استفاده می کنند، این مساله اهمیت ویژه ای دارد که اگر ادعایی 
در پیام های سیاسی مطرح می شود باید مبنایی برای آن قائل شد، در غیر این صورت 
دست کم از مدعی العموم انتظار می رود برای دفاع از اصل عدم گمراهی جامعه، به این 

تحرکات ورود کند تا دست کم اطلاعات گمراه کننده به افکار عمومی تزریق نشود.
بدیهی است که اگر این پیام های سیاسی با استناد به حقایق و واقعیت ها باشد حتی اگر 
در مخالفت کامل با دولت هم مطرح شود، باید از آن دفاع کرد، اما اگر اینگونه نبود، باید 

در آن ها تجدیدنظر داشت.
۳_ هدف قرار دادن ظریف به عنوان سکاندار دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی، آن  
هم در شرایط حساسی که به اعتقاد بسیاری از کارشناسان می تواند سنگ بنای بسیاری از 
تحولات آینده در منطقه باشد، نه تنها منطق ندارد، بلکه می تواند زیان های جبران ناپذیری 

به منافع ملی وارد کند.
درواقع، ظریف نماد سیاست خارجی و دیپلماسی کشور و مدافع امنیت و منافع ملی 

است و کسی حق ندارد این نماد را تخریب کند.
جریان های سیاسی مدعی انقلابی گری اگر بینشی حداقلی نسبت به شرایط منطقه 
و طمع ورزی های رژیم صهیونیستی از اختلاف میان کشورهای منطقه داشته باشند، 
سفارت  به  حمله  در  آن ها  هم مسلکان  غیرعقلانی  اقدامات  که  شد  خواهند  متوجه 
عربستان که ائتلاف علیه ایران میان کشورهای حاشیه خلیج فارس را به دنبال داشت، در 

عمل به بهره برداری رژیم صهیونیستی منجر شد.
طیف های سیاسی مخالف دولت که مدعی اند دغدغه اسلام و انقلاب را دارند کافی 
است کمی تامل کنند که عادی سازی روابط بعضی کشورهای عربی با رژیم صهیونیستی و 
ضربه ای که به اتحاد در جهان اسلام وارد شد،  بخشی از آن، نتیجه تحرکات و تندروی های 

همین جریان های سیاسی بود.
ضمن آنکه در شرایط کنونی و پس از ترور دانشمند ممتاز صنعت هسته ای و دفاعی 
کشور و نقش رژیم صهیونیستی در آن،  بیش از پیش این ضرورت احساس می شود که 
جریان های سیاسی باید از هوشمندی بالایی برخوردار باشند و در این میان کافی است 
پیام های ظریف به زبان های چینی، عربی و آلمانی را دنبال کرد تا متوجه شد وزیر امور 
خارجه هوشمندانه چه پیام های مقتدارانه ای را با زبان و روشی دیپلماتیک به گیرنده های 

خاص مخابره کرده است.
در این میان بعضی واکنش ها مانند واکنش امارات را باید در قالب همان مواضع ظریف 
تفسیر کرد. در چنین شرایطی تخریب ظریف خواسته یا ناخواسته بازی در زمین عاملان 

و آمران ترور خواهد بود.
۴_دستگاه دیپلماسی هر کشوری اگر قدرتمندترین دیپلمات ها را هم داشته باشد اما 
از درون آن کشور، مورد حمایت قرار نگیرد و پشتوانه  داخلی اش هر روز آماج حملات و 
تخریب ها و تهدیدها از طرف خودی ها قرار گیرد، عملا در عرصه بین المللی نمی تواند همه 

تخصص و قدرت خود را به کار گیرد.
ظریف و دستگاه دیپلماسی در طول هفت سال گذشته با وجود همه کارشکنی های 
بودند،  گرفته  پیش  در  دولت  و  او  علیه  جریان ها  بعضی  که  تخریب هایی  و  داخلی 
دستاوردهای بی سابقه ای در تاریخ دیپلماسی ایران ثبت کرد اما نباید این نکته را از نظر 
دور داشت که انسجام و حمایت ملی همیشه و به طور خاص در شرایط کنونی ضرورتی 
اجتناب ناپذیر برای موفقیت های کشورمان در پیگیری جایگاه حقیقی ایران در عرصه 

بین الملل است.
نکته آخر آنکه وزیر امور خارجه چندی پیش از مصاحبه های اخیرش، وقتی درباره 
موضوع کاندیداتوری اش در انتخابات پرسیده بودند، پاسخ قابل تاملی داد: »نگران این 

موضوع نباشید؛ بگذارید کار امروزم را انجام بدهم.«
کار امروز ظریف یعنی دفاع از منافع ملی کشور و این مساله اگر مورد توجه جریان های 
سیاسی مخالف دولت قرار گیرد، دیگر نباید منافع ملی را قربانی منافع گروهی خود کنند، 
مگر آنکه این جریان ها اساسا شعارهایشان برای دفاع از منافع ملی، به دور از واقعیت باشد 

که در آن صورت افکار عمومی بهترین قاضی در مورد آن ها خواهد بود.

طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها، تازه ترین طرح نمایندگان مجلس است 
که محتوای تصویب شده این طرح ارتباط چندانی با مفهوم راهبرد و نیز فرآیند لغو 
تحریم ها ندارد اما به طور کامل با رویکرد تقابلی علیه دولت ارتباط داشته و تداوم 

آن است. 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی روز یکشنبه بعد از اینکه با 251 رای از 260 
نماینده حاضر در جلسه علنی کلیات طرح اقدام راهبردی برای مقابله با تحریم ها 

را تصویب کردند، در دو نوبت صبح و بعد از ظهر 9 ماده آن را هم تصویب کردند.
 این طرح چه می گوید

شاید بتوان هدف مدنظر نمایندگان از طرحی که امروز توجه رسانه های ایران و 
جهان را به خود معطوف کرد در اظهارات محمد باقر قالیباف پس از تصویب این 

طرح دریافت.
رییس مجلس در این خصوص گفت: امیدواریم بتوانیم رفع تحریم کنیم. غربی ها 
مطمئن باشند تا به تعهدات خود عمل نکنند این مسیر را پیش خواهیم برد و اگر به 
تعهدات خود عمل کردند براساس ماده 7 این طرح، قابل مذاکره است و امیدواریم 

بتوانیم تحریم را با این مسیر برداریم.
ماده1: در راستای تامین شروط 9 گانه مقام معظم رهبری در خصوص توافق 
هسته ای، سازمان انرژی اتمی ایران موظف است بلافاصله پس از تصویب این 
قانون جهت مصارف صلح آمیز، نسبت به تولید اورانیوم با غنای 20 درصد اقدام و 
سالانه به میزان حداقل 120 کیلوگرم آن را در داخل کشور ذخیره کند و همچنین 
سازمان مذکور موظف است نیاز کشور برای مصارف صلح آمیز به اورانیوم با غنای 

بالای 20 درصد را به طور کامل و بدون تأخیر تأمین کند.
ماده 2: در راستای اجرای بند ۳ قانون اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری 
اسلامی ایران مصوب 1۳9۴ و در جهت تحقق ظرفیت یکصد و نود هزار سو غنی 
سازی، سازمان انرژی اتمی ایران مکلف است بلافاصله پس از تصویب این قانون، 
ظرفیت غنی سازی و تولید اورانیوم غنی سازی شده با سطح غنای متناسب هر 
یک از مصارف صلح آمیز کشور را به میزان ماهانه حداقل 500 کیلوگرم افزایش 

دهد و نسبت به نگهداری و انباشت مواد غنی شده در کشور اقدام نماید.
ماده ۳: برای تحقق هدف مندرج در ماده 2، سازمان انرژی اتمی ایران مکلف 
است حداکثر ظرف مدت ۳ ماه پس از تصویب این قانون عملیات نصب، تزریق 
گاز، غنی سازی و ذخیره سازی مواد را تا درجه غنای موردنیاز، با حداقل 1000 
دستگاه ماشین های نسل دوم پیشرفته )  2m-IR ( آغاز کند و همچنین در همین 
-IR(  بازه زمانی، عملیات غنی سازی و تحقیق و توسعه با ماشین های نسل ششم
6 (را با حداقل 16۴ ماشین از این نوع آغاز نموده و آن را ظرف مدت یک سال پس 

از تصویب این قانون به 1000 دستگاه ماشین توسعه بدهد.
 تبصره: سازمان انرژی اتمی ایران مکلف است برای انتخاب و تعیین مکان نصب 
و استقرار ماشین های ذکرشده، استانداردهای سازمان پدافند غیرعامل را اخذ و 

اجراء نماید.
ماده ۴ : سازمان انرژی اتمی مکلف است نسبت به بهره برداری از کارخانه تولید 

اورانیوم فلزی در اصفهان ظرف 5 ماه از تصویب این قانون اقدام کند.
ماده 5: سازمان انرژی اتمی ایران مکلف است، در راستای بند ۴ قانون اقدام 
متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران، همزمان با عملیات بهینه سازی 
به  نسبت  اراک،  سنگین  آب  مگاواتی  )راکتور( ۴0  واکنش  عامل  اندازی  راه  و 
طراحی یک عامل واکنش )راکتور( آب سنگین ۴0 مگاواتی جدید با هدف تولید 
همسانهای پایدار )رادیو ایزوتوپ( بیمارستانی با جدول زمانبندی اقدام کند و 
جدول زمان بندی این موضوع را ظرف یک ماه پس از تصویب این قانون به اطلاع 

مجلس شورای اسلامی برساند.
ماده 6 : دولت جمهوری اسلامی ایران موظف است در صورت عدم اجرای 

کامل تعهدات کشورهای متعاهد طرف از جمله کشورهای 1+۴ )آلمان، فرانسه، 
انگلستان، چین و روسیه( توافق هسته ای در قبال ایران و عادی نشدن روابط کامل 
بانکی و عدم رفع کامل موانع صادرات و فروش کامل نفت و فرآورده های نفتی ایران 
و برگشت کامل و سریع ارز منابع حاصل از فروش، یک ماه پس از تصویب این قانون 
در مجلس شورای اسلامی، نظارت های فراتر از پادمان از جمله اجرای داوطلبانه 

پروتکل الحاقی را متوقف کند.
بر اساس تبصره این ماده منظور از دولت در این قانون حسب مورد قوه مجریه، 

هیأت وزیران و کلیه دستگاه های اجرایی ذی ربط است.
ماده 7 : چنانچه کشورهای متعاهد1+۴ )آلمان، فرانسه، انگلستان، چین و 
روسیه(، نسبت به اجرای تعهدات خود و رفع کامل تحریم ها از جمله هسته ای، 
نظامی، حقوق بشری و امثال آن علیه جمهوری اسلامی ایران اقدام کنند، دولت 
موظف است گزارش دقیق اقدامات انجام شده را به مجلس ارائه دهد. کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی و نیز کمیسیون انرژی ارزیابی خود را، به استناد 

ماده ۴5 آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی به مجلس ارائه می کنند.
ماده 8 : رییس جمهور، مقامات و مدیران مربوط و دستگاه های اجرایی مسوول 

اجرای صحیح و کامل این قانون می باشند.
ماده 9: مستنکفین از اجرای این قانون به تناسب امتناع یا ممانعت از اجراء 
به مجازات تعزیری درجات 2 یا 5 قانون مجازات اسلامی مصوب 1۳92 محکوم 

می شوند.
واکنش ها به طرحی که ادعای راهبرد دارد

نخستین واکنش به طرح راهبردی نمایندگان را علی ربیعی سخنگوی دولت و 
سعیدخطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه داشتند. »علی ربیعی« سخنگوی 
در  بررسی جزئیات طرح  با  و همزمان  روز سه شنبه  در نشست خبری  دولت 
بهارستان درخصوص این طرح گفت: »به نظر دولت، مسئولیت هرگونه تصمیم 
درباره برجام و برنامه های هسته ای براساس اصل 176 قانون اساسی فراقوه ای 
بوده و موضوع از اختیارات شورای عالی امنیت ملی است. هیچ نهاد و قوه ای به 
تنهایی نمی تواند خارج از این چارچوب اقدام کند و به نظر می رسد مجلس هم 
نمی تواند در این موضوعات وارد شود و قطعا شورای نگهبان در مورد این طرح به 
این موارد توجه خواهد کرد و به محدودیت های قانونی، ملاحظات و مصلحت های 
ملی توجه خواهد شد.« »بهروز کمالوندی« سخنگوی سازمان انرژی اتمی هم در 
جلسه علنی مجلس برای بررسی این طرح تاکید کرد: »اجرای پروتکل الحاقی 
هیچ مشکلی را در روند برنامه غنی سازی ایجاد نمی کند اما عدم اجرای پروتکل 

الحاقی باعث تردید و ابهام نسبت به برنامه هسته ای ایران می شود.«
امورخارجه هم تصریح کرد: »درباره  وزارت  زاده« سخنگوی  »سعید خطیب 
این طرح، دولت نظرات خود را بیان و به صراحت تاکید کرده که موافق این طرح 
نیست. چرا که این طرح ضروری و مفید نبوده و معلوم نیست حقوق ملت با این 
طرح محقق شود. متاسفیم نظرات ما منعکس نشده و مجلس مسیر دیگری را طی 

کرده است. امیدواریم نظرات کارشناسی وزارت خارجه لحاظ شود.«
البته طی روزهای اخیر برخی کارشناسان و تحلیلگران  نسبت به تبعات این 
طرح واکنشهایی داشتند صبح امروز »حشمت الله فلاحت پیشه« رییس پیشین 
کمیسیون امنیت ملی مجلس هم به ایرنا گفت: »از دل طرح راهبردی مجلس 
برای لغو تحریم ها، ساز و کاری برای رفع تحریم ها بیرون نیامده و حتی تنش های 
بین المللی را تحکیم می بخشد. موضوع هسته ای جزو مقوله های کلان سیاست 
خارجی کشور است که مسوولیت آن بر عهده شورای عالی امنیت ملی بوده و در 

آنجا تصمیم گیری می شود.«
تناقضات بی پایان یک طرح و چند ادعا

در خلال بندها و مواد طرح تصویب شده مجلس گرچه وظایف تازه ای به دولت 

و سازمان انرژی اتمی محول شده است اما گزاره هایی هم وجود دارد که پاسخ 
به آن ها از سوی سخنگوی دولت و رییس سازمان انرژی اتمی تناقضات هفت 
سال گذشته درباره برجام و همچنین تناقض میان هدف اعلام شده این طرح 
و نتیجه ای که قرار است عاید کشور شود را نشان می دهد. واقعیت این است که 
مخالفان برجام از همان ابتدای امضای قرارداد برجام تا زمان تصویب طرح قاطعانه 
از تعطیلی فعالیت های هسته ای، سانتریفیوژها، مراکز غنی سازی و سایت های 
هسته ای سخن می گفتند. بسیاری از این مخالفان امروز در تصویب طرح اقدام 
فوری، از سازمان انرژی اتمی خواستند ظرف مدت یک ماه آینده، فعالیت های 
هسته ای ایران را به پیش از اجرای برجام بازگرداند، حال پرسش اصلی این است 
که اگر برنامه هسته ای ایران به گفته آن ها بر اثر برجام نابود شده بود، نمایندگان 
چگونه انتظار دارند این برنامه عظیم یک ماهه به حالت پیشین بازگردد؟ و اگر 
برنامه هسته ای و فعالیت های هسته ای ایران نابود و یا حتی متوقف نشده، )به 
گونه ای که یک ماهه قابل بازگشت است( چرا پنج سال تمام قاطعانه مدعی چنین 
موضوعی بوده اند؟ در پاسخ به چنین تناقضاتی کمالوندی برای هزارمین بار 
تصریح کرده است: »متاسفانه برخی افراد چه آگاهانه و چه ناآگاهانه پیشرفت های 
صنعت هسته ای را زیر سوال می برند و می گویند که این صنعت نابود شده است. 
بهترین دلیل نادرستی این ادعا طرح امروز است.« طرح امروز مجلس گرچه در 
مسیر احیای منافع ملی بیراهه رفتن است اما امید است به دلیل مبرهنی بر پایان 

ادعاهای سیاسی علیه دولت درباره نابودی برنامه هسته ای باشد.
جزییات مواد تصویب شده این طرح هم گرچه برای رسانه های داخلی و خارجی 
خوراک تبلیغاتی است اما تناقضاتی بی شماری هم با هدف اعلام شده کلی دارد. 
نمایندگان با هدف لغو تحریم ها از سازمان انرژی اتمی خواسته اند ظرفیت غنی 
سازی اورانیوم را به 20 درصد ارتقا و میزان انباشت اورانیوم در کشور را افزایش دهد. 
ربیعی اما در واکنش به این ماده طرح پاسخ قابل تاملی داده. گفته است: »انباشت 
اورانیوم با غنای 20 درصد و عدم اجرای پروتکل الحاقی منجر به دائمی شدن 
تحریم ها می شود، در اینصورت به مذاکرات هسته ای و برجام نیازی نمی بود.« 
ایران تا پیش از آغاز مذاکرات این بندهای درخواستی نمایندگان را حائز بود و در 
عین حال تحت تحریم های شدید شورای امنیت به زیر منشور فصل هفت سازمان 
ملل رفته و به ادعای آنان تهدید برای صلح جهانی بود. با این اوصاف نتیجه واضح 
این طرح نه لغو تحریم ها بلکه نابودی کامل برجام و بازگشت ایران به زیر منشور 

فصل هفت سازمان ملل خواهد بود.
اگر قرار بر گفت و گو نیست، چرا برای ایران دست برتر می تراشید

تمام تقلای نمایندگان مجلسی در تصویب این طرح خروج ایران از پروتکل 
الحاقی است اما آیا این اقدام تحریم ها را از میان برمی دارد؟ سخنگوی دولت به 
این پرسش هم گفته است: »ما قبل از برجام، پروتکل الحاقی را اجرا نمی کردیم 
و صدها کیلوگرم اورانیوم با غنای 20 درصد در اختیار داشتیم اما همچنان ذیل 
سخت ترین تحریم های چندجانبه شورای امنیت سازمان ملل بودیم.« خروج از 
پروتکل الحاقی که به نظر نمی رسد عقلای کشور موافقتی با آن داشته باشند، 
تنها به بازگشت اجماع جهانی علیه ایران کمک خواهد کرد و عجیب است که 
با روشن بودن نتیجه هریک از این اقدامات چرا نمایندگان مجلس طرح خود را 
لغو تحریم نامگذاری کرده اند این در حالی است که افق دیده شده در این طرح 
به تشدید تحریم ها منجر خواهد شد. ادعای موافقان این طرح هم در نوع خود 
جالب بوده و اعلام کرده اند چنین طرحی دست دولت را برای مذاکره با آمریکا 
بازخواهد گذاشت و ایران دست برتر را خواهد داشت. این ادعا هم در تناقض آشکار 
با فریادهایی است که از زمان پیروزی بایدن بر سر روحانی کشیده شده است که 
مبادا با کاخ سفید از در گفت و گو درآید. اگر قراری بر گفت و گو نیست چرا برای 
دولت دست برتر می تراشند و اگر گفت و گو ممکن و محتمل است چرا در تقبیح 
آن ساعت ها سخن می گویند؟ دولت تا پیش از این دست اقدامات بارها اعلام 
کرده بود درباره موضوع برجام و فعالیت های هسته ای ایران هیچ مذاکره ای در کار 
نخواهد بود و بازگشت به تعهدات برجامی خواسته ایران است، با تصویب و اجرای 
چنین طرحی غرب بار دیگر مدعی مذاکره درباره فعالیت های هسته ای خواهد 

شد و مشخص نیست نتیجه آن تا چه میزان سودمند باشد.
آتش در خرمن مدعیان

تقابل 6 ماهه با رییس جمهوری، با برنامه ها و تصمیمات دولت با انواع ترفندها 
از نامه سرگشاده تا تهدید به اعدام، از استیضاح وزرا تا معطل نگه داشتن لوایح 
شد.  فرامرزی  و  یافت  تری  تازه   ابعاد  جدید  طرح  تصویب  با  دولت،  معیشتی 
نمایندگان بیش از چهار روز است که شهادت، شهید »محسن فخری زاده« معاون 
وزیر دفاع و رییس سازمان پژوهش و نوآوری وزارت دفاع را به عنوان تازه ترین دستاویز 
هجمه به دولت قرار داده و انواع اتهامات را متوجه قوه مجریه  و دستگاه دیپلماسی 
کردند. با انتشار تصاویر اهدای مدال خدمت از سوی حجت الاسلام روحانی به این 
دانشمند شهید مشخص شد که دولت گرچه در پاسخگویی به ادعاهای خلاف 
واقع استراتژی سکوت و کناره گیری از حاشیه ها را برگزیده اما حقیقت برای همیشه 
پنهان نخواهد ماند. دولت بنایی بر افشای صدها ناگفته برجامی ندارد اما برخی 
اشاره های ظریف به آنچه مدعیان امروز برنامه هسته ای، در گذشته انجام دادند، 
آتشی بوده است که در خرمن برخی انداخته شد و طرح امروز مجلس را می توان 
دود بلند شده از همان آتش دانست. پنهان کردن انگیزه های سیاسی تخریب 
پشت ترور غیرانسانی شهید فخری زاده و اقدامات با چنین انگیزه ای همان خطر 
بازی کردن در زمین حریف تروریستی است که هفته هاست درباره پیامدهای آن 

هشدار داده می شود.

به بهانه تصویب طرح راهبردی مجلس برای مقابله باتحریم ها

راهبرد لغو تحریم یا بهانه ادامه تقابل؟

فضای  مدیریت  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو 
رسانه ای و انحراف افکار عمومی و آدرس غلط دادن به جامعه 
و ایجاد اختلاف و تفرقه داخلی را حلقه های مکمل ترور شهید 
فخری زاده دانست و گفت: بلافاصله بعد از این ترور، جریانی 
مرموز سعی کرد آن را نتیجه مذاکرات هسته ای و برجام معرفی 
کند.  حجت الاسلام والمسلمین مجید انصاری در گفت و گو 
با ایرنا با تسلیت شهادت محسن فخری زاده دانشمند برجسته 
هسته ای و دفاعی از سوی عوامل تروریستی صهیونیست، 
اظهارداشت: به نظر می رسد دشمنان ملت ایران خصوصاً 
رژیم غاصب و تروریست صهیونیستی اهداف مختلفی را از 
این جنایت دنبال می کنند که مهمترین آنها را می توان در چند 
نکته عنوان کرد. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام انجام 
عملیات ترور در این سطح و با این کیفیت را مستلزم اطلاعات، 
برنامه ریزی و به کارگیری عوامل نفوذی و اجرایی از مدت ها 
قبل دانست و افزود: انتخاب مقطع زمانی کنونی برای ایجاد 
تنش بیشتر در روابط ایران با جامعه جهانی به ویژه کشورهای 
منطقه و اروپا و جلوگیری از دیپلماسی فعال برای عادی سازی 
روابط و استفاده از فضای پیش آمده برای برنامه های مختلف 
ارزیابی می شود. انصاری تصریح  ناامن جلوه دادن کشور  و 
کرد: رژیم صهیونیستی و همدستان منطقه ای آنها خصوصاً 
رژیم عربستان سعودی و تندروهای فعال در آمریکا از ابتدای 
مذاکرات هسته ای به شدت با آن مخالف بودند و تمام تلاش 

خود را برای به بن بست کشاندن مذاکرات انجام دادند.
وی ادامه داد: پس از شکست آنان در این کارزار دیپلماسی و 
حقوقی که با پیروزی ایران و تثبیت حق غنی سازی هسته ای 
ما در شورای امنیت سازمان ملل و لغو قطعنامه های تحریمی 
آن شورا که مرتبط با فعالیت هسته ای ایران بود، با هم توان 
خود به صحنه آمدند تا ایران را از مواهب این توافق مهم و 

تاریخی محروم کنند و تا حدود زیادی هم موفق بودند.
ترامپ  آمدن  کار  روی  به  مبارز  روحانیون  مجمع  عضو 

و تشدید  برجام  از  او  و یکطرفه  آمریکا و خروج عجولانه  در 
تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران اشاره و عنوان کرد: با این 
نابودی برجام  برای  امیدواری صهیونیست ها  ترامپ،  اقدام 
و بازگرداندن ایران به حالت پیش از آن و احیای تحریم های 
شورای امنیت سازمان ملل و فعال کردن مکانیسم ماشه و 
بردن ایران به سمت ناامنی بیشتر و حتی جنگ تقویت شد. 
انصاری مقاومت تاریخی ملت ایران و تدبیر شایسته مسوولان 
عالی نظام را موجب انزوای آمریکا و مشخصا آقای ترامپ و 
همدستان جنگ طلب او در کاخ سفید و در منطقه دانست. 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، مدیریت فضای رسانه 
و انحراف افکار عمومی از دشمنان ملت و آدرس غلط دادن 

به جامعه و ایجاد اختلاف و تفرقه میان صفوف ملت میان 
مردم و نظام حلقه های مکمل این ترور عنوان کرد و افزود: 
لذا بلافاصله بعد از حادثه ترور، جریانی مرموز سعی کرد آن را 
نتیجه مذاکرات و نتیجه برجام معرفی کند. انصاری با اشاره به 
شکل گیری تظاهرات و بالارفتن پلاکاردها با همین عناوین در 
شهر قم اظهار کرد: عده ای جلوی وزارت خارجه تجمع کردند 
و علیه دستگاه توانا و در خط مقدم مبارزه با صهیونیست شعار 
دادند. در برخی نطق های نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
و دستگاه های  علیه خدمتگزاران  و عجیب  حملات شدید 
نظام فریادها به آسمان رفت. متاسفانه در برخی تحلیل ها و 

برنامه های صدا و سیما نیز از همین رویه استفاده شد.

وی علت اینگونه رفتارهای تاسف بار را در خوشبینانه ترین 
تسویه  و  کوته نظری  با  همراه  احساسات  غلیان  فرض، 
حساب های سیاسی و جناحی و یا اهداف انتخاباتی خواند 
و خاطرنشان کرد: به اعتقاد من ماموریت بخشی از نیروهای 
نفوذ به عنوان مکمل حلقه ترور سامان دهندگان این جریان، 
اسراییلی است و پشت صحنه با فضاسازی رسانه ای و القاء 
تحلیل های هماهنگ با اهداف ترور و با سوار شدن بر موج 
تاثر عمومی و استفاده از زمینه های تفرقه آمیز پیش ساخته، 
عده ای از افراد ساده لوح و بی غرض را عامل اجرای نیات خود 
می کنند. فعال اصلاح طلب ادامه داد: چگونه می توان از کنار 
هماهنگی کامل ترامپ و رژیم صهیونیستی و غیره در مخالفت 
به ظاهر  با جریان  آن،  به  آمریکا  بازگشت  و  برجام  با  جدی 
انقلابی این روزها که ترور را نتیجه برجام دانسته و در روزنامه ها 
و رسانه های خود، فرمان حمله به این شهر و آن کشور و کشتن 
این و آن می دهند گذشت؟ انصاری با بیان اینکه به عقیده وی 
دستگاه های اطلاعاتی کشور برای پیدا کردن سرخط حادثه 
ترور و حوادث دیگر پیشین، باید حداقل نیم نگاهی هم به 
افراد به ظاهر »سوپرانقلابی« و یا مراکز تبلیغی و رسانه ای و 
سازمان دهندگان برخی اقدامات عملی خودسر داشته باشند، 
تصریح کرد: این افراد برخلاف سیاست های کلی نظام و خط  
 مشی رهبر انقلاب اسلامی و برخلاف ضرورت عقل و شرع و 
منافع ملی، از هر حادثه برای تشدید اختلافات، تضعیف قوای 
سه گانه، نهادها و دستگاه های خدمتگذار مردم و برای ایجاد 

ناامیدی و بی اعتمادی در جامعه تلاش می کنند.
وی همچنین بر ضرورت حفظ وحدت، هوشیاری و همکاری 
همه مسوولان و اقشار مختلف مردم در جهت خنثی سازی 
توطئه های دشمنان و دفاع از کیان کشور و نیز رفع مشکلات 
زندگی مردم خصوصاً در عرصه معیشت و اقتصاد تاکید کرد و 
از خداوند پیروزی و بهروزی ایران عزیز انقلاب اسلامی و نظام 

جمهوری اسلامی ایران را خواستار شد.

مجید انصاری:
انحراف افکارعمومی و ایجاد تفرقه حلقه مکمل ترور شهید فخری زاده است
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پس پروا کنید از خدایی که با پند خویش به شما سود 
رسانده و با رسالت ]رسولان[ خود شما را اندرز داده و با 
نعمتهایش بر شما منّت نهاده است. بنا بر این، نفْسهای 

]سرکش [خود را برای عبادت او رام سازید و حقّ 
طاعتش را به جای آورید.
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با بیان 
اینکه این دانشگاه های علوم پزشکی استان ها و 
استانداری ها نقشی در تعیین رنگ بندی کرونایی 
ندارند اظهار کرد: این رنگ بندی ها در سه سطح 
زرد، نارنجی و قرمز صرفا توسط وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی انجام می شود. محمدرضا 
قدیر با اشاره به برخی اعتراض های انجام شده 
درباره تعطیلی ها و محدودیت های کرونایی اخیر 
اظهار کرد: محدودیت ها و تعطیلی های در نظر 
گرفته شده، مصوبه ستاد ملی مبارزه با کروناست و 

مدیریت استان ها نقشی در آن ندارد.
کرونایی  بیماران  برای  بیمه  شمول  درباره  وی 
نیز بیان کرد: خوشبختانه در هفته های اخیر، 

که  رمدسیویر  بویژه  کرونا  به  مربوط  داروهای 
قبلا مشکلاتی در شمول بیمه برای آن ها بود، 
زیرپوشش بیمه قرار گرفت و این مشکل تا حدود 
زیادی حل شد. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم 
در پاسخ به این پرسش که اکنون هزینه های یک 
بیمار کرونایی با حداقل بیمه یعنی بیمه سلامت 
چه مقدار است عنوان کرد: شاید نتوان رقم دقیقی 
ارائه کرد، ولی به نظر می رسد حداکثر هزینه ها 
برای یک بیمار کرونایی بستری در بیمارستان با 
بیمه پایه، یک میلیون تومان باشد. قدیر همچنین 
در پاسخ به این پرسش که چرا قم با وجود شیب 
نزولی خفیف بستری ها و فوتی های کرونایی، 
همچنان به عنوان منطقه قرمز کرونایی تعریف 

می شود اذعان کرد: تعیین رنگ بندی کرونایی در 
سه سطح زرد، نارنجی و قرمز تنها و تنها در اختیار 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است و 
البته این تعیین وضعیت بر اساس ارسال گزارش 
های روزانه سیستمی از همه استان های کشور به 
وزارتخانه انجام می شود. وی ادامه داد: باید توجه 
روزانه  میر  و  و مرگ  داشت که میزان بستری ها 
کرونایی در شهرها و استان  های کشور تنها یکی 
از ملاک های تعیین وضعیت رنگ زرد، نارنجی 
یا قرمز است و موارد دیگری مانند میزان ابتلا در 
هر روز، مرکز استان بودن یا نبودن شهر و همچنین 
میزان تردّدها هم نقش تعیین کننده ای در این 

موضوع دارد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم :

تعیین رنگ بندی کرونایی استان ها تنها در اختیار وزارت بهداشت است

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت قم گفت: در 
سال گذشته به ۴2 واحد صنعتی قم از محل تبصره 
تسهیلات  ریال  میلیارد  و 650  هزار  بر 2  بالغ   18
پرداخت شد که این رقم معادل 117 درصد کل سهم 

پیش بینی شده برای این استان می باشد.
و  سی  پایان  در  شنبه  سه  روز  سیجانی  محمود 
سومین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم 
اظهار داشت: مجموع سهمی که برای قم در نظر 
گرفته شده 2 هزار و ۴00 میلیارد ریال بوده که 250 
میلیارد ریال بیش از این مبلغ جذب و پرداخت شده 

است.
رئیس صمت قم همچنین با بیان اینکه نرخ سود 
تسهیلات تبصره 18 از سه درصد یارانه نیز برخوردار 
می باشد گفت: نرخ سود این تسهیلات چه به صورت 

سرمایه در گردش و چه به صورت سرمایه ثابت 15 
درصد است.

در  سرمایه  قالب  در  تسهیلات  این  افزود:  وی 
گردش برای تثبیت اشتغال و سرمایه ثابت برای ایجاد 
اشتغال پرداخت شده و طبق اعلام کمیته نظارت بر 
تسهیلات، این میزان تسهیلات پرداختی نیز باعث 
واحدهای  در  تَن   5۳ و  هزار   2 شغل  ماندن  ثابت 
صنعتی استان شد. سیجانی اضافه کرد: پرداخت 
این تسهیلات همچنین  اشتغال 8۳ نفر را در پی 
داشته است. وی در ادامه افزود: با توجه به مهلت 
داده شده به استان ها مبنی بر اینکه اگر تا پایان آبان 
ماه استانی سهم خود از این تسهیلات را جذب نکند 
به استان هایی که جذب بیشتری داشتند تخصیص 
موضوع  که  آذرماه  ابتدای  از  امیدواریم  شود  داده 

سایر  برای  بتوانیم  است  درآمده  گلوبال  صورت  به 
واحدهای صنعتی استان که متقاضی این تسهیلات 

هستند از سهم استان های دیگر جذب کنیم.
واحدهای  برای  شده  انجام   سرمایه گذاری  حجم 
صنعتی قم فراتر از 51 هزار میلیارد ریال است که با 
این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در حدود 2 
هزار و ۴00 واحد صنعتی و تولیدی استان برای بیش 

از 58 هزار تَن فرصت اشتغال ایجادشده است.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، 
چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( 
- قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و 
چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود 
است  که هرکدام از آنها موقعیت ممتازی برای توسعه 

سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم:

11۷ درصد تسهیلات تبصره 18 صنایع قم جذب شد

طرح:مهدی عزیزی 

پراید از پورشه مهمتر شد!

حضورهمراه بیمار دربخش های بیمارستان ممنوع شد
 معاون درمان وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: با توجه به خطر انتقال بیماری، 
حضور همراهان بیمار در همه بخش های بیمارستانی ممنوع است و باید از ظرفیت بهیاران، 
پرستاران و نیروهای داوطلب کمک بهیار برای تغذیه، مراقبت و انتقال بیماران بیشتر استفاده شود. 
قاسم جان بابایی روز سه شنبه در نامه ای به معاونان درمان دانشگاه های علوم پزشکی سراسر 
کشور، با تاکید بر جلوگیری از حضور همراهان بیمار در همه بخش های بیمارستانی به منظور 
پوشش خدمات رفاهی و شخصی بیماران، بر استفاده از ظرفیت نیروهای بهیاری، پرستاری و 
همچنین نیروهای داوطلب کمک بهیار یا خدماتی در امر تغذیه، مراقبت و انتقال نمونه های گرفته 
شده از بیمار به آزمایشگاه، تصویربرداری و سایر امور مرتبط، تاکید کرد.وی افزود: بدیهی است 
در صورت امکان می توان از طریق نیروهای داوطلب کمک بهیار یا خدماتی نظیر داوطلبان هلال 

احمر، نیروهای داوطلب جهادگر بسیجی و ... استفاده کرد.

کرونا 8 قمی دیگر را به کام مرگ برد
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم از مرگ 8 بیمار کرونایی دیگر طی 2۴ ساعت گذشته خبر داد.
محمدرضا قدیر وضعیت مبتلایان به کووید19 در قم را مورد توجه قرار داد و افزود: در این مدت 5۳ 
نفر با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم پذیرفته شدند.وی اضافه کرد: از 
این بین ۴1 نفر در بخش های بیمارستانی قم تحت نظر اورژانس درمانی استان بستری شدند.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: در 2۴ ساعت گذشته، ۴0 نفر از بیماران تحت درمان 
قم با بهبودی از بیمارستان مرخص شدند.به گفته وی، در حال حاضر ۳67 بیمار کرونایی در قم 

بستری است که حال 76 نفر از آنها وخیم است. 

قم از استان های پیشتاز در کم تحرکی
رئیس هیئت ورزش های همگانی استان قم ادامه داد: استان قم از استان هایی است که سرانه 
مصرف فست فود در آن بالا بوده  و کم تحرکی در آن از میانگین کشوری بالاتر است که باید با 
توسعه ورزش های همگانی و دعوت مردم به انجام ورزش این مشکل برطرف شود.اسماعیل زند 
خاطرنشان کرد: این شهر دارای بیش از ۳00 پارک است که باید به پایگاه ورزش همگانی تبدیل 
شود و در این راه نیز درخواست حمایت و همراهی بیشتر شورای اسلامی شهر، سازمان فرهنگی 
ورزشی شهرداری، سازمان بسیج ورزشکاران و سایر دستگاه های متولی از جمله اداره کل ورزش و 

جوانان را خواستاریم.

جریمه مخدوش کردن پلاک خودرو چیست ؟
اعمال  به  اشاره  با  قم   استان  رانندگی  و  راهنمایی  پلیس  رئیس  صدفی  غلامرضا  سرهنگ 
محدودیت ها از اول آذرماه، تعدادی از رانندگان   با مخدوش کردن پلاک وسیله نقلیه سعی در 
اولًا پلیس راهنمایی رانندگی،ضمن اعمال قانون، این  نادیده گرفتن محدودیت ها دارند،که 
رانندگان وسیله نقلیه را توقیف و به پارکینگ هدایت می نماید ودرمرحله بعد راننده به مراجع قضایی 
جهت اعمال ماده 720 قانون مجازات اسلامی اعزام و معرفی می شود و هنگام ترخیص وسیله 

نقلیه مجرم مکلف به ارائه عدم خلاف هر دو پلاک اصلی و جعلی می باشد.

هیات طالبان چرا به دیدار سفیر ایران در قطر رفت؟
سخنگوی وزارت خارجه با تائید حضور هیئت طالبان در سفارت ایران در قطر توضیحاتی را در 
این مورد بیان داشت.سخنگوی وزارت امور خارجه در باره این اتفاق گفت:ما دفتر یادبودی برای 
شهید فخری زاده در سفارتمان در قطر باز کردیم، و تمامی دفاتر سیاسی مستقر در قطر با حضور 
در سفارت ایران این دفتر را امضا می کنند.طالبان در قطر دفتر سیاسی دارد و آن ها هم برای امضا 

رفته بودند، چیزی بیشتر از این هم نبوده است.

کرونا به کمیسیون قضایی مجلس زد
نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس از ابتلای دو عضو هیات رییسه کمیسیون متبوع 
خود به کرونا ویروس خبر داد.حسن نوروزی گفت: سید کاظم دلخوش سخنگوی کمیسیون 

حقوقی و قضایی مجلس و هاجر چنارانی دبیر این کمیسیون به ویروس کرونا مبتلا شدند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم هشدارداد

خطرات سیلاب کوه یزدان 
جدی گرفته شود

معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به نقاط بحرانی پیرامونی شهر 
قم در وقوع سیلاب بر لزوم مدیریت خطرات ناشی از کوه یزدان تأکید کرد.

سید امیر سامع با اشاره به نقاط بحرانی پیرامون شهر قم که خطر سیلاب در 
قم را افزایش می دهند، اظهار داشت: کوه یزدان که در شرق قم و در فاصله 
چند کیلومتری خارج از حریم قرارگرفته، یکی از نقاط بحرانی در حریم است.

معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: گاهی شدت روان ابهایی که 
از این کوه جاری میشود بسیار زیاد است که وارد شهر شده و مشکلاتی را 
ایجاد میکند. سامع تصریح کرد: در سالهای گذشته چند مورد آبگرفتکی در 
جاده جعفریه و جاده اراک داشتیم که یک موردش سال گذشته اتفاق افتاد 
که خوشبختانه با پیش بینی هایی که صورت گرفته بود، کنترل شد. وی ادامه 
داد: با بازدیدهایی که مدیریت بحران استان با دستگاههایی مثل راه آهن 
و سایر دستگاهها از پیش انجام داده بودند و با اقداماتی پیشگیرانه ای که 
انجام شده بود بخشی از این موضوع کنترل شد ولی اگر یک مقداری میزان 
این روان اب بیشتر می شد و این پیش بینی ها انجام نشده بود، ممکن بود 
اتفاقی که در شیراز افتاده بود در قم هم رخ می داد. معاون خدمات شهری 
شهرداری قم با ابراز نگرانی از خطرات روان ابهای این کوه تأکید کرد: باید به 
فکر این موضوع بود و برای روان آب هایی که از کوه یزدان و پیرامونش به سمت 
ورودیهای شهر راه می افتد فکری شود. سامع بر لزوم ورود دستگاههای دیگر 
ازجمله منابع طبیعی و راه شهرسازی در مدیریت نقاط بحرانی خارج شهر، 
تصریح کرد: لازم است که دوستان هماهنگی های لازم را انجام بدهند و ما 
هم در هر بخشی که بتوانیم کمک می کنیم تا شهر از خطرات وقوع سیلابها 

در امان بماند.
 

سرپرست منطقه سه شهرداری قم  خبرداد

آغاز نهضت ساخت پارکینگ
درمنطقه سه 

سرپرست منطقه سه شهرداری قم گفت: برای منطقه سه 27 لکه پارکینگ 
شناسایی شده بود که سه پارکینگ در اولویت قرار گرفت.

مهرداد روحانی وزیری با مطرح کردن نهضت پارکینگ در سال 99 اظهار 
داشت: امسال با توجه به مطالبه مردم و تأکید شورای اسلامی شهر قم، 

احداث پارکینگ در اولویت برنامه های شهرداری قم قرارگرفته است.
احداث  برای  لکه  شناسایی 27  از  قم  شهرداری  سه  منطقه  سرپرست 
پارکینگ در منطقه سه خبر داد و افزود: با توجه به بودجه اختصاص داده به 

شهرداری منطقه سه، احداث سه پارکینگ در اولویت قرارگرفته است.
روحانی وزیری احداث پارکینگ خیابان امام خمینی)ره( را یکی از سه 
پارکینگ اولویت دار منطقه دانست و گفت: این پارکینگ در کوچه 27 خیابان 

امام خمینی)ره( واقع شده و برای احداث آن 11 پلاک باید خریداری شود.
وی از خرید سه پلاک خبر داد و یادآور شده: ۳ پلاک از 11 پلاک خریداری 
قطعی شده و سه مورد نیز در مرحله مذاکره با مالکان آن قرار دارد که به علت 

عدم رضایت شهروندان از قیمت گذاری پروسه خرید آن طولانی شده است.
سرپرست منطقه سه شهرداری قم از ورود به موقع اعضای شورای اسلامی 
شهر قم تشکر و بیان کرد: با قیمت گذاری دوباره و کسب رضایت شهروندان 
مرحله توافق با شهروندان سرعت پیداکرده و امیدواریم تا پایان سال 11 
پلاک این پارکینگ خریداری شود. روحانی وزیری احداث پارکینگ کوچه 
1۳ خیابان هفت تیر را یکی دیگر از پارکینگ های پیش بینی شده دانست 
و خاطرنشان کرد: با احداث پارکینگ سوم دریکی از گاراژهای قدیمی 
زیادی ساماندهی  تا حد  این خیابان  ترافیک  امام خمینی)ره(  خیابان 

می شود.
وی اجرای سیستم جدید پارکومترهای را نیز در خیابان امام خمینی)ره( 
ضروری دانست و تأکید کرد: خیابان امام یکی از خیابان های پرتردد شهر قم 

بوده و ساماندهی ترافیک این خیابان یکی از اولویت های شهرداری است.
سرپرست منطقه سه شهرداری قم مساحت هر یک از پارکینگ ها را بیش از 
هزار مترمربع اعلام و تصریح کرد: احداث پارکینگ و تملک ملک هزینه بسیار 
زیادی برای شهرداری داشته و امیدواریم تا پایان سال 99 این سه پارکینگ 

تملک و راه اندازی شود.

سرپرست منطقه شش شهرداری قم :

سرانه فضای سبز منطقه شش
 حدود ۳ مترمربع است

سرپرست منطقه شش شهرداری قم با اشاره به سرانه اندک فضای سبز این 
منطقه از افتتاح فاز بعدی بوستان نبوت همزمان با دهه فجر خبر داد.

سید رضا حسینی با اشاره به سرانه محدود فضای سبز منطقه شش، اظهار 
داشت: سرانه فضای سبز منطقه بسیار پایین و در حدود ۳ مترمربع است که 

با مناطقی مانند منطقه هشت فاصله بسیار زیادی دارد.
سرپرست منطقه شش شهرداری قم بابیان اینکه سرانه فضای سبز منطقه 
شش با سرانه شهر قم نیز اختلاف زیادی دارد، افزود: احداث بوستان هایی 
تأثیر  جمعیت  تراکم  به  توجه  با  شد  انجام  اخیراً  که  تبسم  بوستان  مانند 
چشمگیری در سرانه فضای سبز نخواهد داشت اما با توجه به تمهیدات ویژه 
بانوان و خانواده که در آن اجرایی خواهد شد می تواند تأثیرات مثبت فرهنگ 

و اجتماعی داشته باشد. 
حسینی با اشاره به برنامه های دیگر در دست اقدام شهرداری منطقه شش 
در حوزه فضای سبز، تصریح کرد: برای دهه فجر فاز بعدی بوستان نبوت را 
آماده افتتاح خواهیم داشت که این بوستان با توجه به اینکه مساحت خوبی 

دارد می تواند تأثیراتی در سرانه فضای سبز منطقه داشته باشد. 
وی به بوستان های محلی هم اشاره کرد و افزود: در برخی محلات مانند 
کوچه ۳0 خیابان مطهری هم در حال تملک زمین هستیم که 80 درصد 
آن انجام شده و اگر بتوانیم 20 درصد تملک باقیمانده را انجام بدهیم بحث 

احداث بوستان آن پیگیری خواهد شد.
 

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم  خبرداد

آغاز عملیات احداث نهر در محله 
هشت مسکن مهر 

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم از آغاز عملیات نهر در خیابان اصلی 
محله هشت مسکن مهر خبرداد.

 محمد رمضانی گفت: یکی از مشکلات مردم در محله هشت مسکن مهر 
پردیسان مسئله آب گرفتگی در زمان بارندگی بود که تلاش کردیم این مشکل 

را به حداقل برسانیم.
 سرپرست منطقه هشت شهرداری قم ادامه داد: با هدف جمع آوری و 
هدایت آب های سطحی و جلوگیری از ایجاد خسارت به ساختمان ها و 
مجتمع ها اقدام به طراحی و اجرای کانال هدایت آب های سطحی در این 

محل شده است.
 رمضانی با اشاره به مختصات این پروژه ابراز داشت: این پروژه به طول 
انجام است. وی  در حال  ریال  بر ۳میلیارد  بالغ  با هزینه ای  نهر  650متر 
خاطرنشان کرد: با اتمام این طرح آب های سطحی محلات 6،7و8 مسکن 

مهر جمع آوری و به نهر واقع در بلوار امام علی )ع( منتقل خواهد شد.

استاندار قم گفت: شورای هماهنگی بانک های استان وظیفه پیگیری امور بانک 
ها را بر عهده دارد و چنانچه یکی از بانک ها بخواهد از یک وحدت رویه تخطی کند، 

وظیفه این شوراست که آن بانک را به وحدت رویّه بازگرداند.
بهرام سرمست دیروز و در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان با بیان 
این که نظر کارشناسی مدیران استانی همواره مهم و ملاک تصمیمات خواهد بود 
اظهار کرد: سازمان های استانی باید با یکدیگر تبادل اطلاعات و تعامل داشته 

باشند تا بتوانند به تفاهم های لازم دست پیدا کنند.
وی افزود: یکی از نکات مدیریتی این است که مدیران باید بتوانند صورت مسئله 
را به خوبی برای خود و دیگران به تصویر بکشند و پس از آن، توان حل مسئله را نیز با 

تجزیه و تحلیل لازم داشته باشند.

سرمست سپس به گزارش شورای هماهنگی بانک های استان درباره برخی 
واحدهای تولیدی تملیک شده توسط بانک ها واکنش نشان داد و گفت: شورای 
هماهنگی بانک های استان وظیفه پیگیری امور بانک ها را بر عهده دارد و چنانچه 
یکی از بانک ها بخواهد از یک وحدت رویه تخطی کند، وظیفه این شوراست که آن 

بانک را به وحدت رویّه بازگرداند.
استاندار قم اضافه کرد: مقرّر شده بود که همه واحدهای تملیکی بانک ها باید تا 
پایان سال تعیین تکلیف شوند و البته گزارش های این امر به صورت دوره ای و سه 
ماهه ارائه شود تا به صورت شفاف مشخص باشد چه تعداد واحد تملیکی داشته ایم، 

چه تعداد واحد تعیین تکلیف شده و چه تعداد واحد باقی مانده است.
وی ادامه داد: این گزارش ها می تواند به تفکیک بانک ها هم ارائه شود تا بفهمیم 
کدام بانک ها توانسته اند به اهداف از پیش تعیین شده برسند و کدام یک به این 
اهداف نرسیده اند تا بتوانیم با شناسایی موانع و رفع آن ها، به اهداف مطلوب در 

این عرصه برسیم.
سرمست خاطر نشان کرد: بنابراین باید راهکارهای اختصاصی درباره هر یک از 
این موارد به صورت مُجزّا و نه فلّه ای در گزارش ها آورده شود و به یک برآیند نهایی 

برسیم.
وی با اشاره به این که هدف این است که واحدها به مدار تولید برگردند نه این که در 

تملک بانک ها باقی بمانند بیان داشت: مهم »برآیند« کار است و نه »فرآیند« اجرا.
استاندار قم همچنین به معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری دستور دارد تا 
وضعیت واحدهای تعیین تکلیف نشده در این عرصه تا سه ماه آینده مشخص شود.
سرمست در عین حال و درباره مشکلات واحدهای قطعه سازی خودرو و تأمین 
قطعات واحدهای تولیدی صنعتی دستور نگارش نامه ای جامع به وزارت صنعت، 

معدن و تجارت را صادر کرد.

استاندار قم :

باید واحدهای صنعتی تملیکی بانک ها به مدار تولیدبازگردد

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم :

وضعیت کرونایی قم همچنان قرمز است
افزایش  و  ترددها  و اصناف قم در کاهش   معاون دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: همراهی مردم 
پروتکل های بهداشتی قابل تقدیر است ولی نیازمند همکاری بیشتری برای کاهش این بیماری در استان 
هستیم. سیامک محبی با اشاره به ضرورت افزایش نکات بهداشتی در مدیریت کرونا اظهار داشت: 
وضعیت قم براساس شاخصه های ملی ستاد مقابله با کرونا همچنان قرمز اعلام شده است. معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم ابراز کرد: قرار گرفتن قم در راه های مواصلاتی کشور و میزان ترددهای 
ملی سبب می شود که در سطح ملی همچنان وضعیت قم در جهت مدیریت بهتر بحران، قرمز اعلام شود. 
وی با بیان اینکه در واقع، تعداد بستری های روزانه و فوتی ها ارتباط زیادی با رنگ قرمز ندارد و همه در جهت 
کاهش آمار ابتلا باید پایبند به رعایت پروتکل های بهداشتی باشیم، افزود: کنترل ویروس کرونا در شرایط 
زمستانی و روزهای سرد، نیاز به آینده نگری، تداوم محدودیت ها و اعمال قوانین سخت گیرانه ای دارد و باید 

بتوانیم با درایت این بحران را پشت سر بگذاریم.
لزوم همکاری بیشتر مردم برای کاهش شیوع بیماری کرونا

 محبی خاطرنشان کرد: برخی سخت گیری ها مانند داروی تلخی است که باید برای نجات جان افراد 
اعمال شود و نباید روی رنگ نارنجی مانور داد تا مبادا شهروندان نسبت به رعایت پروتکل ها به سمت غفلت 
و عادی انگاری کرونا حرکت کنند. وی با تأکید بر اینکه اگر دوباره وضعیت شهر به حالت عادی بازگردد و 
برخی از محدودیت ها به کنار برود، سلامت شهروندان به مخاطره می افتد، گفت: در این وضعیت به تعامل 
و همراهی مردم با مسئولان نیاز داریم تا شرایط را بهتر کنترل کنیم، هرچند همراهی مردم و اصناف قم در 
کاهش ترددها و افزایش پروتکل های بهداشتی قابل تقدیر است. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
قم یادآور شد: مردم استقبال خوبی از محدودیت ها داشتند و علی رغم مشکلات اقتصادی و معیشتی، 
سطح مشارکت مردم و اصناف بسیار بالا بود و کاهش تردد در سطح شهر بسیار مشهود بود. وی تصریح 
کرد: استان هایی که بیشترین ابتلا را دارند در چهار گوشه کشور قرار گرفته اند و این نشان می دهد ویروس 
کرونا هیچ گونه حد و مرزی نمی شناسد و اصلًا قابل پیش بینی نیست و باید همه ظرفیت ها را به کار برد. 
محبی اضافه کرد: در کنترل ویروس کرونا اصلًا نباید ناامید شد بلکه باید با همه قدرت این طرح ها را پیش 

ببریم و از همه امکانات و ظرفیت ها استفاده کنیم تا بتوان از جریان سخت به سلامت عبور کنیم.
  

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام کرد؛
جریمه ۷۳۳ میلیون ریالی به دلیل قاچاق لوازم آشپزخانه

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: در بازرسی از یک دستگاه تاکسی سمند مقادیر زیادی لوازم 
آشپزخانه قاچاق کشف شد که متهم به پرداخت مبلغ 7۳۳ میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم 
می  شود. مهدی ریاضی صبح سه شنبه در جمع خبرنگاران درباره کشف کالای قاچاق از یک تاکسی 
گفت: مأمورین در حین کنترل خودروهای عبوری مستقر در محور مواصلاتی قم- تهران پس از بازرسی 
از یک دستگاه خودروی تاکسی سمند مقادیر زیادی لوازم آشپزخانه به ارزش 7۳۳ میلیون ریال را کشف 
می شود. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم با اشاره به تشکیل پرونده شعبه وِیژه رسیدگی به تخلفات 
قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم گفت: پس از احضار متهم و شنیدن اظهارات و اخذ آخرین دفاعیات 
متهم به دلیل عجز از ارائه مدارک مثبته، اتهام قاچاق کالا را محرز و مسلم دانسته و متهم را علاوه بر ضبط 
کالای مکشوفه قاچاق به نفع دولت، به پرداخت مبلغ 7۳۳ میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم 
می شود. وی افزود: بر اساس قانون کلیه کالاهای مکشوفه توسط مرجع کاشف، تحویل اداره جمع آوری و 

فروش اموال تملیکی استان قم شده است.
 

بدلیل تخلف بهداشتی؛

یک واحد فروشگاه مواد پروتئینی در قم پلمب شد
فروشگاهی در قم که ۳185 کیلوگرم ران مرغ منجمد را به عنوان مرغ گرم به مردم فروخته است، پلمب 
شد. محمود شعبانی عصر دوشنبه در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به اینکه انجماد زدایی مرغ منجمد یک 
تخلف بهداشتی است، گفت: این فروشگاه ۳185 کیلوگرم ران مرغ منجمد را با گذاشتن در محیطی گرم 
تبدیل به مرغ به اصطلاح برفکی می کرد و به قیمت 20 هزار و ۴00 تومان میفروخت که به دستور مقام 
قضائی تا اطلاع ثانوی پلمب شد. رئیس اداره بازرسی و نظارت سازمان صنعت معدن و تجارت استان 
قم با اشاره به اینکه با انجماد زدایی تا حد زیادی از خاصیت پروتئینی مرغ کم می شود، امکان جذب 
آلودگی های محیطی بسیار بالا می رود و مرغ ها باید بلافاصله به مصرف برسد، گفت: بسیاری از خریداران 

و مصرف کنندگان از این موضوع آگاه نیستند و پس از خرید، دوباره آن ها را منجمد می کنند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم هدف اول استان را در فعالیت 
واحدهای تولیدی، غیرفعال نشدن آن ها به دلیل تملّک دانست.

مهرداد غضنفری دیروز و در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان که 
در سالن کرامت استانداری برگزار شد با بیان این که حتی یک واحد تولیدی هم 
نباید به دلیل تملّک از مدار تولید خارج شود گفت: گزارش ها نشان می دهد 68 
درصد واحدهای تولیدی در این موضوع تعیین تکلیف شده اند و به عبارت دیگر 

از 7٢ واحد تولیدی استان، تنها ٢3 مورد باقی مانده که باید تعیین تکلیف شوند.
وی با تأکید بر این که هدف اول استان، غیرفعال نشدن واحدهای تولیدی به 
دلیل تملک است اظهار کرد: بر این اساس، حتی یک واحد تولیدی هم نباید به 
این دلیل غیرفعال باشد و از این رو ضروری است تا مسؤولان نسبت به رفع موانع 
موجود در این زمینه اقدام کنند. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
اضافه کرد: البته این که از 7٢ واحد تملک شده به تنها ٢3 مورد و یا بر اساس 
آماری دیگر به 18 مورد رسیده ایم، اقدامی مثبت تلقی می شود، اما تردیدی 
نیست که تک تک واحدهای باقیمانده نیز باید بر اساس زمان بندی مشخص به 
نتیجه لازم برسند. وی افزود: بنابراین واحدهای باقیمانده باید از تملّک خارج، با 

اولویت صاحبان قبلی واگذار شوند و به مدار تولید بازگردند.
غضنفری ادامه داد: دستور استاندار و اولویت استانداری قم هم همین بوده و 
هست که واحدهای تولیدی استان نباید غیرفعال باشند و باید از همه ظرفیت های 

تولیدی در استان به بهترین شکل استفاده شود.
حمایت از کسب و کارهای اینترنتی با رویکرد توسعه عدالت اقتصادی

غضنفری همچنین صبح سه شنبه در حاشیه بازدید از یکی از شرکت های 
اینترنتی فروش کالا در قم، با تاکید بر حمایت از توسعه ی کسب و کارهای اینترنتی 
گفت: فروشگاه های اینترنتی موجب حذف واسطه ها و توسعه عدالت اقتصادی 
می شود. وی، عدالت محوری را یکی از شاخصه های اقتصاد مقاومتی دانست و 
گفت: کسب و کارهای اینترنتی موجب حذف واسطه ها و توسعه عدالت اقتصادی 
می شوند. معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم با تاکید بر ایجاد زنجیره 
از بستر  افزود: استفاده  تولیدات استان قم  تولید، توزیع و مصرف برای رونق 
اینترنت به افزایش شفافیت در توزیع محصولات منجر خواهد شد. غضنفری با 
اشاره به روند حرکت کشور به سمت اقتصاد دیجیتال ادامه داد: شیوع کرونا موجب 

سرعت بخشی به توسعه ی چنین کسب و کارهایی در سطح کشور شده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

نباید واحدهای تولیدی تملک شده غیر فعال شوند

بر اساس نحوه محاسبه بیمه شخص 
ثالث در سال 99 تصادف کردن با پراید، 
گران تر از تصادف با خودروی خارجی 

تمام می شود... 


